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KALLELSE/ 
FÖREDRAGNINGSLISTA 
 

 

Servicenämnden 

 

 

Tid 
Onsdagen den 14 december 2022 kl. 13:00 

Plats  
Magistern, Storgatan 35 B, Kalmar 
 
Enligt uppdrag 
 
 
 
Ulrika Cederholm 
 
 
 

Föredragningslista 

Mötets öppnande   

1 Val av justerare 
 

  

2 Fastställande av dagordning 
 

  

3 Information från förvaltningschefen 
Föredragande: Peter Arnesson, förvaltningschef 

  

Beslutsärenden   

4 Yttrande - Planprogram - Så vill kommunen utveckla 
Snurrom 
Föredragande: Madeleine André, produktionschef 
 
Förslag till beslut:  
Servicenämnden antar redovisat förslag på yttrande som sitt 
svar på Planprogram – Så vill kommunen utveckla Snurrom. 
Yttrandet överlämnas till samhällsbyggnadsnämnden. 
 

  

5 Yttrande - Program för lek- och aktivitetsmiljöer 
Föredragande: Madeleine André, produktionschef 
 
Förslag till beslut: 
Servicenämnden antar redovisat förslag på yttrande som sitt 
svar på Program för lek- och aktivitetsmiljöer. Yttrandet 
överlämnas till samhällsbyggnadsnämnden.  
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Servicenämnden KALLELSE/ 
FÖREDRAGNINGSLISTA 
 
 

 

 

 
 

6 Rätt att underteckna vissa handlingar 2023 – 
firmatecknare 
Föredragande: Ulrika Cederholm, nämndsekreterare 
 
Förslag till beslut:  
Servicenämnden fastställer serviceförvaltningens behöriga 
att underteckna vissa handlingar 2023 enligt dokumentet 
”Rätt att underteckna vissa handlingar 2023 – firmatecknare 
serviceförvaltningen”. 
 

  

7 Beslutsattestanter serviceförvaltningen 2023 
Föredragande: Sara Andersson, ekonom 
 
Förslag till beslut: 
Servicenämnden fastställer serviceförvaltningens förslag till 
beslutsattestanter för 2023.  
 

  

8 Tillägg till hyresavtal Gärdet 1 Smedby 
Föredragande: Jon Sjödahl, fastighetsförvaltare 
 
Förslag till beslut: 
Servicenämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att teckna 
hyresavtal med Klippudden Skolfastigheter AB avseende 
Hyresavtal Gärdet 1 Smedby. 
 

  

9 Medborgarförslag om att prioritera och avsätta medel 
för att kunna muddra farleden och hamnbassängerna 
T-Bryggan med tillhörande farled 
Föredragande: Madeleine André, produktionschef 
 
Förslag till beslut: 
Servicenämnden besvarar medborgarförslaget om att 
prioritera och avsätta medel för att kunna muddra farleden 
och hamnbassängerna T-bryggan med tillhörande farled, 
med redovisat yttrande. 

  

Informationsärenden   

10 Lägesrapport gator och vägar 
Föredragande: Henrik Bertilsson, entreprenadledare 
 

  

11 Verksamhetsplan med internbudget och internkontroll 
2023 
Föredragande: Martina Adiels Balk, stabschef och Sara 
Andersson, ekonom 
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Servicenämnden KALLELSE/ 
FÖREDRAGNINGSLISTA 
 
 

 

 

12 Aktuellt gällande lokalvård 
Föredragande: John Eliasson, verksamhetschef Kost- och 
lokalvård 
 

  

13 Uppdrag: Försök med gratis frukost 
Föredragande: John Eliasson, verksamhetschef Kost- och 
lokalvård 

  

Delegationsbeslut   

- Anställda november   
- Grävtillstånd november 2022   
- Hyresavtal H 360-H365   

Anmälningsärenden   

- Protokoll från central samverkan 17 november 2022   
- Pensionärsrådet protokoll 6 oktober 2022   
- Vatten och miljönämnden protokoll 15 september 2022   
- Vatten och miljönämnden protokoll 20 oktober 2022   
- Brottsförebyggande rådet protokoll 13 oktober 2022   
- Revisorernas uppföljande granskning avseende 

lokalförsörjning 
  

- Revisionsrapport underhåll gatu och VA Kalmar kommun   
- Revisorernas granskning av upphandling inköp Kalmar 

kommun 
  

- Revisorernas uppföljande granskning avseende 
fordonshantering 

  

 

Övriga frågor   

 



Serviceförvaltningen Produktion   
Adress   ,    │ Besök  

Tel 0480-45 00 00 vx │ madeleine.andre@kalmar.se 

Klicka här för att ange text.

TJÄNSTESKRIVELSE
Handläggare Datum Ärendebeteckning
Madeleine André 2022-11-30 SFN 2022/0207

Servicenämnden

Yttrande - Planprogram - Så vill kommunen 
utveckla Snurrom 
Förslag till beslut
Servicenämnden antar redovisat förslag på yttrande som sitt svar på 
Planprogram – Så vill kommunen utveckla Snurrom. Yttrandet överlämnas till 
samhällsbyggnadsnämnden.

Bakgrund
Kalmar kommun har tagit fram ett planprogram som tar ett helhetsgrepp om 
den fortsatta utvecklingen av stadsdelen Snurrom. I planprogrammet ingår 
bebyggelseområdena Krafslösa, Vimpeltorpet och Snurrom. Planprogrammet 
visar översiktligt strukturen och målbilden för utvecklingen av stadsdelen. 
Programmet följer översiktsplanens intentioner och antas medföra en
betydande miljöpåverkan.

Yttrande 
Servicenämnden ser positivt på att ett planprogram som tar ett helhetsgrepp 
över området tas fram. Utifrån nämndens ansvarområden lämnas följande 
synpunkter.

Det är ett ambitiöst planprogram som kommer generera mer driftskostnader 
än det nämnden får ersättning för. Förvaltningen behöver spelas in från början 
vid projekteringen och det är viktigt att sätta en ambitionsnivå som är möjlig 
att drifta. Görs inte det är det risk att området eftersätts och då blir det mindre 
attraktivt. Ska det vara en hög ambitionsnivå i området är det viktigt att driften 
får medel för detta. 

Ur driftsynpunkt bör det inte planteras träd eller planteringar i refuger då det är 
svårskött och det är svårt att ta sig dit. Det blir också en stor kostnad för att 
kunna ta hand om planteringarna, då ett påkörningsskydd – TMA skydd måste 
användas för att sköta dem. Önskvärt är i stället äng eller liknande höggräs. 
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Stadsodling är ett trevligt inslag. Är tanken att kommunen ska drifta dessa 
behöver produktion få extra medel för nya ytor. Då det inte finns stadsodling i 
dagsläget i Kalmar är det svårt att beräkna vad det skulle kosta. Vidare är det 
viktigt att tänka på materialval när det kommer till bland annat torgytor. Det är 
mer svårskött och kostsamt att använda sig av plattsättning än exempelvis 
asfalt. Det är viktigt att driften spelas in när det är dags för projektering av 
ytorna så att förvaltningen kan sköta Snurrom som det är tänkt och att platsen 
fortsätter att vara attraktiv många år framöver. 

Odlingslotterna som planeras in är önskvärt om de drivs av en förening då 
dessa är kostsamma att driva det i kommunal regi. Boulebanor är ingenting 
som produktion driftar i dagsläget utan det är föreningar. Det behöver vara så 
även i Snurrom. 

Servicenämnden vill också lyfta vikten av att se över parkeringsmöjligheterna 
för såväl boende som besökare. 

Servicenämnden ser också fram emot fortsatt god dialog gällande planering 
och placering av fastigheter för kommunens verksamheter i området, så som 
skola. 

Madeleine André
verksamhetschef produktion

Bilagor
Kungörelse om SAMRÅD Planprogram Snurrom i norra Kalmar
Informationsblad
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Kungörelse om samråd för Planprogram - Så vill kommunen 
utveckla Snurrom 
Kalmar kommun har tagit fram ett planprogram som tar ett helhetsgrepp om den fortsatta 
utvecklingen av stadsdelen Snurrom. I planprogrammet ingår bebyggelseområdena Krafslösa, 



Vimpeltorpet och Snurrom. Planprogrammet visar översiktligt strukturen och målbilden för 
utvecklingen av stadsdelen. Programmet följer översiktsplanens intentioner och antas medföra en 
betydande miljöpåverkan. 

I detta mail bifogas en kort sammanfattning av programförslaget. 

Förslaget finns tillgängligt 28 oktober-16 december 2022 på följande platser: 

• www.kalmar.se/snurrom

• Samhällsbyggnadskontoret Storgatan 35 A, Kalmar

• Stadsbiblioteket, Esplanaden 30, Bibliotek Bergavik, Norrlidstorget 5, Kalmar, Bibliotek
Lindsdal, Kanngjutarvägen 4

OBS. Planprogrammets handlingar är väldigt omfattande, varför dessa inte skickas ut via detta mail. 
Möjlighet finns att ladda hem alla handlingar på planprogrammets hemsida: 
https://kalmar.se/bygga-bo-och-miljo/samhallsutveckling/pagaende-detaljplanearbete-och-
projekt/norra-staden/snurrom/planprogram-for-snurrom.html 

Vidare finns möjlighet att kontakta handläggarna, Birgit Endom och Daniela Edvinsson, för 
individuellt utskick eller filöverföring.  

Samrådsmöte för information och frågor: 

• 16 november 2022 kl. 18.00-19.30, Storgatan 35 B Kalmar, mötesrum Magistern

• 23 november 2022 kl.18.00-19.30, Digitalt via Teams

Anmälan görs till birgit.endom@kalmar.se 

Lämna synpunkter 
Fram till den 16 december 2022 har du möjlighet att lämna synpunkter. Dina synpunkter ska skickas 
skriftligt till sam.byggnadskontoret@kalmar.se. Ange ditt namn, samt ärendenummer 2017–2210 i 
meddelandet. 

Kontakta oss vid frågor: 

• Birgit Endom, birgit.endom@kalmar.se, 0480-45 03 68

• Daniela Edvinsson, daniela.edvinsson@kalmar.se, 0480-45 03 94

Samhällsbyggnadsnämnden 

Vänliga hälsningar 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fwww.kalmar.se%2Fsnurrom&data=05%7C01%7Cserviceforvaltningen%40kalmar.se%7C64cd97d220374eee7cc608dab8cfa4ad%7C687e1b58fbe34cfb98bc58f2496d274c%7C0%7C0%7C638025499748930321%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=iUjurdmV%2FXfJFd%2B0Iz%2FxQnLCpU7OSbz8VY6R%2BzHWqjg%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fkalmar.se%2Fbygga-bo-och-miljo%2Fsamhallsutveckling%2Fpagaende-detaljplanearbete-och-projekt%2Fnorra-staden%2Fsnurrom%2Fplanprogram-for-snurrom.html&data=05%7C01%7Cserviceforvaltningen%40kalmar.se%7C64cd97d220374eee7cc608dab8cfa4ad%7C687e1b58fbe34cfb98bc58f2496d274c%7C0%7C0%7C638025499749087345%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=3jCHCbwHQZ9paag%2FCIK81eH3e%2BNGTnbslwhXA4TcBHE%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fkalmar.se%2Fbygga-bo-och-miljo%2Fsamhallsutveckling%2Fpagaende-detaljplanearbete-och-projekt%2Fnorra-staden%2Fsnurrom%2Fplanprogram-for-snurrom.html&data=05%7C01%7Cserviceforvaltningen%40kalmar.se%7C64cd97d220374eee7cc608dab8cfa4ad%7C687e1b58fbe34cfb98bc58f2496d274c%7C0%7C0%7C638025499749087345%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=3jCHCbwHQZ9paag%2FCIK81eH3e%2BNGTnbslwhXA4TcBHE%3D&reserved=0
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Birgit Endom
Plansamordnare
tfn 0480-45 03 68 
birgit.endom@kalmar.se

Kalmar kommun│Samhällsbyggnadskontoret
Box 611│391 26 Kalmar
www.kalmar.se 

mailto:birgit.endom@kalmar.se
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UTVECKLING AV STADSDELEN SNURROM

PLANPROGRAM SOM VISAR FÖRESLAGEN 
UTVECKLING AV STADSDELEN SNURROM

Samhällsbyggnadskontoret i Kalmar har tagit fram 
ett förslag för utvecklingen av Snurrom i form av 
ett planprogram. Planprogrammet visar översikt-
ligt strukturen och målbilden för utvecklingen av 
stadsdelen. I planprogrammet ingår Krafslösa, 
Vimpeltorpet och Snurrom. 

Planprogram för

Snurrom

Samrådshandling 2022-10-20, 

Planprogram för Snurrom 2017-2210

Du är välkommen på samrådsmöte där vi berättar 
mer om förslaget och det ges möjlighet att ställa 
frågor.  Anmälan görs till birgit.endom@kalmar.se

16 nov kl. 18.00-19.30, Storgatan 35 B Kalmar, 
mötesrum Magistern 

23 nov kl. 18.00-19.30, Digitalt möte via Teams

INBJUDAN TILL SAMRÅDSMÖTE

HUR VILL DU ATT SNURROM SKA UTVECKLAS?

Avgränsning för programmet, se vit streckad linje

Fram till den 16 december 2022 har du möjlighet 
att lämna in dina synpunkter på det förslag som är 
framtaget. 

Dina synpunkter skickas skriftligt till: 
sam.byggnadskontoret@kalmar.se

Ange ditt namn, samt ärendenummer 2017-2022 i 
ämnesraden.

I Snurrom vill vi skapa den moderna friluftsstaden 
i norra Kalmar. Här möts natur och stad, friluftsliv 
och vardagsliv. I friluftsstaden ska du ha nära till 
sport och natur, men även tillgång till mötesplatser, 
service, handel, nöjen och arbetsplatser.  

I området ska det finnas en stor variation av olika 
former av bostadsbebyggelse. Stadsdelen ska vara en 
attraktiv plats för både invånare och besökare att bo, 
leva och mötas i.

SNURROM - DEN MODERNA FRILUFTSSTADEN

KONTAKTA OSS VID FRÅGOR:

Birgit Endom, 0480-45 03 68,  birgit.endom@kalmar.se

Daniela Edvinsson, 0480-45 03 94, daniela.edvinsson@kalmar.se

kalmar.se/snurrom



UTVECKLING AV STADSDELEN SNURROM

TECKENFÖRKLARING
 AVGRÄNSNING

 BEFINTLIGT VÄGNÄT

 NYTT HUVUDSTRÅK 

 BEFINTLIG BEBYGGELSE

 KOMMANDE BEBYGGELSE

 OMGESTALTAD TRAFIKPLATS

 NY PARK

 NATUR SOM BEVARAS

 NY BEBYGGELSE

 NYA KVARTER TRAFIKNOD

Genom stadsdelen föreslås ett nytt huvudstråk för 
gång, cykel, buss och bil. Runtom huvudstråket pla-
ceras ny bebyggelse i form av olika typer av bostä-
der, ny grundskola, service, handel, restauranger, 
nöjen med mera. Från huvudstråket skapas mindre 
gator som leder in och ut från bebyggelsekvarteren. 
I och runtom stadsdelen bevaras och utvecklas vik-

tiga områden för växt- och djurliv, friluftsliv, akti-
vitet och kulturvärden. Miljön skapar möjlighet att 
mötas och uppmuntrar till nyfikenhet, rörelse och 
delaktighet. I väst byggs Trafikplats Kalmar Norra 
om och ett nytt serviceinriktat kvarter skapas vid 
Norra vägen.

SÅHÄR SKA SNURROM UT VECKLAS

HELA PROGRAMME T HIT TAR DU PÅ KOMMUNENS WEBBPLATS OCH BIBLIOTEK

Stadsbiblioteket, Esplanaden 30, Bergavik Norrlidstorget 5 och Lindsdal, Kanngjutarvägen 4
Samhällsbyggnadskontorets reception, Storgatan 35 A

kalmar.se/snurrom

Sammanfattning av förslag för utveckling



Serviceförvaltningen Produktion   

Tel 0480-45 00 00 vx │ madeleine.andre@kalmar.se 

Klicka här för att ange text.

TJÄNSTESKRIVELSE
Handläggare Datum Ärendebeteckning
Madeleine André 2022-12-06 SFN 2022/0212

Servicenämnden

Yttrande - Program för lek- och aktivitetsmiljöer
Förslag till beslut
Servicenämnden antar redovisat förslag på yttrande som sitt svar på Program 
för lek- och aktivitetsmiljöer. Yttrandet överlämnas till 
samhällsbyggnadsnämnden. 

Bakgrund

2003 togs ett lekplatsprogram fram för kommunens dåvarande 80 lekplatser. 
Idag finns det 78 stycken lekplatser, 9 stycken lekparker, 5 aktivitetsparker och 
24 utegym i Kalmar. Då Kalmar växer tog park- och belysningsrådet beslutet 
att ge projekt och byggenheten i uppdrag att ta fram ett nytt led- och 
aktivitetsprogram.

Syftet med programmet är att ge en överskådlig syn över kommunens utbud 
för lek- och aktivitetsmiljöer, att vara ett stödjande verktyg i 
planeringsprocessen och i arbetet med att säkerställa yta för stimulerande och 
bättre utrustade lek- och aktivitetsmiljöer på allmän plats som attraherar. Syftet 
är också att belysa lek- och aktivitetsmiljöernas viktiga sociala funktion, samt 
de positiva effekterna som lek- och fysiska aktiviteter har. Det är även viktigt 
för folkhälsan och de nationella målen där barn och ungas uppväxtvillkor är ett 
särskilt utpekat område. Framtidens lek och aktivitetsmiljöer ska vara 
mötesplatser som attraherar barn i olika åldrar med olika förutsättningar. 
Programmet ska fastställa principer och mål för hur de framtida aktivitets- och 
lekmiljöerna ska utformas och placeras för att attrahera fler åldersgrupper, samt 
vilka typer av lek- och aktivitetsmiljöer som prioriteras.



SFN 2022/0212 2 (2)

Yttrande
Servicenämnden anser att det är bra att ett program för lek- och 
aktivitetsmiljöer har tagits fram. Servicenämnden ser att de lekplatser som 
byggs blir större och mer avancerade. Då är det viktigt att även driftsmedel 
tillsätts och medel för att klara av att byta ut lekutrustning framöver. 

Ibland är bättre att upprusta en befintlig lekplats än att bygga en ny. Som det 
står i programmet kostar det mycket pengar även att lägga ner lekplatser och 
denna kostnad kommer att beröra serviceförvaltningen. Det är därför viktigt 
att en plan för nedläggning görs, så att driften kan planera in dessa kostnader i 
budgeten framöver.

Då parkerna ska vara attraktiva för både stora och små anser servicenämnden 
att toalettbyggnader skulle medföra stort värde vid de större lek- och 
aktivitetsmiljöerna såsom Norrlidsparken och Skälby.

För att tydliggöra vem som ansvarar för kommunens utegym finns ett stort 
behov att skylta upp även dessa framöver.

Madeleine André
produktionschef

Bilagor
Missivskrivelse
Samhällsbyggnadsnämndens samrådsbeslut 2022-10-20
Program för lek- och aktivitetsmiljöer



 
 

 

 

 
Planeringsenheten      

Adress Box 611, 391 26 Kalmar │ Besök Storgatan 35 A 
Tel 0480-45 00 00   

E-post: sam.byggnadskontoret@kalmar.se 
 

Handläggare Datum Ärendebeteckning 
Björn Strimfors 2022-11-02 SBK 2022-6278  
  
 

 

 
Remiss av Program för lek- och aktivitetsmil-
jöer 
 

Remissen innebär en inbjudan att lämna synpunkter på Kalmar kommuns för-
slag till program för lek- och aktivitetsmiljöer. 

Remissvaren ska ha kommit in till samhällsbyggnadskontoret senast 2022-12-
31. Svaren bör lämnas per e-post till sam.byggnadskontoret@kalmar.se märk e-
posten – SBK 2022-6278 Program för lek- och aktivitetsmiljöer. 

 

Samhällsbyggnadskontoret i Kalmar kommun 

 

Björn Strimfors 
Stadsträdgårdsmästare/attraktör 
 
Bilagor: 
Protokollsutdrag samhällsbyggnadsnämndens beslut om samråd 2022-10-20 § 
159 
Program för lek- och aktivitetsmiljöer 
 
Sändlista: 
Utbildningsförvaltningen 
Kultur- och fritidsförvaltningen 
Omsorgsförvaltningen 
Serviceförvaltningen 
Socialförvaltningen 
Södermöre Kommundelsförvaltning 
KL mark o exploatering 
Ungdomsrådet 
Friluftsfrämjandets Lokalavdelning i Kalmar 
Naturskyddsföreningen i Kalmar 
Tillgänglighetsrådet, Stina Nordström 
Kommunstyrelsen/KSau 
Centerpartiet 
Kristdemokraterna 
Liberalerna 

mailto:sam.byggnadskontoret@kalmar.se
mailto:sam.byggnadskontoret@kalmar.se


    

 Datum Ärendebeteckning 
 2022-11-02 SBK 2022-6278 

 
 
 

 
 

Miljöpartiet 
Moderata Samlingspartiet 
Socialdemokraterna 
Sverigedemokraterna 
Vänsterpartiet 
 
 



1 (2)
UTDRAG

Sammanträdesdatum
2022-10-20

Samhällsbyggnadsnämnden

Anslaget på kommunens anslagstavla den 26 oktober 2022

§ 159 

Program för lek- och aktivitetsmiljöer

Dnr SBN 2022/0131

Handlingar
Samhällsbyggnadskontorets tjänsteskrivelse den 28 september 2022
Program för Lek- och Aktivitetsmiljöer den 12 oktober 2022

Bakgrund
Park- och belysningsrådet har gett uppdrag att ta fram program för lek- och 
aktivitetsmiljöer. 

Senast en övergripande genomgång av kommunens lekplatser gjordes var 2003 
av dåvarande gatu- och parkkontoret, varför en uppdatering är viktigt att nu ta 
fram. En uppdatering som ska ta hänsyn till vilken typ av lek- och 
aktivitetsmiljöer som ska finnas i Kalmar kommun. Vart ska kommunens lek- 
och aktivitetsmiljöer finnas och hur de ska utformas med hänsyn till vår 
framtida utemiljö. 

Alla barn har rätt till lek i en stimulerande, trygg och lämplig miljö enligt FN:s 
barnkonvention som Sverige har anslutit sig till. Det innebär bland annat att 
barns miljöer och lekplatser ska vara säkra och tillgängliga. 

Kalmar kommun har som mål att växa från dagens 71 000 invånare till ca 
82 000 fram till år 2035. Denna befolkningsökning innebär ett ökat antal barn 
per lek- och aktivitetsmiljö, vilket medför ett ökat slitage och samtidigt ställs 
större krav på olika typer av funktioner och det finns behov av fler jämställda, 
jämlika och tillåtande mötesplatser. Aktivitets- och lekplatsprogrammet ska 
vara vägledande i arbetet med att skapa nya, samt utveckla befintliga lek- och 
aktivitetsmiljöer till att bli viktiga stadsbyggnadselement för en jämlik, hållbar 
och attraktiv stad. 
För att säkerställa att kommunala lek- och aktivitetsmiljöer är av hög kvalitet 
över hela kommunen, så är det viktigt att få med dessa ytor i kommunen 
strategiska planering i form av utförande och framtida skötsel. 

Behovet av upprustning ger oss en möjlighet att ta fram program för hur vi vill 
att våra allmänna lek- och aktivitetsmiljöer såsom lekplatser, lekparker och 
aktivitetsplatser (tex utegym) ska utvecklas och placeras i Kalmar kommun.

I programmet redovisas riktlinjer, anvisningar samt underlag som beskriver hur 
en bra lek- och aktivitetsmiljö ska se ut och vad den ska innehålla.

En separat handlingsplan ska tas fram när programmet för lek och 
aktivitetsmiljöer är antaget. 
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Sammanfattning av program för Lek- och aktivitetsmiljöer  
 

• Syftet med programmet är att ge en överskådlig syn över kommunens utbud för lek- och 
aktivitetsmiljöer, stödjande verktyg i planeringsprocessen och i arbetet med att säkerställa 
yta för stimulerande och bättre utrustade lek- och aktivitetsmiljöer som attraherar barn 
och ungdomar i alla åldrar och med olika behov på allmän plats.  
 

• Belysa lek- och aktivitetsmiljöernas viktiga sociala funktion i samhället och de positiva 
effekterna som lek och fysisk aktivitet har. Lekplatsen är en viktig plats för att tillgodose 
behovet av lek och synliggöra barnens delaktighet i vår kommun. Lek och fysisk aktivitet 
är viktigt för folkhälsan och i det nationella målet om ”att skapa samhälleliga 
förutsättningar för en god hälsa på lika villkor för hela befolkningen”. Barns och ungas 
uppväxtvillkor är ett särskilt utpekat område i det nationella målet 

 

• Framtidens lek- och aktivitetsmiljöer ska vara mötesplatser som attraherar barn i olika 
åldrar, med olika förutsättningar, där lek kan stimulera dem i deras fysiska och psykiska 
utveckling. Dessa miljöer är även platser för möten mellan människor i olika åldrar. 
Utformningen ska utgå från ett genussmart förhållningssätt. 

 

• Det nationella målet – en lekplats ( lek- och aktivitetsmiljö ) per tusen invånare är en 
grund att ta fasta på i den fortsatta planeringen samt en radie på upptagningsområde för 
lek – och aktivitetsplats på 500 m. 

 

• Fastställa principer och mål hur de framtida aktivitets- och lekmiljöer skall utformas och 
placeras för att attrahera flera åldersgrupper, samt vilka olika typer av lek- och 
aktivitetsmiljöer som prioriteras. I dessa principer ingår tillgänglighet och universell 
utformning, placering, belysning, lekutrustning, utformning av naturlek och driften av de 
olika miljöerna. 
 

• I programmet redovisas kommunens utegyms placeringar och underlag för framtida 
placeringar och utformningsprinciper. 

 

• En beskrivning av de olika lek- och aktivitetsmiljöer som finns. Vilka målgrupper dessa 
miljöer riktar sig till. 

 

• Redovisning av ansvarsfördelning inom kommunens olika delar av lek- och 
aktivitetsmiljöer, typer av budget/investeringar, skötsel och hur prioriteringar ska göras 
för förbättringar och investeringar. 

 

• Information kring vilka lagar och föreskrifter som gäller för lek- och aktivitetsmiljöer, 
samt referenser. 
 

• Ett stödjande verktyg i planeringsprocessen för placering av aktivitetsytor med hänsyn till 
jämn fördelning och likvärdig kvalité i hela kommunen. Ge underlag till lek- och 
aktivitetsmiljöernas storlek och placering i framtagande av detaljplaner och vid hantering 
av bygglov, samt vid drift. 
 

 



 

5 
 

Kap 1 - Den viktiga leken 
 
Den viktiga leken 
Lek är livsviktigt. Det är lika nödvändigt för barn som att äta, sova och röra på sig.  
 
Leken är barns främsta redskap för att lära sig det de behöver kunna för att klara sig som  
vuxna. Bob Fagen vid Ronin institutet har beskrivit leken som det som förbereder oss på  
livets oförutsägbara utmaningar. Genom leken tränar och utvecklar barn såväl fysiska, som  
sociala och mentala färdigheter. I leken utforskar barn sig själva, sin omvärld, och hur andra  
människor reagerar, de testar även olika idéer, roller och erfarenheter. Med fantasins hjälp kan  
vi föreställa oss och ”simulera” olika situationer, både sådana vi varit med om tidigare och  
sådana som vi aldrig stött på.  
 
Det är genom leken barnet utvecklar sin kreativitet och får möjlighet att uttrycka och bearbeta  
känslor och tankar. En viktig aspekt handlar om utmaning och att testa sina gränser, både  
fysiskt och mentalt. Leken bidrar på så sätt till en sund kroppsutveckling där barnet utvecklar  
olika förmågor, sitt självförtroende och sin bedömningsförmåga.  
Genom samspelet med andra barn och med vuxna, lär sig barn att förhandla, lösa konflikter,  
fatta beslut och kontrollera sina känslor. Sociala färdigheter och hur man blir vän med andra  
lärs inte primärt ut i klassrum, det lär sig barn genom leken. En mycket viktig aspekt av leken  
är att den också ger möjlighet till mental återhämtning och ökat välbefinnande. 
Barn behöver ingen yttre motivation för att leka. Att leka är en biologisk drivkraft som även  
har ett inbyggt belöningssystem. Vi mår helt enkelt bra när vi leker. Alla högre djur leker när  
de är ungar, och människan är det djur som leker mest av alla. Karl Groos skrev i slutet av  
1800-talet att “Animals can not be said to play because they are young and frolicsome, but  
rather they have a period of youth in order to play. Vi leker inte för att vi är barnsliga, snarare  
behöver vi vara barn för att hinna leka mycket. 
 
Det finns många kloka citat om lekens centrala roll för vårt lärande. Ett sådant kommer från  
 

Albert Einstein: ”Play is the highest form of science” 
 
Ändå har vi i vår kultur en tendens att nedvärdera leken – det är bara lek 
 
Barns värld har förändrats. Allt fler barn upplever stress, övervikt eller ohälsa. Samtidigt vet vi att 
utevistelse är en viktig faktor för att minska stress och förbättra rörlighet och folkhälsa. Hur ska 
vi uppmuntra till lek och utevistelse, till aktivitet och rörelse? Vilka svårigheter ser vi, och vilka 
möjligheter? Hur kan vi utveckla våra lek- och aktivitetsmiljöer och hur ska vi arbeta för att 
förbättra barn i olika åldrars möjligheter till lek och rörelse. 
 
De forskningsresultat som kommit på senare år visar på betydelsen av lekmiljöers kvalitet. Barn 
som har tillgång till goda platser för lek visar färre symtom på stress, är mer rörliga och har bättre 
motorik. Goda lekmiljöer ger också plats för social och emotionell utveckling. Aktivitets- och 
lekplatsprogrammet grundar sig i ett generellt behov av upprustning och ombyggnad av befintliga 
samt anläggande av nya lekplatser. Barns värld har förändrats. Allt fler barn upplever stress, 
övervikt eller ohälsa. Samtidigt vet vi att utevistelse är en viktig faktor för att minska stress och 
förbättra rörlighet och folkhälsa. Hur ska vi uppmuntra till lek och utevistelse, till aktivitet och 
rörelse? Vilka svårigheter ser vi, och vilka möjligheter? Hur kan vi utveckla våra lek- och 
aktivitetsmiljöer, och hur ska vi arbeta för att förbättra barn i olika åldrars möjligheter till lek och 
rörelse. 
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Kap 2 – Uppdraget 
 

Kalmar 
 
I Kalmar kommuns vision står människan i centrum. Människor ges förutsättningar för ett gott 
liv där vardagen fungerar enkelt och likvärdigt för alla. 
I Kalmar finns ett varierat utbud av boende, god närmiljö, ett rikt kultur- och fritidsliv vilket ger 
en god livsmiljö. En varierad arbetsmarknad med bred branschbredd, en kommun i social balans 
och god ekonomi skapar ytterligare förutsättningar för goda livsvillkor. 
Kombinationen av den stora kommunens möjligheter och den lilla kommunens charm ger en 
livsmiljö präglad av tillgänglighet, mångfald och öppenhet att växa upp, bo och åldras i. 
 
En attraktiv kommun med hög livskvalitet. 
 

Bakgrund 
 
På uppdrag av park- och belysningsrådet tas programmet fram. Senast en övergripande 
genomgång av kommunens lekplatser gjordes var 2003 av dåvarande gatu- och Parkkontoret, 
varför en uppdatering är viktigt att ta fram. En uppdatering som ska ta hänsyn till vilken typ av 
lek- och aktivitetsmiljöer som ska finnas i Kalmar kommun. Vart ska kommunens lek- och 
aktivitetsmiljöer finnas och hur de ska utformas med hänsyn till vår framtida utemiljö.  
 
Lekplats kommer fortsättningsvis i programmet att kallas för lek- och aktivitetsmiljö. 
(den nya mötesplatsen för flera åldersgrupper). 
 
Alla barn har rätt till lek i en stimulerande, trygg och lämplig miljö enligt FN:s barnkonvention 
som Sverige har anslutit sig till. Det innebär bland annat att barns miljöer och lekplatser ska vara 
säkra och tillgängliga.  
Kalmar kommun har som mål att växa från dagens 71.000 invånare till ca 82.000 fram till år 2035. 
Denna befolkningsökning innebär ett ökat antal barn per lek- och aktivitetsmiljö, vilket medför 
ett ökat slitage och samtidigt ställas större krav på olika typer av funktioner, och det finns behov 
av fler jämställda, jämlika och tillåtande mötesplatser. Aktivitets- och lekplatsprogrammet ska 
vara vägledande i arbetet med att skapa nya, samt utveckla befintliga lek- och aktivitetsmiljöer till 
att bli viktiga stadsbyggnadselement för en jämlik, hållbar och attraktiv stad. Kalmars kommunala 
olika typer av aktivitetsmiljöer ska erbjuda ett högt värde genom variation av redskap och miljöer 
som skapar en bred och blandad lek för flera åldersgrupper. 
 
För att säkerställa att kommunala lek- och aktivitetsmiljöer är av hög kvalitet över hela 
kommunen, så är det viktigt att få med dessa ytor i kommunen strategiska planering i form av 
utförande och framtida skötsel. Olika slag av aktivitetsmiljöer är viktiga socialt då de fungerar 
som mötesplatser för både barn, ungdomar och vuxna. Det är av stor vikt att utformningen tar 
hänsyn till säkerhet, trygghet, skötsel och god och trygg tillgänglighet med hänsyn till omgivande 
terräng och trafikmiljö. Belysningsfrågan för våra aktivitetsytor ska också ses över. Programmet 
tydliggör behov, förbättringsmöjligheter, kommunens intentioner och skapar en förutsägbarhet 
som möjliggör för bättre samverkan mellan olika aktörer, politiker och tjänstemän i framtida 
planering.  
 
Behovet av upprustning ger oss en möjlighet att revidera riktlinjer för hur vi vill att våra allmänna 
lek- och aktivitetsmiljöer såsom lekplatser, lekparker, aktivitetsplatser ( tex utegym ) ska utvecklas 
och placeras i Kalmar kommun. 
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I programmet redovisas riktlinjer, anvisningar samt underlag som beskriver hur en bra lek- och 
aktivitetsmiljö ska se ut och vad den ska innehålla. 
 
I programmet redovisas även att förskolor, skolor och privata lek- och aktivitetsmiljöer finns. 
 

Syfte 
 
Syftet med aktivitets- och lekplatsprogrammet är att ge en överskådlig syn över kommunens 
utbud för lek- och aktivitetsmiljöer, stödjande verktyg i planeringsprocessen och i arbetet med att 
säkerställa yta för stimulerande och bättre utrustade lek- och aktivitetsmiljöer som attraherar barn 
och ungdomar i alla åldrar och med olika behov på allmän plats.  
 
Programmet syftar också: 

• till att skapa jämnare fördelning av lek- och aktivitetsmiljöer och därmed mer likvärdig 
kvalitet på planerade och byggda lek- och aktivitetsmiljöer inom hela kommunen.  

• bistå med riktlinjer kring utveckling, nyanläggning och avveckling av kommunala lek- och 
aktivitetsmiljöer. 

• genomgång av ansvarsfördelning, budget, investering och drift. 

• till att detaljplan redovisar plats för lek- och aktivitetsmiljö, samt att bygglovshandlingar 
redovisar lek- och aktivitetsmiljö vid flerbostadshus. 

 
Detta aktivitets- och lekplatsprogram ska tas fram med ett barnperspektiv samt i samarbete med 
övriga förvaltningar inom kommunen. 
 

Mål 
 
Målet med programmet är att peka ut inriktningar och långsiktiga mål genom att fastställa  
principer för hur lek- och aktivitetsmiljöer ska utformas och lokaliseras för att tillfredsställa 
barnens och ungdomars behov av lek och aktiviteter i den offentliga miljön på kommunal mark.  
 
 
Lek- och aktivitetsmiljöer i Kalmar kommun ska vara säkra att leka i, och strategiskt placerade för 
att tillgodose de behov som finns och för att så många barn som möjligt ska kunna ta sig till en 
kommunal lek- och aktivitetsmiljö på ett trafiksäkert sätt.  
 
 
Redovisa en ansvarsfördelning av lek- och aktivitetsmiljöerna, samt olika typer av investeringar 
och hur prioriteringar bör göras för förbättringar och investeringar av lek- och aktivitetsmiljöer. 
 
 
Det nationella målet – en lek- och aktivitetsmiljö per tusen invånare är en grund att ta fasta på i 
den fortsatta planeringen av allmänna lek- och aktivitetsmiljöer, samt en radie på 
upptagningsområde för lek – och aktivitetsmiljö på 500 m. 
 
 
Ta fram en prioriteringsordning för utveckling och avveckling av lek och aktivitetsmiljöer i 
Kalmar kommun utifrån det nationella målet samt inventering av befintliga lek- och 
aktivitetsmiljöer. 

 
 



 

8 
 

Begrepp 
 
Begreppet lekplats betecknar en plats som särskilt anlagts för att uppmuntra barn till lek.  
Den vanligaste - och enklaste typen av lekplats består av gungställning, klätterställning med 
rutschbana samt sandlåda. Barn som växer upp i stadsmiljö har generellt sett svårare att finna 
platser som lämpar sig för lek än barn som växer upp i direkt anslutning till natur. De anlagda lek- 
och aktivitetsmiljöerna fyller därmed en större funktion i tätbebyggda områden. Utegymmen 
innehåller ett antal redskap för träning utomhus. 

 
Avgränsning 
 
Programmet för aktivitets- och lekmiljöer avgränsas till att enbart behandla lek- och 
aktivitetsmiljöer på kommunal mark. 
Lek- och aktivitetsmiljöer på skolgårdar och förskolegårdar behandlas inte i denna utredning, 
utan skolgårdar redovisas endast som komplement till lek- och aktivitetsmiljöer.  
 
Det finns 79 kommunala lekplatser, 9 lekparker, 5 aktivitetsparker och 24 utegym i Kalmar 
(2021), 53 lekplatser ligger i centrala tätorten och 23 utanför. Platserna varierar i storlek, innehåll 
och standard.  
 
I detta aktivitets- och lekplatsprogram avgränsas barn till att vara mellan 0-15 år. 
 

 
 
Lek – och aktivitetsmiljöer                        Exempel på lek- aktivitetsmiljöer i GIS-karta,              

inkl. 500 m radie och antal barn 

 
Metod 
 
Med utgångpunkt från Kalmar kommuns budget med verksamhetsplan, översiktsplan och 
grönplan har detta program för de allmänna kommunala lek- och aktivitetsmiljöer tagits fram. 
Programmet grundar sig förutom diskussioner i projektgruppen med representanter för 
kommunledningskontoret, serviceförvaltningen, kultur- och fritidsförvaltningen och 
samhällsbyggnadskontoret samt inläsning av andra kommuners lekplatsprogram och inventering 
av kommunens 104 st befintliga lekplatser, lekparker, aktivitetsparker och utegym.  
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Litteraturstudier 

 
Det finns gott om forskning kring barns hälsa och utveckling i förhållande till sin uppväxtmiljö  
vilket de framtagna riktlinjerna baseras på (Fördjupning av ämnet, se källhänvisningar sist i  
programmet). De kommunala och styrande dokument som programmet har förhållit sig till är: 
 

• Grönstrukturen i Kalmar 2010 
• Riktlinjer för tryggare parker 2016 
• Program för friluftsliv Kalmar kommun 2020 och Handlingsplan 2021 
• Kalmar kommuns översiktsplan ( under framtagande 2022 ) 
• Tillgänglighetsstrategin: ”Tillträde till samhället” – strategi och stöd för arbetet med 

delaktighet och tillgänglighet för personer med funktionsnedsättning 2020-2030 

 
Inventering 
 
Utifrån inventering gjord under våren 2022, så visar den på delvis ett upprustningsbehov av 
aktivitetsmiljöer i dagsläget. En upprustning av en befintlig plats kan vara mer eller mindre 
omfattande beroende av vad behovet är. Att lägga ned en lek- och aktivitetsmiljö innebär även 
det en kostnad, men som i längden ger en minskad driftskostnad.  
 

     
Roger Lennartsson            Jörgen Arvidsson 
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Kap 3 - Lägesbild 
 
Nulägesanalys 
 
I den här nulägesanalysen används ett avstånd på 500 meter runt lek- och aktivitetsmiljön. Med 
Kalmar kommuns befolkningstäthet bedöms 500 meter vara rimligt för att barns och föräldrars 
behov ska vara tillfredsställda.  
 
Nedan illustreras metoden som använts för att ta fram en strategisk nulägesanalys över 
kommunens lek- och aktivitetsmiljöer 

• Först analyseras var barn mellan 0–15 år bor och var kommunala platserna ligger.  
• Varje kommunal lek- och aktivitetsmiljö förses därefter ett upptagningsområde med en 

radie om 500 meter. Lek- och aktivitetsmiljöer som tillhör kommunens skolor redovisas 
också i karta, då dessa kan ses som ett komplement till de allmänna kommunala platserna.  

• Utifrån detta kartmaterial kan lekplatserna identifieras utifrån hur många barn som bor i 
varje område i förhållande till antal lek- och aktivitetsmiljöer och hur långa avstånden är.  

• I de mindre tätorterna förenklas nulägesanalysen på grund av ett mindre lekplatsutbud 
och befolkningsunderlag. 

 

Ansvar 
Ansvaret för lek- och aktivitetsmiljöer fördelas på följande sätt: 
 

• Utbildningsnämnden och servicenämnden ansvarar för förskolor och skolors pedagogiska 
utegårdar /skolgårdar. 

• Kultur- och Fritidsnämnden ansvarar för utegymmen på Långviken och Skälby 
multisportanläggningen i Lindsdal, aktivitetsparken i Smedby ( Tingbyskans ), Norrlidens 
Skatepark/Betongpark, skateytan vid Södra Utmarken och Skateytan vid Smedjan samt 
Långviken arena 

• Servicenämnden ansvarar för kommunens allmänna lek- och aktivitetsmiljöer, övriga 
lekparker, aktivitetsparker och utegym ( förutom Påryd, Ljungbyholm ). 

• Föreningar ansvarar för utegym i Ljungbyholm, Trekanten och Halltorp 
• Samhällsbyggnadsnämnden ansvarar för planering av platser för kommunens aktivitets- 

och lekmiljöer i arbete med översiktsplan, detaljplan och bygglovsgivning. 
 
Programmet tydliggör också att den inte omfattar utbildningsnämndens och servicenämndens 
ansvar för förskolor och skolors utegårdar som hör samman med den pedagogiska  
verksamheten. 
 

Utvecklingsplan 
 

Programmet beskriver övergripande strategi hur de allmänna kommunala lek- och 
aktivitetsmiljöerna ska placeras, utformas, utvecklas och prioriteras till stimulerande och 
tillgängliga mötesplatser för alla åldrar på längre sikt (omkring 10-15 år). 
 
Kalmar kommun har med detta aktivitets- och lekplatsprogram gjort avvägningar och identifierat 
arbetet med nyanläggning, avveckling och utveckling. Inriktningen för dessa platser är att 
stimulera alla åldrar till lek, fri fysisk och kreativ aktivitet, ytorna bör vara upplysta. 
Sammanfattningsvis föreslås att en handlingsplan arbetas fram för prioritering av utveckling och 
avveckling av kommunens lek- och aktivitetsmiljöer avvecklas till fördel för att höja standarden 
på kvarvarande lek- och aktivitetsmiljöer. Där standarden höjs på kvarvarande miljöer i enlighet 
med att tillgodose ett mer tillgängligt och stimulerande lek- och aktivitetsutbud för alla åldrar. 
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Statistik och prognos  
 
I Kalmar kommun bor det 71 333 personer (dec 2021). 
År 2020 var 12 936 personer 0 – 15 år, ca 18,4 %  
År 2030 beräknas 14 365 personer 0 – 15 år, ca 18,3% 
 
Andelen personer mellan 0-15 år förväntas ligga på samma nivå som idag. 
 
Dec 2020 
Ålder antal st %  
0-6            5 687 8,1 
7-15             7 249 10,3 0-15 år 18,4 % 
16-18            2 262 3,2 
19+             55 131 
Summa        70 329 
 
Prognos 2030 
Ålder antal st % 
0-6 6 185 7,9 
7-15 8 180 10,4 0-15 år 18,3 % 
16-18 2 815 3,6 
19+ 60 940 
Summa 78 120 
 
Boende i tätorter 2021 – antal lek/aktivitetsmiljöer och utegym per tätort 
 

Område 
  

0-6 7-15 16-18 19+ Summa  Lek  Utegym 

Kalmar 
 

2 860 3 517 1 243 35 183 42 803 45 7 

Rockneby 97 124 37 694 952 5 4 

Läckeby 106 131 25 643 905 3 1 

Ljungbyholm 211 257 78 1 334 1 880 6 1 

Vassmolösa 60 59 13 400 532 1 1 

Hagby 63 89 12 526 690 1 1 

Trekanten 155 250 72 1 035 1 512 5 1 

Halltorp 21 29 9 205 264 1 1 

Tvärskog 43 52 9 311 415 1 1 

Påryd 40 65 11 521 637 
  

Smedby 373 513 170 2 666 3 722 2 2 

Lindsdal 598 928 244 4 185 5 955 11 1 

Rinkabyholm 196 287 58 1 113 1 654 3 
 

Boholmarna 62 58 22 298 440 
 

1 

Dunö 38 78 23 298 437 
  

Drag 58 60 8 335 461 
  

Kåremo 16 20 8 110 154 1 1 
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Lekplatser – förr och nu 
 
Under lekplatsepokens tidiga skeden var 
lekparker ofta bemannade och hade 
pedagogiska ambitioner. I Kalmar fanns det 
exempelvis bemannad parklek i Skansparken 
bredvid Krusenstiernska gården. Under 
1970-talet uppfördes lekplatser i nästan varje 
kvarter i nybyggda bostadsområdena. 
Liksom husbyggnadstekniken blev nu 
lekplatsernas utformning mer standardiserad. 
De bestod ofta av gungställning, rutschbana 
och sandlåda. Nu var lekplatserna inte längre 
bemannade utan platser för fri lek. Under 
det sena 1980-talet kom normer för 
lekplatssäkerhet, vilka senare följdes av en ny 
svensk standard med säkerhetskrav på 
lekredskap och stötdämpande underlag. 
Denna standard, som betecknas SSEN 1176 
och 1177, är baserad på europeiska normer 
och är den princip Kalmar kommun valt att 
följa i arbetet med säkerhetsfrågor på 
lekplatser.  
Forskningen om barn och utevistelse tog fart 
under 1990-talet, och det blev vetenskapligt 
bevisat att det vi fått höra som barn faktiskt 
stämmer - man mår bra av att vara ute. Men 
det stod också klart att de lekplatser som 
anlagts under de senaste decennierna inte 
gav de utmaningar och den leklust som det 
var tänkt. I början på 2000-talet hade ett nytt 
synsätt när det gäller lekmiljöer börjat växa 
fram. Frågor som länge dominerat debatten 
hade gradvis övergått i en diskussion också 
om leklust och alla barns möjligheter att 
leka. Kvalitet, tillgänglighet, vegetation, ytor, 
och variation blivit lika viktiga aspekter som 
säkerhet, och på många orter arbetar man  
alltmer med fantasieggande, konstnärliga och 
unika lekplatser. 
 
Avståndet inom vilket barn och unga rör sig 
fritt har med tiden minskat. På 1950-talet 

bedömdes ett barn utan föräldrars sällskap 
kunna röra sig 1,5 km, på 1970-talet hade 
avståndet minskat till 800 meter och idag 
brukar barn- och unga få gå själva till slutet 
av gatan, cirka 300 meter. Att avståndet 
minskar beror främst på ökad biltrafik, 
föräldrars upplevda oro och brist på säkra 
gång och cykelvägar.  
 
Flertalet av Kalmar kommuns lekplatser är 
byggda och upprustade i början på 2000- 
talet. I Lindsdal gjordes det en upprustning 
och byggnation 2015-2016. På senare år så 
har ett antal aktivitetsparker byggts på olika 
ställen i kommunen 
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Framtidens lek- och aktivitetsmiljö 
 

Framtidens lekmiljö ska vara en mötesplats som attraherar barn i olika åldrar och med olika 
förutsättningar, där lek kan stimulera dem i deras fysiska (motoriskt och hälsomässigt) och 
psykiska (personligt och i samspel med andra barn och vuxna) utveckling. 
 
Framtidens aktivitetsmiljö ska vara en plats för möten mellan människor i alla åldrar, en plats 
för vila och rörelse. Utformningen ska utgå från ett normmedvetet förhållningssätt, där några 
ledord är universell utformning, flexibilitet, variation, kreativitet, träning, lek, utmaningar, hälsa, 
möten, trygghet, sitta och belysning. Det ska vara god tillgänglighet på aktivitetsplatsen samt på 
stråken till platsen.  
 

 
 
Rockneby lekpark 

 
 

 
 
Kalmar Rosenträdgårds lekpark 
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Kap 4 - Utegym 
 
Utegym i kommunens regi 
 
Rockneby RU01 utegym, SF 
Rockneby RU02 hinderbana, SF 
Smedby utegym, KoF 
Smedby motionsspår, SF 
Vassmolösa utegym, SF 
Snurrom SO1 utegym, SF 
Norrlidsparkens utegym, SF 
Norrlidsbadets utegym, SF 
Bergaparkens utegym, SF 
Skälby utegym, KoF 
Långvikens utegym, KoF 
Ola Magnells park, SF 
 

Utegym i föreningsregi – finansierade 
tex via bygdepeng 
 
Boholmarna, Boholmarnas vägförening 
Kåremo, Kåremo Bygdegårdsförening 
Slakmöre, Slakmöre Bygdegårdsförening 
Tvärskog, Tvärskogs IF 
Halltorp, Halltorps byalag 
Påryd, IFK Påryd 
Kolboda, Kolboda samfällighetsförening 
Fjölebro, Lindsdals IF 
Läckeby, Läckeby GOIF 
Trekanten, Trekantens byalag, 
Äspelund, Äspelunds samfällighetsförening 

 
Utegym i kommunens regi är markerade med svarta punkter. 

 
Idag finns 23 st offentliga utegym i kommunen där ansvaret är delat mellan Serviceförvaltningen, 
Kultur- och Fritidsförvaltningen samt enskilda föreningar. Utegymmen är fördelade över stora 
delar av kommunen.  
De har en varierad placering 

• några är placerade vid motionsslingor 

• en del är placerade vid tex fotbollsplaner 

• en del ligger för sig själva i natur- eller parkområden 

• någon enstaka vid en lek- och aktivitetsmiljö 
 
Utegym eller utomhusgym är ett gym som oftast är placerat på en allmän plats utomhus och som 
kan användas av alla året om, kostnadsfritt. Dessa är ofta en enklare variant än de gym som finns 
inomhus och utrustningen varierar. Vissa är endast gjorda för att arbeta med sin egen kropp. 
Andra kan vara mer avancerade och innehålla träningsmaskiner byggda i exempelvis trä eller stål. 
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Intresset för hälsa och träning har ökat de senaste åren och efterfrågan på att kunna träna 
utomhus ökar ständigt. Helst vill vi kunna träna i närheten av vår bostad.  
 
Utegym kan, utöver förbättrad hälsa, bidra till att stärka vistelse och användning av kommunens 
idrottsanläggningar, parker och naturområden. Ett utegym erbjuder kompletterande träning när 
det placeras vid exempelvis ett löpspår eller intill en fotbollsplan. Det är lätt för den som tränar 
att stanna till och göra några styrkeövningar. Vi vet att man mår bra av att träna utomhus, 
upplevelsen stimulerar alla våra sinnen samtidigt. 
 
Det är viktigt att få en rättvis spridning av utegymmen i kommunen, utgångspunkten kan vara ett 
utegym per stadsdel eller en per större tätort och placering på kommunal mark.  En lämplig plats 
är också vid motionsslinga alternativt aktivitetsplats. Några andra saker som är viktiga vid 
placering och utformning av ett utegym är underlaget, utnyttja den befintliga miljön och vem är 
målgruppen. 
 
Det finns olika målgrupper – det går också att mixa de olika grupperna 

• Seniorer – fokus på balans, rörlighet och större muskelgrupper. Ett fast underlag är 
viktigt 

• Aktiva utövare – Fokus på funktionell träning utan vikter. 

• Mindre aktiva utövare – Fokus på att komma igång, utrustning med enkla övningar med 
variation. 

• Funktionsnedsatt – Fokus på tillgänglighet – exempelvis anpassad utrustning för 
rullstolsburna eller synskadade. 

• Bredd ”alla typer” - Fokus på större muskelgrupper, skapa balans mellan maskiner med 
vikter och funktionell träning utan vikter. Den vanligaste utformningen i Kalmar 
kommun. 

 
Genom att bygga utomhusgym i närområden inbjuder man till spontan träning och rörelse under 
dygnets alla timmar, året om.  Ett utegym kan erbjuda något för de allra flesta, med enklare 
träningsmöjligheter och förhoppningsvis en hälsosammare livsstil som resultat. Ett utegym bidrar 
bland annat till att: 
 

• Skapa en rolig och lättillgänglig träningsform 

• Erbjuda enkla övningar anpassade för olika nivåer 

• Skapa en naturlig och social mötesplats  

• Fler och fler väljer att ta träningen utomhus. På ett utomhusgym behöver du inget 
medlemskap och du kan träna när du vill. Alla kan träna efter sina förutsättningar och 
utegymmet blir en naturlig samlingsplats för spontan träning. 

 

    
 

Långvikens utegym 
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Kap 5 – Ansvarsfördelning 
 

Det finns olika typer av investeringar som kan behöva göras för att uppnå god tillgång till  
hållbara, säkra och roliga lek- och aktivitetsmiljöer på allmän plats. Helt nya platser kan behöva  
anläggas, befintliga platser kan behöva omdanas för att möta ett nytt behov, platser kan behöva  
rustas upp för att de inte längre är säkra eller inte längre håller. Dessutom finns det driftmässiga 
investeringar som regelbundet ska göras till exempel ska sand luckras, delar av utrustningar  
behöver lagas, gräs ska sås och buskar klippas etc. Nedan följer förklaringar till olika typer av  
investeringar och prioriteringar för att uppnå god tillgång till lek- och aktivitetsplatser. 
 

Investering 
 

Högsta prioritet ges investering av lek- och aktivitetsmiljöer i de tätbebyggda områdena där  
det idag råder stor brist på offentliga lek- och aktivitetsplatser. Park- och belysningsrådet ansvarar  
för att löpande genomföra behovsbedömningar och därefter handlingsplan.  
I större stadsutvecklingsområdena där det ännu inte råder brist men i och med exploatering  
kommer uppstå, ska investering av ny områdes- och/eller aktivitetsplats alltid ingå. Om det  
nya området antas ha tusen invånare eller fler eller om exploateringen påverkar omkringliggande 
bostadsområden ska investering ske inom området och omfattas av exploateringsbudget  
(MEX/PU/KS). Även om det initialt inte planeras för fler än tusen invånare ska tillräckligt stor 
yta på allmän plats säkerställas i detaljplaneskedet för att möjliggöra framtida utveckling.  
Nya exploateringar och förtätning av staden innebär alltid ett ökat tryck på de befintliga allmänna 
strukturerna och ska därför alltid övervägas omfattas av investeringar ( MEX/PU )  Det kan 
handla om nyanläggning, upprustning av befintlig lek- och aktivitetsmiljö i närheten och/eller 
andra typer av åtgärder som till exempel trafiksäkra gång- och cykelvägar, belysning eller 
parkeringsplatser och koppling till anslutande kollektivtrafik i närheten som gör leken tillgänglig 
för fler. Behovsanalysen och därmed typ av investering görs av park- och belysningsrådet. 

 
Inriktningen för dessa platser är att stimulera alla åldrar till lek, fri fysisk och kreativ aktivitet., 
ytorna bör vara upplysta. Belysning utföres på ett begränsat antal lek- och aktivitetsytor fördelade 
på varje stadsdel och tätort. 
 
Prioriteringen har tagits fram efter hur lek- och aktivitetsmiljöerna standard är idag, samt 
geografisk placering för att fördela ombyggnationerna över hela kommunen. Vid planering av 
ombyggnationer av platser, eller nya platsers placering, beaktas också vart det planerar att byggas 
nya bostäder. Det kan bli aktuellt att en lek- och aktivitetsmiljös får utökat utbud för att ta upp ett 
större geografiskt område. Ingen lek- och aktivitetsmiljö planeras att bli mindre än vad den är 
idag, alltså att en områdeslekplats inte blir en närlekplats och en utflyktslekplats inte blir en 
områdeslekplats. 
Programmet ska vara ett levande dokument och planeringsverktyg, vilket gör att det kan och 
kommer att ske förändringar. Uppdateringar kommer att göras om det exempelvis kommer nya 
lagar och regler kring säkerheten. Till programmet kopplas en handlingsplan med 
prioriteringslistan so uppdateras regelbundet i takt med de ombyggnationer som sker, och kan 
ändras om vissa förutsättningar kräver det. 
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Löpande drift och underhåll 
 

Kalmar kommuns lekplatser och aktivitetsplatser ska följa gällande funktionskrav vad gäller 
säkerhet, innehåll och kvalitet. För att en anläggning ska hålla under garantitiden krävs 
driftmässiga investeringar och systematiserade besiktningar och kontroller.  
Alla lekplatser besiktigas årligen enligt standarden SS-EN 1176-1177.  
 

• Installationsbesiktning – Görs innan ny lekplats öppnas. Utförs av konsult 
• Rutinmässig visuell besiktning – varannan vecka. Utförs av parkpersonal i samband med   

skötseln av ytorna runt lek- eller aktivitetsplatsen. 
• Funktionsbesiktning - 1-4 månaders mellanrum. Utförs av kommunens besiktningsmän. 
• Årlig besiktning. Utförs av kommunens besiktningsmän. 

 

Fel och skador åtgärdas löpande och om större åtgärder krävs, till exempel byte av utrustning,  
ska den ersättas med likvärdig utrustning eller annan investering som höjer lekvärdet på platsen.  
Denna typ av åtgärder ska alltid kontrolleras mot andra prioriteringar enligt löpnade arbete från 
Serviceförvaltningen och dess driftbudget. 
 

• Driftmässiga investeringar görs löpande för att anläggningen ska hålla planerad livslängd.  
• Underhållsinvesteringar sker vid behov och efter besiktningar/anmärkningar 
• Planerade underhållsinvesteringar görs för att säkerställa anläggningens livslängd. 

 

Ekonomiska konsekvenser 
 

Programmet anger att det bör finnas en lek- och aktivitetsmiljö per 1000 invånare och att den bör 
kunna nås inom ca 500 meter från bostaden. Det innebär att det idag finns ett visst totalt 
överskott av lek- och aktivitetsmiljöer. Däremot är de inte jämnt fördelade över kommunen, 
vilket medför att en del platser behöver prioriteras och andra läggas ned för att uppnå en jämnare 
fördelning. Vissa lek- och aktivitetsmiljö är inte heller tillräckligt attraktiva och bör rustas upp. 
Det behöver också anläggas nya lek- och aktivitetsmiljöer i takt med att staden växer och fler 
bostäder byggs. 

 
Upprustning/reinvesteringar 
 

Nya kommunala lek- och aktivitetsmiljöer i exploateringsområden belastar exploaterings-
kostnaden. Antalet nya lek- och aktivitetsmiljöer som bör anläggas beror på i vilken takt staden 
växer och vilka åldersgrupper i befolkningen som förväntas finnas med dess olika behov. 
 
Idag finns i Kalmar fyra stycken lek- och aktivitetsmiljöer ( Skälby, Norrliden, Rockneby, Påryd ) 
som kan kategoriseras som utflyktslekplatser: Ett alternativ till att bygga en helt ny 
områdeslekplats kan vara att uppgradera en befintlig områdeslekplats till att bli en utflyktslekplats 
med fler utmanande lekredskap. Då uppskattas kostnaden bli lägre. 
 

Förutom lekplatser berör programmet behovet av aktivitetsytor. Programmet anger dock inte  
hur många aktivitetsytor som bör finnas i kommunen eller på vilket avstånd man bör ha en  
aktivitetsplats, men det kan konstateras att det idag råder brist på tillräckligt bra lek- och 
aktivitetsmiljöer på allmän plats. Kostnaden för olika typer av platser kan variera stort beroende 
på innehåll och ambitionsnivå. 
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Kap 6 - planeringsverktyg 
 

Lagar och föreskrifter 
 

Nedan presenteras nationella lagar och byggregler som berör lekplatser. Mer information finns att  
tillgå på Boverket. 
Plan- och Bygglagen (2010:900) 
I Plan- och bygglagen regleras kraven för utemiljöns utformning. Där anges krav på friytor för 
lek- och utevistelse samt krav på att lekplatser och övriga fasta anordningar ska underhållas så att  
risken för olycksfall begränsas. Det anges även att tomter och allmänna platser ska utformas så att 
de är tillgängliga för och kan användas av personer med nedsatt rörelse- och orienteringsförmåga, 
om det är möjligt med hänsyn till terrängen. Läs mer under 8 kap. 9 § punkt 5 och 6, samt 10–
12§§ och 15–16 §§.  
Boverkets föreskrifter 
Boverkets föreskrifter om enkelt avhjälpta hinder (BFS 2013:9 HIN 3) innehåller krav på att 
förbättra tillgängligheten på befintliga allmänna lekplatser så att de blir användbara för både  
barn och föräldrar med nedsatt rörelse- eller orienteringsförmåga. 
Boverkets föreskrifter om tillgänglighet på allmänna platser och andra anläggningar (BFS 2011:5 
ALM 2) gäller vid nyanläggning av lekplatser och innebär att dessa ska användas av barn och 
föräldrar med nedsatt rörelse- och orienteringsförmåga. Dock behöver inte samtliga lekredskap 
vara tillgängliga för denna grupp. Byggregler och säkerhet. I Boverkets byggregler BBR (BFS 
2011:6) finns regler om att fasta lekredskap ska anordnas så att risken för personskador 
begränsas. Fasta lekredskap och underlag ska utformas så att risken för personskador begränsas.  
Produktsäkerhetslagen PSL (2004:451) reglerar att varor, exempelvis lekredskap på lekplatser,  
som tillhandahålls av näringsidkare ska vara säkra. 
Detta gäller även befintliga lekredskap. Både PSL och BBR hänvisar till Europastandarderna för 
lekredskap och stötdämpande underlag (SS-EN 1176 och SS-EN 1177). 
 

Summering 
Nedan summeras följande krav på lekplatser enligt plan- och bygglagstiftningen: 
• säkerhet vid användning och att risken för olycksfall begränsas, 
• tillgänglighet och användbarhet för personer med nedsatt rörelse- och orienteringsförmåga, 
• kraven på vård, skötsel och underhåll, samt 
• enkelt avhjälpta hinder mot tillgänglighet och användbarhet för personer med nedsatt rörelse- 
och orienteringsförmåga. 
 

        
         Norrlidens lekpark 
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FN:s barnkonvention 
 

FN:s barnkonvention har sedan 1 januari 2020 blivit svensk lag och ställer ett ökat krav på att 
tillgodose barns rätt till bästa uppnåeliga hälsa, det vill säga rätt till bästa möjliga fysiska,  
psykiska och sociala välbefinnande. Rätten till lek i en stimulerande, trygg och lämplig miljö  
är viktigt för våra barns sociala, motoriska och mentala utveckling. I barnrättslagen finns det  
fem grundläggande principer som är viktiga att ta i beaktning vid planering av barns utemiljöer.  
Genom FN:s konvention ställs krav på hänsyn till barnens bästa vid samhällsplanering (§3) och 
att varje barn har rätt att göra sin röst hörd samt få sin åsikt beaktad (§12). Enligt artikel 31 har 
barnet rätt till vila och fritid, till lek och rekreation anpassad till barnets ålder, samt rätt att fritt 
delta i det kulturella och konstnärliga livet. FN:s barnkonvention är grundpelaren i arbetet med 
ett lekplatsprogram. 1999 godkände regeringen en strategi för hur Sverige ska verkställa FN:s 
konvention om barns rättigheter. Strategin innebär bland annat att så kallade barnkonsekvens – 
analyser ska göras vid alla statliga beslut som berör barn och att kommuner och landsting bör 
inrätta system för att kunna följa hur barnets bästa förverkligas i det kommunala arbetet 
(Regeringen Skr. 2003/04:47). 
 

Under varje rubrik beskrivs även hur Kalmar kommun arbetar utefter dessa principer. 
Alla barn har samma rättigheter och lika värde. (Artikel 2) 

• ett varierande lekplatsutbud. Med en lekplatsplan vill kommunen också anpassa lekplatser 
efter barnens olika behov och säkerställa en tillgänglig och jämlik lekplatsmiljö. 

Barnets bästa ska beaktas vid alla beslut. (Artikel 3) 

• gör avvägningar utefter barnens behov, och följer nationella lagar och rekommendationer.  
Alla barn har rätt till liv, överlevnad och utveckling. (Artikel 6) 

• tillämpar gällande säkerhetsstandard på alla kommunens lekplatser och besiktar 
kontinuerligt lekplatserna för att säkerställa att barnen kan leka i en säker miljö. 

Alla barn har rätt att fritt uttrycka sina åsikter och bli hörda. (Artikel 12) 

• arbetar aktivt för att involvera barn i den planering som berör dessa. Alla barn har rätt till 
vila och fritid, till lek och rekreation anpassad till barnets ålder. (Artikel 31). 

 

Lek ur ett samhällsplanerarperspektiv 
 

Lek- och aktivitetsmiljön är en viktig plats för att tillgodose behovet av lek och synliggöra 
barnens delaktighet i vår kommun. Lek och fysisk aktivitet är viktigt för folkhälsan och i det 
nationella målet om ”att skapa samhälleliga förutsättningar för en god hälsa på lika villkor för hela 
befolkningen” är barns och ungas uppväxtvillkor ett särskilt utpekat område. 
 

Planering, utformning och förvaltning av lekplatser har tidigare ( 1960-talet ) varit uppstyrt 
genom normer för avstånd, storlek och innehåll, i nuvarande plan- och bygglagen ( 2010 ) finns 
numera endast allmänna beskrivningar, utan kvantitativa mått som kan ge stöd i den kommunala 
planeringen, projekteringen och förvaltning av lekplatser. Varje kommun hanterar därför frågan 
på olika sätt och med hjälp av olika styrdokument och planer. 
 

Att den byggda miljön är attraktiv och tillgänglig för barn och unga är en viktig målsättning  
utifrån den sociala dimensionen av en hållbar utveckling. Det finns idag en trend mot alltmer  
stillasittande barn, vilket är ett hot mot folkhälsan. Det är därför viktigt att planera så att barns  
rörelsefrihet i samhället ökar istället för att minska. Lek är viktig för barns utveckling. Det är 
genom lek barn utvecklar sin fysik, tränar sin sociala kompetens samt utvecklar sin fantasi, 
kreativitet och möjlighet att uttrycka och bearbeta känslor och tankar. På den mark som i plan 
betecknas som allmän platsmark är det kommunens ansvar att tillgodose behovet av bra platser 
för lek. Att tillgodose bra utemiljöer för barn och unga är en given del av det nationella 
miljökvalitetsmålet ”en god bebyggd miljö”. En miljö som utgår ifrån och tillfredsställer 
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människans behov, ger skönhetsupplevelser och trevnad samt har ett varierat utbud av bostäder, 
arbetsplatser, service och kultur. Lek behöver naturligtvis inte ske vid anlagd lekplats men ett bra, 
tillgängligt och varierat lekplatsutbud nära bostäder skapar goda förutsättningar för lek och 
utevistelse samtidigt som det är förenligt med målet att uppnå en god bebyggd miljö. 
Ur barnens perspektiv finns många fördelar med lekplatser nära bostaden: självständigheten ökar  
genom möjligheten att ta sig till en lekplats på egen hand, barns behov av lekmiljöer tillgodoses  
och barns utveckling genom lek främjas. Det finns även fördelar ur ett transportperspektiv då 
lekplatser inom kort avstånd från bostaden minskar behovet av resor, och resor med bil, och ur 
ett attraktivitetsperspektiv då lekplatser, rekreationsmiljöer och parker utgör kvaliteter i ett  
bostadsområde 
 
Alla vuxna i ett samhälle har ansvar för att barn har tillgång till goda platser för lek. Föräldrar och 
andra vuxna tar sig ofta an lekmiljön inomhus eller kanske utomhus på den egna tomten. I ett 
kvarter kan det vara en samfällighet eller ett bostadsföretag som tänker till. På den mark som i 
plan betecknas som allmän platsmark är det vårt gemensamma ansvar att tillgodose behovet av  
bra platser för lek, och oftast sker detta genom kommunen. För människor med sämre 
socioekonomisk situation kan det saknas utrymme för att ha råd med fritidssysselsättningar eller 
att åka på semestrar. Då är det extra viktigt att utemiljön är omhändertagen, tillgänglig, 
inbjudande och lekvänlig samt att det finns tillgång till skugga och skydd vid extremväder. 
 
De kommunala lekplatserna ska fungera som ett komplement till de lekmiljöer som barnen 
annars använder - hemma, i skolan eller på förskolan. På våra allmänna lekplatser bör vi därför 
arbeta för att uppnå god variation, säkerhet och kvalitet. Samtidigt finns en trend mot alltmer  
stillasittande barn, vilket är ett hot mot folkhälsan. Utgångspunkten måste vara att vi planerar så 
att barnens rörelsefrihet i samhället ökar istället för minskar. På så sätt ökar också barns möjlighet 
till lek. Att ha tillgång till plats för lek behöver inte innebära nära till just en anlagd lekplats. Barn 
leker på många olika sorters platser, och en bra plats att leka på behöver inte vara uppbyggd av 
prefabricerade lekredskap som på en traditionell lekplats. En skogsdunge, en gammal stenmur 
eller en lövhög kan vara väl så goda lekställen. För att barn ska hitta bra platser för lek krävs en 
varierad utformning av vår närmiljö och enkla och säkra vägar till dem. Barn har rätt till 
medbestämmande och inflytande när det gäller planering av den miljö de ska vistas i. För att nå 
målet om en god vistelsemiljö för barn måste barnperspektivet tillvaratas i all samhällsplanering. 
Detta innebär att arbetet för att förbättra lekvänligheten i Kalmar kommun måste bedrivas 
integrerat och parallellt i flera delar av den kommunala organisationen 
 

Övergripande mål 
 

• Kommunen ska kunna erbjuda goda och kreativa lek- och aktivitetsmiljöer, anlagda, 
naturliga eller temporära platser, med eller utan traditionell utrustning för alla åldrar. 

• Lek- och aktivitetsmiljön ska fungera som mötesplatser och främja möten. 
• Lek- och aktivitetsmiljön ska utformas och underhållas med lekglädje som mål. Kvalitet, 

säkerhet, variation, jämställdhet, tillgänglighet, hänsyn till befintliga förhållanden, 
vegetation, vind, sol/skugga ska vägas in vid placering och utformning. 

• I utformningen av dessa miljöer ska samarbete/dialog mellan och inom kommun, skolor, 
boende och brukare eftersträvas. 

• Barn och ungdomsperspektivet ska beaktas vid planering. 
• Barnkonsekvensanalys bör tas fram vid utveckling och avveckling av lek- och 

aktivitetsmiljöer.  
• För att säkerställa en utveckling som möter barnens behov och ökar kvaliteten på 

kommunens lek- och aktivitetsmiljön måste det befintliga beståndet utvecklas mot en mer 
attraktiv, säker, tillgänglig och skötselsnål utformning. 
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Översiktsplan, detaljplan och bygglov 
 

Ur översiktsplanen för Kalmar kommun 
I Principer för hållbar bebyggelseutveckling förekommer lekplatser, sittplatser, konstverk och 
andra aktiviteter som exempel till förslag för att skapa en blandad, trygg, jämställd, jämlik och 
tillgänglig miljö för lika uppväxtvillkor. Lek inkluderas även ”ålderslöst” (tillsammans med parker, 
torg och andra offentliga platser) i ställningstagandet En trygg, tillgänglig och inkluderande 
kommun som en bidragande faktor till att öka stadens attraktivitet och möjlighet till möten. 
Utifrån utvecklingsstrategierna ska Kalmar bland annat präglas av väl utformade miljöer och 
flexibla mötesplatser som kan samnyttjas för olika funktioner, det kan tänkas att möjlighet till 
olika former av lek kan inkluderas här. Att ge utrymme för offentliga, sociala- och kulturella 
mötesplatser nämns som en viktig faktor till att skapa hållbara stadsmiljöer. Som 
ställningstagande framgår att mötesplatser ska möjliggöra gränsöverskridande samverkan och 
satsningar på högkvalitativa offentliga mötesplatser i socioekonomiskt utsatta områden lyfts som 
en prioritet. I mark- och vattenanvändningskartans förslag till utveckling av innerstad inkluderas 
även att mötesplatser och stråk ska utvecklas och förbättras med fotgängare och cyklister i fokus 
och i tätorternas centrumutveckling ska mötesplatser eftersträvas.  
Utöver den lyfts även mångfunktionella gröna mötesplatser och stråk i ställningstagandeavsnittet 
Natur och rekreation. Här föreslås exempelvis att utveckla multifunktionella grönytor som ska 
utformas för att främja både ekologiska och rekreativa värden. 
 

Detaljplanen säkerställer närlekplatsen inom tätbebyggt område på kvartersmark, och 
fastighetsägaren ansvarar sedan för storlek, placering och innehåll. När det gäller områdeslekplats, 
temalekplats och naturlekplats säkerställs dessa på allmänplatsmark i detaljplan och 
servicenämnden ansvarar för storlek, placering och innehåll. Nedan ställda riktlinjer ska användas 
som ett stöd genom samhällsbyggnadsprocessen när det gäller placering, avstånd och storlek för 
lekplatser på allmän platsmark, dvs riktlinjer avseende områdes- och utflyktslekplatsen samt 
aktivitetsplatsen. Det är genom att ge de allmänna lekplatserna tillräcklig storlek, en god placering 
och ett lekvänligt innehåll som vi genom samhällsbyggnadsprocessen kan säkerställa en god och 
stimulerande lekmiljö för barn i alla åldrar.  
 

Kvarterslekplatsen. Placering av friyta för lek säkerställs i detaljplan och i bygglovsgivningen vid 
nybyggnation av bostäder, förskolor och skolor enligt PBL och det är fastighetsägaren som 
ansvarar för att utformning, innehåll och förvaltning av lekmiljön/platsen följer PBL. 
 

Områdeslekplats är en lekplats avsedd för ett område inom en kommundel och har därmed ett  
större upptagningsområde än kvarterslekplatsen. Områdeslekplatsens placering och yta säkerställs  
i detaljplan på allmänplatsmark. 
 

 
 

Påryds lekpark 
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Kap 7 – att tänka på  
 

Sju utformningsprinciper att ha med sig 
 

1. Multifunktionella, flexibla platser med ett varierat innehåll 
2. Plats som möjliggör för besökare att vara on stage, off stage och back 

stage – både vid vila och vid fysisk aktivitet 
3. God orienterbarhet till och inom platsen 
4. Utmana stereotyper genom normmedvetna bild- och figurval. 
5. Omhändertagen miljö 
6. Leksäkert och hållbart 
7. Barns medbestämmande och inflytande 

 

Social hållbarhet  
 

Jämlikhet 
Målsättningen med arbetet med lekplatser är att skapa en plats där alla barn och deras vuxna kan 
mötas på lika villkor. Samtidigt visar forskning att barn har olika förutsättningar och en ojämn 
tillgång till offentliga miljöer baserat på kön, könsidentitet, sexuell läggning, funktionsnedsättning, 
etnicitet, geografisk belägenhet och familjens socioekonomiska situation.  
 

Lekmiljöer behöver därför utformas med hänsyn till dessa ojämlika förutsättningar och anpassas 
för att främja mer trygga, tillgängliga och jämlika förhållanden för barn. Utformningen bör ske i 
dialog med barn och unga och behöver särskilt riktas mot grupper av unga som har sämre 
möjlighet till inflytande. 
 

I områden med socioekonomiska utmaningar är utbudet av inbjudande och omhändertagna 
lekplatser och utemiljöer särskilt viktigt. Detta då många boende saknar tillgång till egen trädgård 
och då det finns en högre andel trångbodda hushåll där barn har begränsad yta för lek i 
hemmiljön. I dessa områden bör utemiljöer rustas upp och lekplatser göras tillgängliga, trygga och 
attraktiva för att verka kompenserande för barn och unga. Lekplatserna bör ha en varierad miljö 
med mycket grönska, samt ett gott mikroklimat som ger både skugga och sol, skydd från kraftiga 
vindar och som är belägen långt från vägar med mycket trafik.  
 

Tillgänglighet och universell utformning 
 

Tillgänglighet handlar både om att kunna ta sig till en lekplats samt att kunna röra sig och delta  
i leken på lekplatsen. Tillgänglighet på lekplatser handlar om att skapa möjlighet för barn med 
nedsatt rörelse- eller orienteringsförmåga att delta i leken med andra barn. Det handlar också om 
att skapa förutsättningar för både barn och vuxna med nedsatt rörelse- och orienteringsförmåga 
att vistas på lekplatsen. Genom att utgå från principen om universell utformning utformas 
lekplatsen på ett sätt som tar hänsyn till den mångfald som finns bland barn. Det innebär att det 
ska finnas en variation i lekutrustning och av lekredskap som passar barn med olika behov och 
intressen samt som gör det möjligt för alla barn att vara med i leken. 
 

Lagstiftningen ställer dock krav på att hinder för tillgängligheten eller användbarheten på en 
allmän plats alltid ska avhjälpas, om det är enkelt att avhjälpa dessa (PBL 8 kap 12§). Hinder att 
avhjälpa kan både handla om hur man kan röra sig till och från lekplatsen, samt hur lekplatsen 
och lekutrustningen är utformad. 
Ytterligare en tillgänglighetsaspekt på lekplatser är att de ska var tillgängliga för alla barn, oavsett 
om de har en funktionsnedsättning eller inte. Enligt ett riksdagsbeslut från 2000 ska hela Sverige 
vara tillgänglighetsanpassat till 2010, så även de offentliga lekplatserna. 
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Jämställdhet 
 

Lek- och aktivitetsmiljöer ska vara en plats där alla barn oavsett kön ska kunna mötas och leka på 
lika villkor.  
Forskning om förskolegårdar och barns fysiska aktivitet visar att på skolgårdar som är små till  
ytan är pojkar mer fysiskt aktiva, medan flickor är mer stillastående. På skolgårdar med stor  
tillgänglig yta är däremot pojkar och flickor aktiva i samma utsträckning då konkurrensen om  
utrymme är mindre. Detta bör även beaktas i våra lek- och aktivitetsmiljöer. Jämställdhet är även 
viktigt att beakta vid lekplatsers utformning. Exempelvis används bollplank mer av killar än tjejer. 
Lek med löst material, naturlek samt klätter- och balanslek är exempel på mer könsneutrala 
aktiviteter. 
 

Trygghet 
 

Trygghet är en individuell upplevelse som skiljer sig från person till person. Vad trygghet innebär 
beror på vem som frågas och i vilket sammanhang, men det går att anta att trygghet i detta 
sammanhang syftar till en lugn, kontrollerad och ohotad lek.  
För att en lek- och aktivitetsmiljös ska kännas trygg bör följande aspekter uppmärksammas: 
 

• Går lekplatsen att överblicka? 
• Finns det andra som bor och rör sig i anslutning till lekplatsen? 
• Går det att orientera sig? 
• Är lekplatsen välskött? 
• Finns det belysning? 
• Planeras och sköts parken i samverkan med närboende, nyttjare, verksamheter och 

fastighetsägare?  
• Uppmuntras och bejakas initiativ att ta ansvar för en park? 

 

 
 

 
 
Skälbys lekpark 
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Målgrupper 
 

Det finns flera faktorer för hur mycket en lek- och aktivitetsmiljö används. En avgörande faktor 
är vilken målgrupp miljön tilltalar. Olika åldersgrupper tilltalas av olika lekredskap och 
lekmöjligheter, vilket kan vara avgörande för vilken lekplats som barn väljer att leka på. Det kan 
även vara avgörande för huruvida barn överhuvudtaget väljer att gå ut och leka i en lek- och 
aktivitetsmiljö eller stanna hemma. Även föräldrars preferenser kan ha en avgörande roll i valet 
om vilken plats familjen besöker. Exempelvis kan en lek- och aktivitetsmiljö fylld med utrustning 
för små barn stå outnyttjad för att det saknas bra sittmöjligheter för de vuxna. De vuxna går 
därför hellre till en plats där man kan ha uppsikt över det lekande barn på ett bekvämt sätt. 
Viktigt att tänka på att det inom alla åldersgrupper finns personer med funktionsnedsättningar 
och olika behov.  
 

0-3 år 
Små barn mellan 0-3 år undersöker världen genom att smaka och känna på allt när de kryper,  
klättrar och balanserar. Sandlådan är således ett bra exempel på en passande lekaktivitet för  
småbarnslek. De minsta barnen håller sig alltid i närheten av en vuxen och därför är det viktigt att  
även vuxnas behov tillgodoses genom att förse lek- och aktivitetsmiljön med bra sittmöjligheter 
och uppsikt. 
 

4-7 år 
Barn mellan 4-7 år använder lek- och aktivitetsmiljön väldigt ofta. I dessa åldrar blir rörelse, 
klätterlek och social lek i grupp allt viktigare. Stora ytor att kunna springa runt på, utmanande 
lekredskap samt löst material i form av grenar med mera som möjliggör för fantasilek är viktigt 
för den här åldersgruppen. Barn i de övre åldrarna i denna åldersgrupp kan dessutom på egen 
hand ta sig till en lek- och aktivitetsmiljön med förutsättning att det finns säkra gång- och 
cykelvägar dit. 
 

8-12 år 
Det som skiljer den här åldersgruppen från föregående är att den sociala leken blir allt viktigare. 
Barnen leker gärna i grupp och rör sig omväxlande. Idrotts- och tävlingslek blir allt viktigare. 
Barn i denna åldersgrupp kan också röra sig längre på egen hand. Med säkra gång- och cykel- 
vägar kan de ta sig till närmaste lek- och aktivitetsmiljön utan några problem.  
 

Ungdomar (barn över 12 år)  
I takt med att barn kommer in i tonåren blir behov och intresse mer varierat. En del ungdomar  
har behov av ytor som uppmuntrar till rörelse och där de spontant kan utöva idrott, medan  
andra ungdomar vill ha ytor för att kunna dra sig undan och bara vara på. Platser för ungdomar 
bör därför vara mycket varierande och anpassas till många olika intressen. Platser för aktivitet 
behöver dock inte samlas på en plats utan kan spridas ut geografiskt i kommunen då ungdomar 
klarar av att röra sig självständigt över större delar av kommunen. 
 

Vuxna 
Lekplatsen är en viktig social plats för vuxna där man träffar andra vuxna samtidigt som man  
har uppsikt över barnens lek. Det är viktigt att även vuxna kan uppehålla sig på platsen en  
längre tid och kan vara en avgörande faktor för vilken lekplats som barn får leka på. Därför  
kan andra värden som grillning, njutbara vyer, utomhusidrott med mera vara värt att beakta i  
lekplatsplaneringen och kan ha potential att stärka den social integrationen och identiteten i ett 
område. Vuxna använder lekplatser frekvent när barnen är små och senare mer som  
utflyktsmål på framförallt helger och semester. Det är därför viktigt att det finns lek- och 
aktivitetsmiljöer som kan aktivera både barn och vuxna. Det är bra om det finns service som 
toalett och parkeringsplats vid större lek- och aktivitetsmiljöer. 
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Seniorer 
Seniorer är en grupp som också spenderar mycket tid på lek- och aktivitetsmiljöer med sina 
barnbarn. För den här gruppen är det viktigt att det finns ordentliga sittmöjligheter gärna med 
arm- och ryggstöd för vila och övervakning, helst på en sol och/eller mindre regnskyddad plats. I 
utformningen av lekytor, integrera ytor som tilltalar vuxna och äldre exempelvis med en 
perennplantering eller en boulebana som stärker platsens potential som samlingspunkt för en stor 
del av områdets invånare.  
 

Kap 8 – utformning 
 

 
 
Stationsvägen, Rocknebys lekpark 

 

Lek- och aktivitetsmiljöer 
En vanligt förkommande strategi som kommuner använder sig av är att dela in lek- och 
aktivitetsmiljöer i olika lekplatstyper beroende på storlek och innehåll. De primära lekplatstyperna 
som används är närlekplats, områdeslekplats och stadslekplats, men det finns även andra 
lekplatstyper såsom temalekplats och naturlekplats. Genom att dela in lek- och aktivitetsmiljöer i 
olika lekplatstyper kan kommuner skapa en överskådlig redovisning av lekplatsers karaktär och 
funktion, som vidare kan användas som underlag till att analysera kommunens utvecklingsbehov.  
Lek förekommer även frekvent på andra platser än på traditionella lekplatser. Ofta är dessa typer 
av platser utformade för att berika rörelse och motion. Exempel på lek och aktivitetsplats kan 
vara hinderbana, utomhusträning, skatepark med mera. 
 
Nedan följer förslag till de olika typerna samt hur de översiktligt ska planeras och utföras. 
 

Närlekplats (1-6 år) 
En närlekplats är en mindre lekplats med ett fåtal enklare lekredskap och riktar sig främst till de 
som bor i närområdet, till de barn som inte kan ta sig så långt och som komplement i områden 
där det finns barriäreffekter. Majoriteten av kommunens närlekplatser ligger på privat 
fastighetsmark. 
 

Områdeslekplats (1-12 år) 
Kommunens mål är att ha cirka en områdeslekplats per 1000 invånare, samt att 
områdeslekplatsens placering ( vid natur eller parkyta och säkerställs i detaljplan på allmän 
platsmark. Målet är att områdeslekplatsen ska vara nåbar inom ca 500 meter från bostaden . Ca 
10 min trafiksäker promenadväg. 
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Stadslekplats (1-15 år) 
En stadslekplats är en lekplats som riktar sig till hela kommunens barn- och ungdomar. 
Lekplatsen ska erbjuda ett unikt och brett lekutbud som är lagom utmanande för alla 
ålderskategorier och attraherar besökare från hela staden/kommunen. En stadslekplats ska 
erbjuda tillgängliga miljöer för barn och vuxna med funktionsvariationer samt vara utformad med 
extra tanke på vuxna och äldre för att passa som ett utflyktsmål för hela familjen. En stadslekplats 
ska även vara utrustad med cykelställ, belysning samt att busshållplats och bilparkeringar ska 
finnas i närheten av lekplatsen. En stadslekplats bör även ha WC i närheten. 
 

Temalekplats 
Ibland kan en lekplats vara utformad utefter ett speciellt tema, en så kallad temalekplats. En  
temalekplats kan ha varierande storlek och motiv. Att använda sig av temalekplatser är ett sätt  
att ge lekplatser olika identitet och tillhörighet utefter utseende och placering.  
 

Naturlekplats 
En naturlekplats - lekotop är en naturlik miljö med höga lekvärden där lek och landskap är 
sammanflätade. Platsen kan vara gjord utefter egenbyggda lekredskap i stockar och sten istället 
för prefabricerade lekredskap. En naturlekplats gör sig bäst i direkt anslutning till naturen och 
utformas oftast i relation till platsens naturliga terräng- och växtförhållande.  
 
 

Riktlinjer för utformning - Alla lek- och aktivitetsmiljöer 
• Samtliga lekplatser ska följa gällande säkerhetsstandard. Platserna ska också kännas 
omhändertagna och trygga. 
• Vid varje lek- och aktivitetsmiljö ska det finnas informationsskylt, sittplatser och papperskorg. 
• Entrépartier och sittplatser ska i möjligaste mån vara tillgänglighetsanpassade utefter Boverkets 
föreskrifter om avhjälpta hinder. 
• Gungställningar ska placeras avskilt från rörelsestråk för att minimera risken för skador vid 
inspringning, annars kan inspringningsskydd användas. 
• Vid nybyggnation eller upprustning bör jämställdhetsperspektivet beaktas vid gestaltning och 
val av lekfunktioner. 
• Någonstans på platsen ska det i möjligaste mån finnas skydd för solljus. Befintlig växtlighet kan 
i första hand användas som solskydd. Där växlighet saknas kan träd planteras för framtida 
solskydd och/eller andra typer av solskydd som exempelvis tak över bänkbord. 
• Ytor som främst är avsedda för små barn bör utformas med skuggig del. Exempelvis kan  
sandlådor placeras närmast träd och buskage eller så att de skuggas av en lekstuga. 
   

  
 
Kornlyckans lekpark, Ljungbyholm        
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Aktivitets- och lekplatsprogrammet för Växjö Kommun antagen av tekniska nämnden  
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Lekotoper: naturmiljöer för lek! Hållbara lekmiljöer i staden 
Kategori: Lek & lärande, Idé & forskning 
Skede: Innovationer för ett hållbart samhälle, 2018-2022, Vinnova 
 
Olofström är Sveriges friluftskommun 2021 - Mer lek i naturen! 
- En inspirationsskrift om att tillgängliggöra  
naturmiljöer för barn genom att bjuda in till lek. 
 
Den hala tvålen  
Verktyg och metoder för social hållbarhet i fysisk planering och stadsutveckling, 
Finansdepartementet, Fi2021/01533 2021-04-08 
 
Mer lek i naturen! 
En inspirationsskrift om att tillgängliggöra naturmiljöer - för barn genom att bjuda in till lek. 
Örebro kommun 
 
Mårtensson (2013). Vägledande miljödimensioner för barns utomhuslek. Smt 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Serviceförvaltningen Stab   
Adress   ,    │ Besök   

Tel 0480-45 00 00 vx │ sara.andersson@kalmar.se 

Klicka här för att ange text.

    TJÄNSTESKRIVELSE
Handläggare Datum Ärendebeteckning
Ulrika Cederholm 2022-11-22 SFN 2022/0233
  

Servicenämnden

Rätt att underteckna vissa handlingar 2023 - 
firmatecknare
Förslag till beslut
Servicenämnden fastställer serviceförvaltningens behöriga att underteckna vissa 
handlingar 2023 enligt dokumentet ”Rätt att underteckna vissa handlingar 2023 
– firmatecknare serviceförvaltningen”.

Bakgrund

Servicenämnden ska inför varje verksamhetsår fastställa förteckning över rätt 
att underteckna vissa handlingar. Serviceförvaltningen har tagit fram bifogat 
förslag enligt kommungemensam rutin. 
För 2022 har följande justeringar gjorts:

Då annan tjänsteperson under löpande verksamhetsår ersätter en av de 
nuvarande på samma befattning följer rätten att underteckna vissa handlingar 
med till den nya tjänstepersonen utan särskilt beslut.

Beslutet föreslås gälla fram till dess att servicenämnden för mandatperioden 
2023-2026 fattat beslut om behöriga att underteckna vissa handlingar.

Ulrika Cederholm  
nämndsekreterare  
 

Bilagor
Rätt att underteckna vissa handlingar 2023 – firmatecknare 
serviceförvaltningen



VERKSAMHETSHANDBOK

Fastställt av Dokumentansvarig Datum
Servicenämnden    Peter Arnesson 2022-12-14 1 (2)

  

  

 

Rätt att underteckna vissa handlingar 2023 – firmatecknare 
serviceförvaltningen

Rätt att teckna handlingar (firmatecknare) för servicenämnden 
Rätt att teckna handlingar (firmatecknare) för servicenämnden 
Nämndens ordförande Johanna Petersson eller förste vice ordförande 
och/eller nämndens andre vice ordförande får tillsammans med 
förvaltningschef Peter Arnesson under 2023 teckna handlingar för 
servicenämnden. 

Rätt att teckna handlingar i andra ärenden
Förvaltningschef Peter Arnesson och verksamhets-/enhetscheferna på 
serviceförvaltningen får under 2023 underteckna handlingar som gäller 
förvaltningens respektive verksamheter. Det gäller följande 
verksamheter/enheter och chefer: 

Fastighetsverksamheten: fastighetschef Gunilla Svensson 
Produktionsverksamheten: produktionschef Madeleine André 
Kost och lokalvård: kost- och lokalvårdchef John Eliasson
Inköpsverksamheten: inköpschef Anders Larsson
Stab: stabschef Martina Adiels Balk 

Rätt att ansöka om betalningsförelägganden och utmätningar 
Förvaltningschef Peter Arnesson får tillsammans med serviceförvaltningens 
förvaltare Simon Gottfridsson, Ida Håkansson, Jon Sjödahl, vakant - förvaltare 
för Kalmar kommun, servicenämnden, ansöka om betalningsförelägganden 
och utmätningar som avser hyror, arrenden och tomträttsavgälder. 

Ansökan om bidrag/finansiering av projekt
Förvaltningschef Peter Arnesson, produktionschef Madeleine André eller 
enhetschef för kust och naturområden Magnus Barkman får underteckna 
ansökan om bidrag i projekt inom området ekologisk hållbarhet där EU, statlig 
myndighet eller andra externa aktörer helt eller delvis står som finansiär. 
Förvaltningschef Peter Arnesson eller fastighetschef Gunilla Svensson får 
underteckna ansökan om bidrag inom området fastighet där EU, statlig 
myndighet eller andra externa aktörer helt eller delvis står som finansiär. John 
Eliasson kost- och lokalvårdschef eller Ann-Sofie Eriksson, kostekonom får 
underteckna ansökan om bidrag inom området kost där EU, statlig myndighet 
eller andra externa aktörer helt eller delvis står som finansiär.
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Rätt att som ombud för servicenämnden/serviceförvaltningen 
med bindande verkan träffa ekonomiska och andra 
uppgörelserenligt allmänna bestämmelser (AB, ABT och ABK) 
inom beslutad projektbudget 
Projektledare inom serviceförvaltningen Susanna Minnhagen, Renate Foks, Ola 
Jonsson Sennefjord, Johan Wegenke, Johan Persson, Joakim Blomqvist, Simon 
Gottfridsson, Michael Karlsson, Daniel Engdahl, Mathias Rask eller 
projektledare från samhällsbyggnadskontoret och/eller 
kommunledningskontoret som på uppdrag leder projekt för 
serviceförvaltningen har rätt att företräda förvaltningen som ombud för eget 
eller annans projekt enligt allmänna bestämmelser (AB, ABT, ABK) och inom 
den beslutade projektbudgeten fatta nödvändiga beslut på byggmöten och 
liknande. 

Rätt att underteckna leasingavtal för fordon
Produktionschef Madeleine André eller enhetschef på enhet Transport Peter 
Hermansson får tillsammans med administratör på Transport Camilla 
Svensson, Nicklas Linåker Dahl eller upphandlare underteckna Kalmar 
kommuns leasingavtal för fordon.

Då annan tjänsteman under löpande verksamhetsår ersätter en av de 
nuvarande på samma befattning följer rätten att underteckna vissa handlingar 
m.m. med till den nya tjänstemannen utan särskilt beslut.



Serviceförvaltningen Stab   
  

Tel 0480-45 00 00 vx │ sara.andersson@kalmar.se 

Klicka här för att ange text.

    TJÄNSTESKRIVELSE
Handläggare Datum Ärendebeteckning
Sara Andersson 2022-11-23 SFN 2022/0234
  

Servicenämnden

Beslutsattestanter serviceförvaltningen 2023
Förslag till beslut

Servicenämnden fastställer serviceförvaltningens förslag till beslutsattestanter 
för 2023. 

Bakgrund
Servicenämnden ska årligen fastställa beslutsattestanter för sina 
ansvarsområden. Förvaltningen har tagit fram ett förslag till beslutsattestanter 
för 2023.
 
Då annan tjänsteperson under löpande verksamhetsår ersätter en av de 
nuvarande beslutsattestanterna eller ersättare på samma befattning, följer 
attesträtten med till den nya tjänstepersonen utan särskilt beslut. Tillfälligt 
delegerande attesträtter vid kortare frånvaro beslutas av förvaltningschef.

Beslutet föreslås gälla fram till dess att servicenämnden för mandatperioden 
2023-2026 fattat beslut om beslutsattestanter för serviceförvaltningen 2023.

Sara Andersson  
ekonom  

Bilagor
Beslutsattestanter för serviceförvaltningen 2023



VERKSAMHETSHANDBOK

Fastställd av Dokumentansvarig Fastställd

Servicenämnden Sara Andersson 2022-12-14

Beslutsattestanter serviceförvaltningen 2023

Ansvar Benämning Beslutsattestant ordinarie Beslutsattestant ersättare Beloppsgräns (tkr)

15X Serviceförvaltningen Peter Arnesson Gunilla Svensson, Martina Adiels
Balk, Sara Andersson

5 000

1512X, 155X Fastighet Gunilla Svensson Se överordnad nivå 5 000

15122 Förvaltare söder Ida Håkansson Simon Gottfridsson, Jon Sjödahl,
Vakant förvaltare

1 000

15123 Förvaltare norr Simon Gottfridsson Ida Håkansson, Jon Sjödahl, Vakant
förvaltare

1 000

15124 Förvaltare centrum Jon Sjödahl Simon Gottfridsson, Ida Håkansson,
Evelina Selander, Vakant förvaltare

1 000

15125 Energiingenjör Daniel Engdahl Michael Karlsson 1 000

15126 Förvaltare väst Vakant förvaltare Simon Gottfridsson, Ida Håkansson,
Jon Sjödahl

1 000

152 Stab Martina Adiels Balk Se överordnad nivå 5 000

1530 Inköp Anders Larsson Se överordnad nivå 5 000

1531 Förråd Annika Eckefors Jens Johansson, Anders Larsson 1 000

1532 Upphandling Anders Larsson Se överordnad nivå 1 000

1534X Transport Peter Hermansson Madeleine André, Camilla Svensson 5 000

1535X Verkstad Peter Hermansson Madeleine André, Camilla Svensson 1 000

1536 Försäkringar Mia Tagemark Se överordnad nivå 5 000

Ansvar Benämning Beslutsattestant ordinarie Beslutsattestant ersättare Beloppsgräns (tkr)

154X Produktion Madeleine André Fredrik Lindström, Karin Fahlcrantz 5 000

1541 Park Karin Fahlcrantz Fredrik Lindström 1 000

1542 Gata Fredrik Lindström Jonas Madsen 1 000

1543 Kust- och naturområden Magnus Barkman Karin Fahlcrantz 1 000

1545 Projekt Jonas Madsen Fredrik Lindström 1 000

1552X Fastighetsservice Mats Gabrielsson Se överordnad nivå 5 000

15521 Driftteknik Christel Aronsson Jonas Geiring, Zara Thornsäter 100

15522 Hantverkare Zara Thornsäter Christel Aronsson, Jonas Geiring 100

15523 Fastighetsskötsel Zara Thornsäter Christel Aronsson, Jonas Geiring 100

15524 Planerat underhåll Mathias Rask Joakim Blomqvist 1 000

15525 Planerat underhåll 2 Joakim Blomqvist Mathias Rask 1 000

157X Kost och lokalvård John Eliasson Se överordnad nivå 5 000

1571X Lokalvård John Eliasson Ann-Sofie Eriksson 1 000

15711 Städområde 1 Thomas Long Jenita Silverstrand, Sanna Haggren,
Virpi Ragnarsson, Ylva Wallin

100

15713 Städområde 2 Ylva Wallin Jenita Silverstrand, Sanna Haggren,
Thomas Long, Virpi Ragnarsson

100

15715 Städområde 4 Virpi Ragnarsson Jenita Silverstrand, Sanna Haggren,
Thomas Long, Ylva Wallin

100

15716 Städområde 5 Sanna Haggren Jenita Silverstrand, Thomas Long,
Virpi Ragnarsson, Ylva Wallin

100

15717 Städområde 3 Jenita Silverstrand Sanna Haggren, Thomas Long, Virpi
Ragnarsson, Ylva Wallin

100

1572 Kost John Eliasson Ann-Sofie Eriksson 1 000

1573X Kost omsorg John Eliasson Ann-Sofie Eriksson 1 000

15731000 Kost omsorg enheter Stefan Hildingsson Ann-Jeanette Wetterling Berndt,
Mats Lindell, Hanna Brangö Welin,
Jörgen Nilsson, Magnus Bolander,
Mats Lindell, Bo Gustavsson

100

Ansvar Benämning Beslutsattestant ordinarie Beslutsattestant ersättare Beloppsgräns (tkr)

1574X Kost skola John Eliasson Ann-Sofie Eriksson 1 000

15741 Kost skola norra Mats Lindell Ann-Jeanette Wetterling Berndt, Bo
Gustavsson, Hanna Brangö Welin,
Jörgen Nilsson, Magnus Bolander,
Stefan Hildingsson

100

15742 Kost skola östra Bo Gustavsson Ann-Jeanette Wetterling Berndt,
Mats Lindell, Hanna Brangö Welin,
Jörgen Nilsson, Magnus Bolander,
Stefan Hildingsson

100

15743 Kost skola västra Magnus Bolander Bo Gustavsson, Hanna Brangö
Welin, Mats Lindell, Jörgen Nilsson,
Ann-Jeanette Wetterling Berndt,
Stefan Hildingsson

100

15744 Kost skola centrala Hanna Brangö Welin Mats Lindell, Jörgen Nilsson, Magnus
Bolander, Bo Gustavsson, Ann-
Jeanette Wetterling Berndt, Stefan
Hildingsson

100

15745 Kost skola södra Ann-Jeanette Wetterling Berndt Hanna Brangö Welin, Mats Lindell,
Jörgen Nilsson, Magnus Bolander,
Bo Gustavsson, Stefan Hildingsson

100

Bokföringsorder 

Nedanstående personer får attestera bokföringsorder med rättelser och omföringar, samt rätta andra uppenbara konteringsfel inom nedan angivna ansvar.

Ansvar Benämning Beslutsattestant

15X Serviceförvaltningen Peter Broström, Emelie Helgesson, Ulla Possbeck, Unnur
Sigurdadottir, Mia Tagemark

1512X Fastighet Zara Thornsäter

154X Produktion Jonas Ajnefelt

1552X Fastighetsservice Zara Thornsäter

157X Kost och lokalvård Ann-Sofie Eriksson

Då annan tjänsteman under löpande verksamhetsår ersätter en av de nuvarande beslutsattestanterna eller ersättare på samma befattning, följer attesträtten med till
den nya tjänstemannen utan särskilt beslut. Tillfälligt delegerade attesträtter beslutas av berörd förvaltningschef. Kostnader som överskrider beslutad beloppsgräns
ska eskalera till överordnad nivå.

Sida 1 av 1



Serviceförvaltningen Fastighet   
  

Tel 0480-45 00 00 vx │ gunilla.svensson_3@kalmar.se 

Klicka här för att ange text.

    TJÄNSTESKRIVELSE
Handläggare Datum  Ärendebeteckning
Gunilla Svensson 2022-12-02 SFN 2022/0241
 

Servicenämnden

Tillägg till hyresavtal Gärdet 1 Smedby
Förslag till beslut

Servicenämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att teckna hyresavtal med 
Klippudden Skolfastigheter AB avseende Hyresavtal Gärdet 1 Smedby. 

Bakgrund
Detta tillägg avser en omförhandling av befintlig förhyrning av grundskola i 
Smedby. Bakgrunden är att kommunen sagt upp förhyrningen för 
omförhandling med begäran om sänkt hyra och en annan ansvarsfördelning. 

Detta tillägg innebär en hyresrabatt om 103tkr/år de kommande fyra åren samt 
att den ansvarsfördelning som kommunen begärt införs. Avtalstiden förlängs 
fem år. 

Ytan är 610 m². 
Årshyran efter rabatten är 1 041 880 kr, vilket innebär 1708kr/m²/år. 
Avtalstiden är 2023-06-01 till 2028-05-31.

Gunilla Svensson  
fastighetschef  
 



Serviceförvaltningen   
Adress Box 611, 391 26 Kalmar │ Besök Södra Långgatan 39

Tel 0480-45 00 00 vx │ ulrika.cederholm@kalmar.se 

Klicka här för att ange text.

    TJÄNSTESKRIVELSE
Handläggare Datum Ärendebeteckning
Madeleine André 2022-12-06 SFN 2022/0211
  

Servicenämnden

Svar på medborgarförslag om att prioritera och 
avsätta medel för att kunna muddra farleden 
och hamnbassängerna T-Bryggan med 
tillhörande farled
Förslag till beslut
Servicenämnden besvarar medborgarförslaget om att prioritera och avsätta 
medel för att kunna muddra farleden och hamnbassängerna T-bryggan med 
tillhörande farled, med redovisat yttrande.

Bakgrund
Till servicenämnden har medborgarförslaget inkommit om att muddra 
infartsleden till T-bryggans båthamn för att få ett djup på 2,5 meter.

Förslagsställarens förslag handlar om att farleden från ön Ekhatten in mot T-
bryggans båthamn är så pass grund att båtar har haft en del grundstötningar i 
farleden under sommaren. Flertalet av båtarna som ligger vid T-bryggan har ett 
djupgående på 1,2 till 1,5 meter och infartsleden har 1,6 meter vid ett par 
ställen. Vid lågvatten innebär detta att vattnet är 30 till 40 centimeter lägre än 
vid normalstånd.

Yttrande
Servicenämnden ser att det inte bara T-bryggan som har behov av muddring 
utan det är fler hamnar och även badplatser som har behovet. Att muddra 
innebär en stor kostnad och det finns i dagsläget inte medel för att muddra på 
alla platser som har behov. Därför håller förvaltningen på med en utredning 
innan en handlingsplan ska tas fram för muddring i hela Kalmar. Denna 
handlingsplan planeras vara klar till sommaren 2023.
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Madeleine André  
produktionschef   

Bilagor
Medborgarförslag om att prioritera och avsätta medel för att kunna muddra 
farleden och hamnbassängerna T-Bryggan med tillhörande farled
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Medborgarförslag
Ärendenummer: #177394 | Inskickat av: OLA BENGTSSON | 2022-10-23 13:53

Beskriv ditt medborgarförslag

Medborgarförslag

Kalmar är en sjöstad där båtlivet och tillgången till vatten och bryggor är en viktig del i 
utvecklingen för ett attraktivare Kalmar.

Segelsällskapet Vikingarna har tillsammans med Hydrograpica och Sjöfartsverket bidragit med 
sjömätning och framtagande av sjökort för hela Västra sjön för att skapa tillgänglighet till en 
attraktiv skärgård. Med projekt som Södra staden / Skärgårds staden kommer Västra sjön att få 
än mer betydelse för Kalmar.

I området finns en större båthamn (T-bryggan) med tillhörande farled som är i stort behov av 
muddring för att kunna tillgodose tillgängligheten och möjligheterna till ett attraktivt båtliv.

T-bryggans område har ett stort antal båtplatser i 3 olika hamnbassänger.

Hamndjupet är för grunt vilket gör att storleken på båtar blir alltmer begränsad och ett stort 
antal platser kan inte nyttjas.

Farleden från ön Ekhatten in mot T-bryggan är så pass grund på vissa ställen att vi i sommar haft 
en del grundstötningar i farleden. Farleden borde hålla min 2,5 m djup men har min 1,6 m. 
Flertalet av segelbåtarna som ligger i hamnen sticker 1,2  1,5 m vilket gör marginalerna orimliga. 
Farleden är väldigt smal och vid mötande trafik är riskerna stora för grundstötning då 
vattendjupet snabbt blir 0,9 m och därunder i kanten av farleden. En sommardag med högt 
lufttryck är det inte ovanligt med 30  40 cm lägre vatten i Kalmarsund och vi har dessa dagar 
uppenbara problem i farleden.

Vädjar nu till kommunen att prioritera och avsätta medel för att kunna muddra farleden och 
hamnbassängerna inför kommande säsong.

Beskriv vilka förbättringar ditt medborgarförslag skulle innebära

Med ett större djup kan kommunen tillgodose båtplatser för de större båtarna som har blivit allt 
fler. Vid upptagning och sjösättning av de större båtarna sker detta vid Stensö hamnen med 
mobilkran vilket inte är optimalt. Båtar har sen sina uppläggningsplatser vid

T-bryggan och båttransporter måste ske mellan hamnarna. Hade båtar kunnat ta sig in till T-
bryggan kan mobilkranen enkelt vara vid den norra bassängen och lyfta båtarna direkt till
uppläggningsplatserna.

Ett större djup ger så många fördelar och framför allt möjligheten för kommunen att hyra ut fler 
båtplatser då dagens djup begränsar storleken på båt samt en hel del platser klarar inte ens 
småbåtarna.



Ärendetitel Anställd Ansvarig person
Rekrytering enhetschef kust och naur Magnus Barkman Madeleine André



Diarienr. Ans. datum Adress Område Ägare
2022/11:1 22-11-03 Amerikavägen 9 Berga indomr KE, Elnät
2022/11:2 22-11-04 Herkulesvägen 14 Berga KE, Värme

0214-1 22-11-04 Franska vägen 30 Berga indomr KE, Värme
2022/11:3 22-11-08 Rafshagen 430 Läckeby One Nordic AB
2022/11:4 22-11-09 Postmästaregatan, Heijocksgatan och Rudedammsgatan Kalmarsundsp. KVAB
2022/11:5 22-11-09 Torsåsgatan 3A Kalmar indomr Transtema

0218-1 22-11-10 Nygatan-Smålandsgatan Malmen KE, Värme
2022/11:6 22-11-15 Vildrosgränd 1 Lindsdal KVAB
2022/11:7 22-11-15 Vänskapens väg- Björkenäsvägen Norrliden Peab
2022/11:8 22-11-16 Franska vägen 30 Berga indomr KE, Värme
2022/11:9 22-11-16 Två Bröders väg Norrliden KVAB

2022/11:10 22-11-17 Strandgatan 35-39 Malmen Transtema
0230-1 22-11-18 Två Bröders väg Norrliden KVAB

2022/11:11 22-11-21 Vesholmsvägen Tegelviken Transtema
0237-1 22-11-22 Östra Sjögatan 26 Kvarnholmen KE, Värme

2022/11:12 22-11-22 Stensbergsvägen 25 Falkenberg Peab
2022/11:13 22-11-22 Flottiljvägen 21-Dokumentvägen Flyget Eltel
2022/11:14 22-11-24 Nygatan-Smålandsgatan Malmen KE, Värme
2022/11:15 22-11-25 Vesholmsvägen 12 Tegelviken KE, Värme
2022/11:16 22-11-29 Sveaplan 1 Malmen Mark och Kabelservice i Kalmar AB
2022/11:17 22-11-29 Ängöleden 10 Tallhagen Transtema

Remiss
Avlås
Makulerad



H Kontrakt Fr.o.m Hyresgäst Årshyra Fastighet Förvaltningsenhet

H360 22051 2022-11-15 Kalmar kommun 552 000 kr  Ljungby 16:130 Paviljong
H361 00230.02.01-01 2022-07-01 Kultur- och fritidsförvaltningen 327 448 kr Gröndal 1 Lokal
H362 21095 2022-08-01 Kalmar kommun 1 368 000 kr Pulpeten 1 Paviljong
H363 01015.01LGH086-02 2022-12-01 Socialförvaltnigen 79 464 kr Täljstenen 2 Bostad
H364 551-5101 2022-11-01 Kalmar kommun 638 303 kr Kölby 11:2 Gruppbostad
H365 00235.03.01-02 2022-12-01 Segelsällskapet Vikingarna 12 000 kr Stensö 2:3 Förråd



 
 

 PROTOKOLL
 
  
 
 Sammanträdesdatum
  

 2022-11-17 
 
 
  

 

Serviceförvaltningens centrala samverkansgrupp 

Tid 

Torsdagen den 17 november 2022 kl. 13:30-14.15 

Plats 

Digitalt via Teams 

Omfattning 

§§ 65-73 

Närvarande 

Peter Arnesson, förvaltningschef 
Jenny Daunéus, HR-specialist 
Daniel Vindeblad, Kommunal  
AnnCharlott Rydström, Kommunal 
Jörgen Olsson, Kommunal  
Ulla Possbeck, Vision 
Anders Larsson, inköpschef, § 65 
Sofia Larsson, e-handelssamordnare, § 65 

Sekreterare 

 
Ulrika Cederholm 
 

Justeras 

 
Peter Arnesson, ordförande 
 
 
AnnCharlott Rydström, Kommunal 
 
 
Ulla Possbeck, Vision 
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§ 65 Praktiska frågor gällande Proceedo 

Kalmar kommun har haft Proceedo sedan 2013. Sedan ett år tillbaka har en e-
handelssamordnare arbetat med att öka användandet av systemet genom att 
lägga in fler avtal och produkter. Vid förra mötet med central samverkan ställ-
des frågan hur ska beställningar gällande till exempel arbetsskor eller annat som 
behöver provas genomföras i samband med att dessa produkter läggs in i Pro-
ceedo. Till dagens möte har därför Anders Larsson, inköpschef och Sofia Lars-
son, e-handelssamordnare bjudits in.  
 
Grunden för många avtal gällande produkter som behöver provas är att företa-
gen har vissa utprovningsdagar per år. Det finns, och kommer även framöver 
finnas, möjligheter att akut hämta ut om det är något som går sönder. När det 
gäller skor går detta idag via Ahlsell. Kläder ligger än så länge kvar på central-
förrådet.  
 
Själva systemet Proceedo fungerar som en webbshop. De avtal och produkter 
som läggs in är säkrade utifrån kommunens krav inom till exempel miljöområ-
det. En fördel med att hantera inköp via Proceedo är att det finns fler förvalda 
värden, vilket förenklar processen för den som beställer. Det kommer inte hel-
ler behöva finnas två inköpssystem, vilket det finns i dagsläget. Samtliga för-
valtningar är redan inne i systemet fast olika mycket. Just nu pågår ett arbete 
tillsammans med verksamheterna för att planera utbildning, vilket material som 
läggs in med mera. Detta i en takt som bestäms tillsammans med respektive 
förvaltning. Utbildningsfilmer håller på att tas fram. Det ses också över om det 
finns varor som behöver lagerhållas inom kommunen av olika anledningar. Bo-
lagen i kommunkoncernen är också angelägna om att få komma in i systemet.  
 

§ 66 Föregående protokoll 

Föregående protokoll gås igenom. 
 

§ 67 Arbetsmiljö 

• Sjukfrånvaron för september 2022 var 3,6 %. Ackumulerat för hela 
året 2022 landar sjukfrånvaron på 4,4 %. Förra året i september var 
sjukfrånvaron på 5,5%. För kommunen i stort var sjukfrånvaron 
6,7 under september.  

 

• Arbetsskador och tillbud KIA.  
Genomgång av vad som kommit in sedan senaste samverkan. Åter 
igen viktigt att påminna verksamheterna att allt rapporteras in.  
 

§ 68 Rekrytering 

Pågående rekryteringar 

Snickare    221028-221120 
Fastighetsadministratör   221017-221106 
1:e kockar kostverksamheten  221017-221120 
Fastighetsförvaltare   221007-221030 
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Poolkockar till kostens resursteam  220626-221030 
Timvikarier till lokalvården   220809-221230 
Timvikarier inom kostverksamheten  220818-221230 

Genomförda rekryteringar 

Enhetschef kust och natur 
Magnus Barkman 
 
CAD/BIM-samordnare 
Johan Engvall 
 
Arbetsledare lokalvården 
Elisabeth Birgersson 
 
Lokalvårdare resursstäd 
Emelie Lejonvåg 
Moa Matscheko 
Esra Mullali 
Debesay Teclaeb 
Rahaf Nasser 
Mohamed Ali Salloum 
 
Snickare/Anläggningsarbetare 
André Nilsson 
 

§ 69 Lägesrapport omorganisering serviceförvaltningen 2023 

Sedan förra mötet med central samverkan har fortsatta dialoger mellan chefer 
och berörda medarbetare genomförts.   
 

§ 70 Årshjul för central samverkan 

För att få en överblick och för att lättare kunna planera dagordningen har ett 
årshjul för återkommande ärenden för central samverkan tagits fram. Utgångs-
punkten är ekonomiska redovisningar samt årliga enkäter och undersökningar 
kopplade till medarbetare och arbetsmiljö.  
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§ 71 Ändring av datum för central samverkan 2023 

Några av sammanträdesdagarna för 2023 behöver ändras. De nya dagarna fast-
ställs till:  

Datum Fysiskt/distans 

19 januari Distans 

9 februari Distans 

16 mars15 mars Fysiskt 

20 april 21 april Distans  

25 maj Distans  

8 juni 7 juni Fysiskt  

24 augusti Distans 

14 september 13 september Fysiskt 

12 oktober 11 oktober Distans 

16 november 15 november Distans 

7 december Fysiskt 

 

§ 72 Servicenämnden 23 november  

• Serviceförvaltningens arbete med renhållning 

• Reglemente för serviceförvaltningen – revidering 

• Remiss – Lokalförsörjningspolicy Kalmar kommun 

• Yttrande – Utvecklingsplaner Stadsparken, Sylvanderparken och 
Skälby 

• Uppdatering sammanträdesdagar servicenämnden 2023 

• Budgetuppföljning och prognos efter oktober 

• Presentation av planprogram för Snurrom 

• Friluftsprogram Kalmar kommun 

• Aktuellt arbete inom kustmiljö 

• Serviceförvaltningens arbete med broar och kajer 

• Lägesrapport fastighetsunderhåll 
 

§ 73 Övriga frågor 

Det konstateras att cirka 300 medarbetare kommer på den förvaltningsgemen-
samma festen.  
 
 
 
 



  

 

PROTOKOLL 
 
Sammanträdesdatum 

2022-10-06 

 

  

 

Pensionärsrådet 

Tid 
Torsdagen den 6 oktober kl. 13:00-16:00 

Plats 
Sammanträdesrum Magistern, Storgatan 35b 

Omfattning 
§§ 24–35 

Ledamöter 
Johan Persson (S) Ordförande  
Karin Hjort   SPF 
Olle Persson  SPF 
Lennart Runesson RPG 
Maud Richter  PRO 
Gotthild Thafemark  PRO  
Anita Falkestad SKPF 
Gunilla Engström  Demensföreningen 
Hanne Lindquist (M) Kommunstyrelsen  
Johanna Petersson (C) Servicenämnden  
Måns Linge (M) Omsorgsnämnden  

Ersättare 
Örjan Elmqvist SPF 
Asta Daleen   SPF  
Britt Holgert   PRO 
Ingrid Lernå   PRO 

Övriga närvarande 
Emma Sundin Handläggare 
Anders Almqvist EU-strateg och internationella relationer 
Peter Arnesson Förvaltningschef, Serviceförvaltningen 
Joanna Talundzic  Handläggare 
Mattias Ask   Förvaltningschef, Omsorgsförvaltningen 
 
Sekreterare 
Emma Sundin 
 

Justerare 
 
 
Johan Persson 
Ordförande 

Olle Persson 
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Pensionärsrådet 
 
 
 

PROTOKOLL 
 
Sammanträdesdatum 

2022-10-06 

 
 
§ 24  
Inledning 
Ordförande Johan Persson hälsar alla välkomna. Han berättar även om 
Kennert Artebrant PRO Ordförandes bortgång och tackar Kennert för hans 
engagemang. Rådet håller en tyst minut.  
 
§ 25  
Val av justerare  
Olle Persson utsågs att tillsammans med ordföranden justera dagens protokoll.   
 
§ 26 
Fastställde dagordning  
Dagordningen fastställdes.  
 
§ 27 
Föregående protokoll 
Protokollet ledes till handlingarna. 
 
§ 28  
Avvikelse från dagordningen pga. Tid – Johan talar om händelser i 
Kalmar Kl. ca. 13.05 
Johan talar om utmaningar för en ny mandatperiod, samt de utmaningar inom 
ramen för näringsliv, el och ekonomin som kommunen står inför.  
 
§ 29 
Information om möjligheter till samarbete för äldre med Wismar.  
Kl. ca. 13:20. Anders Almqvist EU och internationella relationer strateg, Hållbarhet och 
strategi Kalmar kommun.  
 
Kalmar kommuns vänortsarbete, internationella arbete och våra utbyten. Ett av 
samarbetarna är ”den nya Hansan”, där ca 190 länder tillhör samarbetet med 
fokus på kultur, turism och näringslivsfrågor. Destination Kalmar har också 
varit en stor del av utbytet. Ytterligare samarbete är Union of the baltic cities 
(UBC) som består av 80–90 städer med fokus på erfarenhetsarbete. Enheten 
för hållbarhet och strategi arbetar även med EU finansierade projekt med miljö 
och hållbarhetsfokus.   
 
Kalmar har i nuläget 8 vänortsavtal, vi jobbar nära Gdansk och Wismar.  
Senaste vistelsen var till Wismar i Tyskland och Schwedenfest. Schwedenfest 
finns till för att uppmärksamma banden till historien mellan Tyskland och 
Sverige. Kalmar kommun är den enda svenska kommunen som deltar i 
Schwedenfest. Kalmar och Wismar har haft ett långtgående samarbete och i år 
firade samarbetet 20-årsjubileum. Roger Kaliff träffade politiken i Wismar och 
vi önskar stärka ungdomsarbetet och arbetet med äldre pensionärer mellan 
länderna. De önskar hitta samarbetsområden för utbyten mellan äldre. 
Upplägget inte är färdigt ännu men att det skulle kunna finnas en arbetsgrupp.  
Finns det ett intresse? Bestämdes att frågan tas upp om samarbeten med 
Wismar tills nästa år.  
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PROTOKOLL 
 
Sammanträdesdatum 

2022-10-06 

 
Samarbetet med Kaliningrad är fryst – på grund av kriget. Många andra 
svenska städer har gjort samma sak.  
 
Se bifogad fil för presentation 
 
§ 30 
Information om hur elpriserna påverkar belysningen i Kalmar.  
Kl. ca 13:30 Peter Arnesson Förvaltningschef, Serviceförvaltningen Kalmar kommun  
 
Vad gör serviceförvaltningen? Områden vi har ansvar kan vara exempelvis 
parker, belysning, bryggor, centralförråd och liknande.  
 
Peter berättar om elpriset och hur de sätts i kommunens verksamhet. Säkrar 
per termin och budgethelår 2022 är priset, 0,60 kr/kWh. Detta sker varje år i 
oktober, 70–90% ska vara säkrat vid början av 2023. Ny upphandling 
elhandelsavtal hösten 2022 som börjar gälla 2024. Ytterligare berättar Peter om 
hur de arbetar med solceller, hur vi producerar egen energi och om vindkraft.  
 
Hur arbetar vi med belysning? Ca 14000 lyktstolpar i kommunen. Ca 35% led. 
Minskad energiåtgång 70–90%. Arbetar just nu i Lindsdal och har delat upp 
det på 4 områden. Ca 6 miljoner har lagts på att göra 75% av lindstals område.  
 
Belysning i kommunens lokaler, energibesparing och frånvarostyrning. Fråga 
om julbelysning och adventsljusstakar, ska vi belysa upp överallt? Ska 
diskuteras nästa vecka. Bättre att prioritera julbelysning på stan. Oro om att 
man inte ska släcka ner för mycket. Hållbarhetsdiskussion.  
 
Inga planer på att vi ska skära ner på belysningen. Det är en stor trygghetsfråga. 
Det är väldigt viktigt att se till att vi har fortsatt trygghet och att om vi måste 
släcka ner eller drabbas av kapacitetsbrist, så har vi gjort prioriteringslistor.  
 
Johan uttrycker en oro för vintern – kriget Ryssland för i Ukraina och deras 
försök att skifta fokus, exempelvis med hjälp av Nord stream är mycket 
oroande.  
 
Se bifogad fil för presentation. 
 
§ 31  
Information om Ett Kalmar för alla – i samverkan med civilsamhällets 
aktörer. Kl. ca 13:45 Joanna Talundzig, Hållbarhet och strategi, Handläggare  
 
Finns till för att minska ojämlikheten i Kalmar. Man kan söka medlen 3 gånger 
om året för att jobba med de områden som projektet verkar för. Maxbelopp 
för varje ansökan är 300 000 kr. Det kan variera beroende på insats, omfattning 
och planerade kostnader. Vilka som får bidrag för sina insatser bestämmer 
kommunens arbetsutskott. Medlen delas ut några gånger per år.  
 
Vem kan söka? Ideella, studieförbund, frivilligorganisationer etc. Insatsen 
måste säkras – ger det de vi behöver i Kalmar? Joanna menar på att det är 
viktigt att de kriterier som är uppsatta för Ett Kalmar för alla måste uppfyllas 
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PROTOKOLL 
 
Sammanträdesdatum 

2022-10-06 

 
för att kunna ta emot medel. Ytterligare berättade Joanna hur man går till väga 
för att göra en ansökan. 
 
Exempel för vilka som har fått pengar beviljade, olika typer av föreningar har 
fått. Aktiviteterna har olika slutdatum och vissa är sommaraktiviteter, andra är 
längre och fortsätter under hösten. Aktiviteter för unga är viktigt och vanligt.  
 
Fråga om delaktigheten för äldre när det gäller mobiltelefoner och teknik. 
Digitaliseringen ökar och om äldre inte får kunskap leder det till ett 
utanförskap. Det är viktigt att se till att äldre får kunskap.   
 
Se bifogad fil för presentation 
 
FIKAPAUS ca 14:00  
 
§ 32 
Information om Tillsammans Paketet. Information om Atlasvägen Kl. ca 
14:30. Mattias Ask, omsorgsförvaltningen, Förvaltningschef.  
 
Humanas nybyggda boende på Atlasvägen 2 har nu öppnat alla sina 
avdelningar. Under sommaren har det varit svårt att öppna alla 60 lägenheter 
för det har funnits rekryteringssvårigheter. Humana och atlasvägen har fått 
kritik i tidningen där en anmälan kom in gällande bristande palliativ vård, fall, 
kala lokaler och för få insatser. En utredning har tillsats och Humana har 
utträtt situationen. Samtal med personal och ledning, journalgranskningar har 
gjorts för klagomål om ändringar i de. Human kunde inte hitta några brister. 
Det enda de kunde se var att vårdtagarnas genomförandeplaner behövs ses 
över och en handlingsplan har tagits fram.  Kommunen har haft kontakt med 
Humana om synpunkterna och det har satts in flera förbättringsåtgärder. 
Händelserna har även redovisats till omsorgsnämnden och inga avvikelser har 
hittats. Alla alvarliga avvikelser skickas till kommunens ansvariga sjuksköterska. 
Kommer det in en allvarlig avvikelse så gör specialistsjuksköterska medicinsk 
bedömning om det ska vidare eller hur det ska hanteras.  
 
Tillsammans paketet: nya satsningar inför 2022–23  

• Minskat timanställda, fler sjuksköterskor är anställda. Samt 
återhämtningsbonus.  

 

• Vi utökar resurser för att kunna anställa fler sjuksköterskor, inskrivning 
sjuksköterska också för att ta emot nya hemsjukvårdspatienter.  

 

• Bättre förutsättningar för landsbygdens hemtjänst, har längre körtid, 
kostnad  

 

• Ny hemtjänstprocess. Fast omsorgskontakt ny lag. Mer resurser 3,1 
miljoner  
 

• Generella satsningar: Mer resurser till att anställa mer chefer.  
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2022-10-06 

 

• Arbetsskor för vård och omsorgens medarbetare 2,5 miljoner. De ska 
få testa många olika skor.  

 

• KLIRA - reflektionsprojekt, återhämtning för vårdens och omsorgens 
medarbetare år 2022. 2,3 miljoner kr.  

 

• Linda pandemins negativa effekter – högre sjukfrånvaro. Extra resurser 
3,5. Använder fortfarande munskydd och använder PCR test. Sjuklöner 
och hög korttidsfrånvaro.  

 

• Förstärkt korttidsplatser fler sådana 2 miljoner 10 platser  
 

• Förändring nattschema, 7 miljoner kr. Nu 10 h per natt. Många önskar 
detta från Kommunal.  

 

• Förstärka bemanning boenden, rekrytera fler. 31,5 miljoner kr.  
 

• Summering tillsammans paketet: 59 miljoner satsats. Största satsningen 
som gjort inom omsorg i Kalmar kommun. Arbetar för fullt för att 
sjösätta detta.  
 

• Karriärmöjligheter för undersköterskor  
 
Se bifogad fil för presentation  
 
§ 33 Information om förslag för organisatoriska förändringar till 2023. 
Framtidens utmaningar inom äldreomsorgen och den kommunala 
primärvården. Kl.14:45 Mattias Ask, Omsorgsförvaltningen, Förvaltningschef 
 
Mattias berättar varför man väljer att lägga fram förslag på förändringar i 
arbetssätt, många saker påverkar oss just nu och även i framtiden. Andelen av 
befolkningen som är över 80+ ökar mest fram till 2030. Fler människor 
kommer behöva äldrevård.  
 
Man arbetar med att effektivisera vården och underlätta för de äldre så den kan 
utföras i hemmet eller på särskilt boende. Vi vill även jobba mer med 
hälsofrämjande och förebyggande hembesök menar Mattias.  
 
Tydligare arbetssätt för att jobba mer likvärdigt:  
 

• Biståndshandläggning  
 

• Kommunal primärvård  
 

• Hemtjänst – tydligare knytning till dagligaverksamhet.  
 

• Vård och omsorgsboende. Delprocess och växelvistelseverksamhet. 
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Nuvarande organisation är uppdelad på 4 team. I varje geografiskt område 
finns alla delar, hemtjänst och liknande. Nu kommer de i stället att samlas och 
följa de nya processerna/huvudområdena. Mattias presenterar nya områdena.  
 
Se bifogad fil för presentation (samma presentation som ovanstående punkt).  
 
 
§ 34 Övriga frågor 
Emma Sundin delar ut en enkät från Länsstyrelsen om betaltjänster.  
 
§ 35 
Nästa sammanträde 
Torsdagen den 1 december 13:00-16:00  
 
 



  

 
 
 

 

PROTOKOLL 
 
Sammanträdesdatum 
2022-09-15 

Vatten- och miljönämnden 
 

 

 
 
Anslaget på kommunens anslagstavla den 27 september 2022. 

  
 

Tid 
Torsdagen den 15 september 2022 kl. 13:00-16:00 

Plats 
Rådhussalen 

Omfattning 
§ 41-48 

Beslutande 
Anna Thore (S), ordförande 
Patrik Olsen (M), vice ordförande 
Linda Erlandsson (S) 
Frida Jonsson (C) 
Jens Körge (V) 
Joel Rydh (V) 
Birgitta Nordlöw (L) 
Mats Wåhlin (KD) 
Staffan Gundberg (SD) 

Ersättare 
Selma Atac (S) 
Jenny Svänero (C) 
Daphne Thuvesson (MP) 
  

Sekreterare 
 
 
 
Lena Johansson 
 
 
 

Justeras 
 
 
 
Anna Thore Patrik Olsen 
ordförande  
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Sammanträdesdatum 
2022-09-15 

 
 
 

§ 41  

Potential och mål för vindkraft i Kalmar kommun 
  
Överläggning 
Under överläggningen informerar Pierre Ståhl, Energikontor Sydost, om 
potential och mål för vindkraft i Kalmar kommun. 
 
Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
 

§ 42  

Beslut om avsättning av medel för hållbarhetsprojekt 
Guldfågeln Arena 
Dnr VMN 2022/0014 

Handlingar 
Kultur- och fritidsförvaltningens skrivelse från 5 september 2022. 

Bakgrund 
Guldfågeln Arena är Kalmars största arena med publikkapacitet på 12 182 
platser på läktarna och plats för 15 000 åskådare vid konserter på innerplan. 
Utöver detta finns även loger konferensrum och företagslounge. Arenan är 
hemmaplan för de allsvenska fotbollslagen IFK Kalmar och Kalmar FF. 
Guldfågeln arena är idag en viktig del av Kalmars varumärke och skulle kunna 
bli en plats där Kalmar kan synliggöra kommunens målsättningar och 
prioriteringar. På Guldfågeln Arena saknas i dag källsorteringskärl.  
 
Kalmar kommuns långsiktiga mål gällande avfallet är att det inom 
kommunkoncernen ska minska med 30 procent från 2018 till 2025. Det är 
också kultur- och fritidsnämndens mål att det ska finnas källsortering i kultur- 
och fritidsförvaltningens samtliga lokaler och anläggningar. Att åtgärda 
källsorteringsstationer på Guldfågeln Arena knyter också an till:  

- Kalmar kommuns verksamhetsplan och budget 2022 där det fastslås att 
det ska vara smidigt att källsortera i stadsmiljö och på 
idrottsanläggningar.   

- Kommunens miljömål, eftersom källsortering bidrar till cirkulär 
konsumtion då skräp som hamnar i återvinningen kan återvinnas som 
nytt material. 

- FN:s globala mål för en hållbar utveckling till exempel mål 12, Hållbar 
konsumtion och produktion.   

 
På grund av arenans storlek och publikkapacitet krävs en investering av 
källsorteringskärl till en kostnad av 400 000 kronor. I samband med att 
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källsorteringskärl placeras ut i arenan vill kultur- och fritidsförvaltningen 
genomföra en kommunikationskampanj kring hållbarhetsfrågor, 
Klimatneutrala Kalmar, hållbart idrottande och Håll Kalmar rent. 
Hållbarhetskampanjen ska bland annat visas på monitorer och skärmar i 
anslutning till evenemang och matcher på arenan. På så sätt har kommunen en 
stor möjlighet att nå ut till en bred allmänhet. Det handlar om att påverka 
människors beteende och att det ska vara lätt att göra rätt. 
Hållbarhetskampanjen beräknas kosta 40 000 kronor.   

Överläggning 
Under överläggningen föreslår Anna Thore (S) att vatten- och miljönämnden 
bidrar med 440 000 kronor för källsorteringskärl och kommunikationskampanj 
kring hållbarhetsfrågor på Guldfågeln Arena med följande tillägg: 

- En tydlig uppföljning görs. 
- Kalmar FF och IFK Kalmar går med i Klimatneutrala Kalmar. 
- Kalmar FF och IFK Kalmar verkar, genom mentorskap, för att andra 

föreningar strävar mot Kalmar kommuns miljömål.   
- Vid nyetableringar förutsätts att källsorteringsutrustning finns på plats. 

 
Staffan Gundberg (SD) föreslår att vatten- och miljönämnden bidrar med 
källsorteringskärl med 400 000 kronor, men inte med hållbarhetskampanjen för 
40 000 kronor. 
 
Sedan överläggningen avslutas frågar ordförande om vatten- och 
miljönämnden vill besluta i enlighet med Anna Thores förslag eller Staffan 
Gundbergs förslag. Hon finner att vatten- och miljönämnden beslutar enligt 
Anna Thores förslag.  

Beslut 
Vatten och miljönämnden beslutar att bidra till källsorteringskärl och 
kommunikationskampanj kring hållbarhetsfrågor på Guldfågeln Arena med 
440 000 kronor med följande tillägg: 

- En tydlig uppföljning görs. 
- Kalmar FF och IFK Kalmar går med i Klimatneutrala Kalmar. 
- Kalmar FF och IFK Kalmar verkar, genom mentorskap, för att andra 

föreningar strävar mot Kalmar kommuns miljömål.   
- Vid nyetableringar förutsätts att källsorteringsutrustning finns på plats. 

 

Reservation 
Staffan Gundberg (SD) lämnar följande reservation: 
”Sverigedemokraterna är helt övertygade över att kommunen måste förvalta 
sina ekonomiska resurser väl, att prioritera kärnverksamheten och göra en 
tydlig skillnad mellan vad som ska finansieras av ideella krafter och vad som 
ska finansieras av medborgarnas skattepengar. Att använda medborgarnas 
skattepengar till en påverkanskampanj på Guldfågeln Arena är inte rätt 
prioritering. De som går på en fotbollsmatch gör det för att koppla av från 
vardaglig stress och njuta av fritiden genom att titta på sport, att då använda 
kommunala resurser för att störa denna avkoppling är något som 
Sverigedemokraterna inte kommer att ställa sig bakom.  
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Trots att summan på 40 000 kronor på en individuell nivå inte är någon hög 
summa så är principen om att efterleva en god och eftertänksam kommunal 
ekonomi något som Sverigedemokraterna prioriterar. Att då finansiera en 
sådan påverkanskampanj är något som vi inte kan ställa oss bakom, detta då 
den med stor sannolikhet är en av flera påverkanskampanjer som kommer att 
genomföras under den kommande mandatperioden.  
Sverigedemokraterna ser det inte heller som vatten- och miljönämndens ansvar 
eller uppdrag att driva igenom påverkanskampanjer. Fokuset för denna nämnd 
ska vara som tidigare paragraf gör att säkerställa att Kalmar kommun är en ren 
och välvårdad kommun där källsortering är lättåtkomlig och tillgänglig för alla. 
Med hänvisning till ovan reserverar sig Sverigedemokraterna mot beslutet att 
avsätta av 40 000 kronor till påverkanskampanj”. 
 

§ 43  

Redogörelse av inkomna synpunkter efter remiss av 
Naturmarkspolicy 
Dnr VMN 2021/0028 

Handlingar 
Samhällsbyggnadskontorets skrivelse från den 8 september 2022. 
 
Samrådsredogörelse. 

Bakgrund 
Vatten- och miljönämnden beslutade den 27 januari 2022 att skicka ut förslaget 
till Naturmarkspolicy för Kalmar kommun på remiss. Remissen skickades till 
bolag och nämnder i Kalmar kommunkoncern samt till Länsstyrelsen i Kalmar 
län, Region Kalmar län, Hushållningssällskapet, vattenråd i Kalmar kommun, 
Naturskyddsföreningen Kalmar-kretsen, Södra Skogsägarna, LRF- 
kommungrupp, Kalmar Ornitologiska förening, Smålands Flora, 
SydOstEntomologerna och Friluftsfrämjandet. Synpunkter skulle komma in 
senast den 31 maj 2022. 

Överläggning 
Under överläggningen redogör Sandra Nilsson, samhällsbyggnadskontoret, för 
inkomna synpunkter och hur dessa har behandlats i en ny version av 
naturmarkspolicyn. 

Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
 

§ 44  

Rapport om avsättning av medel 
  
Överläggning 
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Anna Emrin, kommunledningskontoret, informerar om att i bokslutet 2019 
gjordes en avsättning för att kunna återställa skador på miljön inom vatten, 
klimat och natur på totalt 13,5 miljoner kronor. Dessa medel skulle kunna 
nyttjas under tre år, vilket innebär att 2022 är det sista året som dessa kan 
användas. Om det finns kvarstående medel vid årets slut kommer dessa att 
återföras. Hittills har beslut om 11,5 miljoner kronor fattats i nämnden. 
Verksamheterna som fått medel beviljade redovisar kostnader de haft och får 
därefter medel utbetalda. Hittills har bara 3,9 miljoner kronor av de beslutade 
11,5 miljoner kronor betalats ut. Efter avstämning med verksamheterna 
meddelar de att medlen kommer att nyttjas under resterande del av året. 
 
Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
 

§ 45  

Information om nyheter inom biogas 
  
Överläggning 
Elvira Laneborg, kommunledningskontoret, informerar om nyheter inom 
biogas. 
 
Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
 

§ 46  

Uppdateringar Klimatneutrala Kalmar 2030 
  
Överläggning 
Jan Johansson, kommunledningskontoret, informerar om uppdateringar 
Klimatneutrala Kalmar 2030. 

Definition Klimatneutrala Kalmar Kommun 2030 
Att Kalmar kommun ska vara klimatneutral till år 2030 innebär att beräkningar 
av all klimatpåverkan har genomförts, reduktionsplaner har satts upp och 
omsatts i åtgärder för att nå netto-nollutsläpp av växthusgaser till år 2030. Allt 
som inte kan reduceras till netto-noll i utsläpp av fossila växthusgaser har 
klimatkompenserats för. Att vi uppnår klimatneutralitet år 2030 ska verifieras 
med beräkningar och uppföljning av mätningar samt fortsatt uppföljning efter 
2030. 

Klimatneutralitet ska strävas efter i kommunkoncernens samtliga 
verksamheter, produkter och evenemang. Dessutom omfattas hela det 
geografiska området Kalmar kommun av den ambitionen, trots att Kalmar 
kommun som organisation inte har full rådighet. 
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För att uppnå klimatneutralitet krävs att vi minskar växthusgasutsläppen från 
alla sektorer och all konsumtion inom kommunens gräns till netto-noll år 2030, 
vilket inkluderar (inklusive):  

- utsläpp från förbränning av fossila bränslen kopplat till alla byggnader 
och anläggningar (så kallad ”stationär energi”). Detta omfattar såväl 
bostads-, kommersiella och industribyggnader som kommunala 
byggnader och offentlig belysning inom kommungränsen.  

- utsläpp från förbränning av fossila bränslen för alla fordon och 
transporter inom kommunen  

- utsläpp som härrör från förbrukning av el och fjärrvärme/kyla inom 
kommunen, från kraftverk belägna inom eller utanför kommunen.  

- utsläpp som härrör från avfall genererat inom kommunen, 
behandlat/hanterat/kastat inom eller utanför kommunen  

- utsläpp från förändringar i markanvändning inklusive jordbruk, 
skogsbruk och annan markanvändning (tillsammans kallas "AFOLU") 
inom kommunen  

- utsläpp från kemiska processer i industrin (tillsammans kallat 
”Industrial Process and Produktanvändning eller 'IPPU'”) inom 
kommunen  

- utsläpp som härrör från alla kommuninvånares konsumtion, 
producerad såväl inom som utanför det geografiska området, utöver 
ovan angivet omfattas av ambitionen att nå netto-nollutsläpp av 
växthusgaser 2030. 

Ovanstående ska ske inom scope 1-3;  
Scope 1 GHG-utsläpp (direkta utsläpp), Scope 2 GHG-utsläpp (indirekta 
utsläpp), Scope 3 GHG-utsläpp (out-of-boundary emissions) 
 
Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
 

§ 47  

Val av protokolljusterare för mötesprotokoll 23 
september 2021 
  
Då protokollet från den 23 september 2021 inte blivit justerat beslutar vatten- 
och miljönämnden att utse Patrik Olsen att justera det protokollet. 
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§ 48  

Information med anledning av de höga elpriserna 
  
Överläggning 
Christel Liljegren, VD, och Markus Karlsson, energirådgivare, Energikontor 
Sydost informerar om hur de hanterar de frågeställningar som inkommer från 
kommuninvånarna med anledning av de stigande elpriserna. 
 
Vatten- och miljönämnden ger kommunledningskontoret tillsammans med 
Energikontor Sydost i uppdrag att se över möjligheterna att upphandla 
förstärkning av rådgivning för energibesparingar under hösten. 
 
Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
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Vatten- och miljönämnden 
 

 

 

 
Anslaget på kommunens anslagstavla den 1 november 2022. 

  
 

Tid 
Torsdagen den 20 oktober 2022 kl. 13:00-15:00 

Plats 
KS-salen 

Omfattning 
§ 49-53 

Beslutande 
Anna Thore (S), ordförande 
Patrik Olsen (M), vice ordförande 
Ingvar Nilsson (S)  § 49 - § 52 
Frida Jonsson (C) 
Jens Körge (V) 
Joel Rydh (V) 
Birgitta Nordlöw (L) 
Mats Wåhlin (KD) 
Daphne Thuvesson (MP) 
   
 
 

Sekreterare 
 
 
 
Lena Johansson 
 
 
 

Justeras 
 
 
 
Anna Thore Mats Wåhlin 
ordförande  
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§ 49  

Kalmar kommuns miljöpeng omgång 2 2022 
Dnr VMN 2022/0001 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse från den 30 september 2022.   

Bakgrund 
Hösten-vintern 2019 beslutade vatten- och miljönämnden om att lansera ett 
stöd till lokala utvecklingsgrupper och föreningar som vill satsa på 
miljöförbättrande åtgärder. Stödet kallas för miljöpeng och är en utveckling av 
den tidigare bygdepengen.  
 
Struktur och uppbyggnad av miljöpengen är liknande med låga trösklar, 
minimalt med administration och stor tilltro till de föreningar och 
utvecklingsgrupper som ansöker.  
Beslut om bifall eller avslag fattas av vatten- och miljönämnden tre gånger per 
år. Miljöpengen finansieras årligen med ca 2 miljoner kronor och fortlöper i tre 
år till utgången av 2022. 
 

Överläggning 
Jonas Svendsén, kommunledningskontoret, informerar om att totalt tre 
ansökningar registrerats till och med 2022-09-01. Ansökningsbeloppet uppgår 
till 167 527 kronor.  
 
Föreningen Vår hållbara framtid har meddelat att de drar tillbaka sin ansökan 
med hänvisning yttre faktorer. Med anledning av pågående energikris går det 
inte att genomföra projektet nu. 
 
Ibn Ruschd studieförbund  
Föreningen vill anordna två studiecirklar, varje studiecirkel är fem träffar och 
handlar om: Människan på jorden och miljöproblemen, Global uppvärmning, 
Att leva klimatsmart, Politik för att rädda klimatet, Globala problem och 
lösningar. 
Deltagarna består av personer med utländsk härkomst och majoriteten 
praktiserar islam. Vid dialog med förbundets deltagare i deras 
folkbildningsverksamhet har de märkt att det finns utrymme för mer kunskap 
om klimatomställningen. Genom att göra kopplingar från koranen till dagens 
klimatomställning hoppas de att öka medvetenheten och få deltagarna att 
förstå vikten av ett hållbart liv och natur.  
Ibn Ruschd ansöker om 8 852 kronor i stöd.  
 
Förslag till beslut: beviljas  
Motivering: För att omställningen från ett fossilt samhälle till ett klimat-neutralt 
samhälle ska kunna genomföras så måste alla medborgare ha kunskap och 
förstå den resa vi har framför oss. Ibn Rushd vänder sig till muslimer, där flera 
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inte har de svenska kunskaperna som behövs för att förstå kommunens 
klimatbudskap. Stödet beviljas förutsatt att personen som genomför 
studiecirkeln och mottager arvode är en extern person som fakturerar för sitt 
uppdrag. Studieförbundet skall säkerställa att studiecirklarna anordnas i Kalmar 
kommun och om studieförbundet samverkar med föreningar skall dessa vara 
ha sin bas i Kalmar kommun.  
 
Somaliska kulturföreningen 
Somaliska kulturföreningen vill anordna en studiecirkel för vuxna med fem 
sammankomster innehållande kulturprogram och annan 
folkbildningsverksamhet. Studiecirkeln ska folkbilda personer kring vikten av 
att källsortera och dess miljöpåverkan. De kommer att prata om avfall, miljö, 
klimatförändringar och våra beteendemönster. De kommer även göra 
detsamma för barnen på ett lekfullt och pedagogiskt sätt. Utöver detta vill de 
också dela ut informationsblad om avfallshantering vid tre olika tillfällen, 
exempelvis i föreningslokaler, moské och på annan offentlig plats i Kalmar 
kommun. Informationsbladen om avfallshantering kommer att vara på 
svenska, engelska, arabiska och somaliska.  
Somaliska kulturföreningen ansöker om 8 675 kronor i stöd.  
 
Förslag till beslut: beviljas delvis med 2 075 kronor.  
Motivering: Information om källsortering på flera olika språk leder 
förhoppningsvis till mer källsortering som i förlängningen hjälper oss uppnå 
målet om ett cirkulärt samhälle. Miljöpeng kan inte ges till lön och arvode för 
föreningens insatser. Stöd beviljas till extern föreläsare förutsatt att denna 
fakturerar för sitt uppdrag samt tryckt material. Föreningen ombeds kontakta 
Kretslopp Sydost som visat intresse för studiecirklarna för att se om de kan 
samarbeta.  
 
Kalmar Golfklubb  
Kalmar Golfklubb ska upphandla ny bevattningsanläggning till klubbens två 
banor. Med ny bevattningsanläggning bedömer klubben att de kommer att 
kunna spara på vatten genom ett individuellt anpassat sprinklersystem för just 
deras banor. Effektiviseringen uppnås genom att placera spridarna på ett bättre 
sätt än idag och ta hänsyn till nivåskillnader. Då får alla ytor som behöver 
vatten lika mycket. Idag måste de vattna så den ytan som får minst vatten får 
tillräckligt. Då får vissa ytor för mycket vatten som dessutom orsakar svamp 
och mögelangrepp vilket kan kräva kemikalier för att ta bort. Med den nya 
anläggningen optimeras mängden vatten och klubben sparar dessutom in på 
gödningsmedel. Klubben bedömer att de kommer att kunna spara upp till 35% 
i vattenförbrukning. I dag används dagvatten från kvarteret Snurrom och från 
några djupborrade brunnar. Kalmar Golfklubbs investering i etapp ett uppgår 
till ca 10 100 000 kronor, klubben ansöker om 150 000 kronor i stöd från 
miljöpeng.  
 
Förslag till beslut: beviljas med 150 000 kronor.  
Motivering: Kalmar golfklubb önskar med denna ansökan att minska sin 
vattenförbrukning med 35 %, vilket är en minskning med ca 14 miljoner liter. 
Besparingen är inte på dricksvatten, då klubben redan idag använder 
dämmevatten för bevattning, men det finns ändå en tydlig miljönytta. Genom 
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att inte ta ut lika mycket dämmevatten kommer klubben att bevara mer vatten i 
landskapet vilket kommer att gynna den biologiska mångfalden. Klubben 
framtids säkrar också sin vattenförsörjning då prognoserna visar på torrare 
klimat. Kan ses om ett gott exempel på alternativt sätt att bevattna golfbanor 
när vattenbrist blir ett allt vanligare problem.  
Vatten och miljönämnden vill uppmuntra Kalmar Golfklubb att fortsätta sitt 
miljöförbättrande arbete. Ytterligare ett initiativ för att bidra till målet om ”god 
vattenstatus” kan för föreningen till exempel vara insamlande av golfbollar 
som, när de hamnar i närliggande vattendrag, utsöndrar giftiga kemikalier i ett 
redan ansträngt ekosystem. 

Beslut 
Vatten- och miljönämnden bifaller miljöpengsansökning från Kalmar 
Golfklubb, med 150 000 kronor och Ibn Rushd`s ansökan, med 8 852 kronor. 
Somaliska kulturföreningens ansökan beviljas delvis med 2 075 kronor.  
Ansökan från Vår hållbara har dragits tillbaka. 
 
Totalt föreslås ansökningar om 160 927 kronor beviljas. 

Reservation 
Kalmaralliansen Patrik Olsen (M), Birgitta Nordlöw (L) och Mats Wåhlin (KD) 
yrkar på avslag för Ibn Rushd. Kommunen ska inte betala ut bidrag till religiös 
verksamhet. Att koppla ihop Koranen och miljömålen är inte en kommunal 
uppgift även om det sker via förening. 
 

§ 50  

Vatten- och miljönämndens sammanträdesdagar 2023 
Dnr VMN 2022/0015 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse från den 7 oktober 2022. 

Bakgrund 
Vatten- och miljönämnden sammanträder en gång varje månad med undantag 
av februari, juli och augusti. Sammanträdena hålls fredagar och börjar kl. 9:00 
om inget annat anges. 

Beslut 
Vatten- och miljönämnden beslutar att under 2023 sammanträda vid följande 
tillfällen: 
 
27 januari 
9-10 mars 
14 april 
12 maj 
16 juni 
15 september 
13 oktober 
17 november 
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15 december 
 

§ 51  

Redovisning av investeringar gällande gång- och 
cykelvägar 
 

Överläggning 
Under överläggningen informerar Yvonne Norman om investeringar i gång- 
och cykelvägar och konstaterar att det finns brister i nuvarande sätt att mäta 
och följa upp. 
 
Yvonne Norman och Robert Dahlström bjuds in till vatten- och 
miljönämnden den 17 november för att informera om hur mätningen och 
uppföljningen av utbyggnaden och gång- och cykelvägar ska göras tydligare 
framåt. 
 

Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
 

§ 52  

Information om förslag klimatkontrakt inom 
Klimatneutrala Kalmar 
  

Överläggning 
Anders Almqvist, kommunledningskontoret, informerar om projektet 
Klimatneutrala Kalmar och det arbete som pågår med att bland annat att ta 
fram ett Klimatkontrakt mellan Kalmar och Viable Cities (ett strategiskt 
innovationsprogram finansieras av Formas, Vinnova och Energimyndigheten) 
och identifiera koncernövergripande utmaningar inom de tematiska områdena: 
1. Byggnation, bostäder, lokaler samt energiproduktion och användning; 2. 
Mobilitet och fossilfri infrastruktur 3. Cirkulärt samhälle och konsumtion 4. 
Grön, blå struktur och kompensation. 

 

Beslut 
Vatten- och miljönämnden fattar inte något beslut med anledning av 
informationen. 
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§ 53  

Återrapportering av kommunledningskontorets 
uppdrag att tillsammans med Energikontor Sydost se 
över möjligheterna att upphandla förstärkning av 
rådgivning för energibesparingar under hösten 2022 
  

Överläggning 
Under överläggningen informerar Jonas Sverkén, kommunledningskontoret, 
om de åtgärder som vidtagits kommunkoncernövergripande med anledning av 
energikrisen. 
 
 

Beslut 
Vatten- och miljönämnden ger kommunledningskontoret i uppdrag att 

tillsammans med samhällsbyggnadskontoret undersöka behovet att förstärka 

energirådgivning till privatpersoner med anledning av den pågående 

energikrisen. 
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Kalmars lokala brottsförebyggande råd 
 

 

 

Tid 
Torsdagen 13 oktober klockan 13:00-16:00 
 
Plats 
KS-salen, Kalmar stadshus 
 
Omfattning 
§§1-12 
 
 
Närvarande ledamöter 
Dzenita Abaza Kommunstyrelsen 
Håkan Roupé  Kommunledningskontoret  
Joanna Talundzic Kommunledningskontoret (närvarade digitalt) 
 
Linda Almqvist Dohrnér Kultur och fritidsförvaltningen 
 
Johanna Petersson Servicenämnden 
Christopher E Dywik Servicenämnden 
Madeleine André Serviceförvaltningen 
 
Roger Holmberg Socialnämnden   
Lisa Jalmander Socialnämnden 
Ann-Charlotte Hedström Socialförvaltningen 
 
Bitte Gudmundsson Utbildningsnämnden 
Anna-Stina Örnerstig Utbildningsförvaltningen 
 
Per Stephani  Kalmarhem 
 
Mats-Peter Krantz Kalmarsunds Gymnasieförbund (ers M-P Krantz) 
 
Nikolaos Kalcidis Kommunpolis 
Lisa Söderholm Kalmar City 
Emma Jonasson Länsförsäkringar Kalmar län  
 
Övriga närvarande 
Beatrice Andersson Kommunledningskontoret 
 
Karin Kangefjärd Socialförvaltningen 
Elisabet Wolder Socialförvaltningen 
 
Louise Agrell  Kommunledningskontoret 



 

Lokala BRÅ 
  
 

 

PROTOKOLL 
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Jonas Blomgren Kalmarhem 
 
Niklas Roth  Linnéuniversitetet 
Therese Meiton Linnéuniversitetet 
 
Sekreterare 
Melker Labory 
 
 
 
Justeras 
 
 
 
Dzenita Abaza   Ann-Charlotte Hedström 
Ordförande    Justerare 
 
  



 

Lokala BRÅ 
  
 

 

PROTOKOLL 
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§ 1 
Inledning 
Ordförande Dzenita Abaza hälsar alla välkomna och förklarar mötet öppnat. En 
presentationsrunda görs där alla deltagare presenterar sig vid namn och roll.   
 
§ 2 
Val av justerare 
Ann-Charlotte Hedström, Socialförvaltningen, utses att justera mötesprotokollet. 
 
§ 3 
Fastställande av dagordningen 
Dagordningen fastställs. Inga punkter under övrigt.  
 
§ 4 
Polisens lägesbild 
Niko Kalcidis, Kommunpolis  
Punkten inleds med en presentation av antalet polisanmälda brott i Kalmar kommun sedan 
januari 2022. Det betonas att narkotikabrott ofta är så kallade egeninitierade ärenden av polisen. 
Det gör att den grafen ofta påvisar hur aktiva polisen varit snarar än om antalet narkotikabrott i 
sig ökat eller minskat. Kalmar sticker ut lite gällande tillgreppsbrott. Något Kalmar även gjort 
tidigare. Antalet våldsbrott är relativt lågt om man bortser från skjutningarna under våren 2022. 
 
Bild från presentationen: 
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Den sammanvägda lägesbild från EST perioden juni till september 2022 presenteras. Lägesbilden 
på övergripande nivå påvisar att det varit rätt lugnt en längre period. Sedan finns vissa undantag. 
Malmen är ett område där EST-gruppen just nu kan se att det händer lite mer. Sedan finns det en 
del motorburen problematik i kommunen. Bland annat handlar det om ungdomar som samlas i 
Ljungbyholm dit även ungdomar från andra delar av kommunen tar sig. Snurrom har varit ett 
område som diskuterats tidigare. Bedömningen görs att det lugnat ner sig där. Antalet 
polisanmälningar har minskat och även den polisiära närvaron. 
 
Bild från presentationen: 
 

 
 
 
Polisens egen lägesbild är att det varit en lugn sommar. Det som stuckit ut är några händelser 
med skadegörelse. Det var få brott knutna till stadsfesten. Paludans besök var lugnt ur ett 
polisiärt perspektiv. Det har även varit lugnt gällande konfliktsituationen kopplat till vårens 
skjutningar. Samtidigt fortgår det arbetet och det prioriteras av polisen. Bland annat fokuserar 
polisen eventuella nyrekryteringar. Vikten av att delge polisen eventuella signaler och iakttagelser 
betonades. 
 
Informationen läggs till handlingarna. 
 
 
 
 
 
 



 

Lokala BRÅ 
  
 

 

PROTOKOLL 
 
Sammanträdesdatum 

2022-10-13 
 

 

 

 

 

§ 5 
Kalmar kommuns lägesbild  
Respektive förvaltning 
Respektive förvaltning/enhet svarar på frågorna om hur sommaren blev, var de befinner sig nu 
och vilka deras tankar och prioriteringar är gällande höstens arbete i ett brottsförebyggande och 
trygghetsskapande perspektiv. 
 
Enheten Trygghet och säkerhet, föredras av Håkan Roupé, lyfter fram att sommaren blev 
betydligt lugnare än förväntat och att alla tre mötesplatserna nu är invigda. Om arbetet just nu 
lyfts det fram att den oroliga samtiden med krig i Europa och ekonomisk konjunkturnedgång kan 
påverka den allmänna tryggheten. Vidare finns det tendenser till oro bland ungdomar generellt i 
kommunen. Dock är det svårt att säga exakt vad detta handlar om. Det finns även tendenser till 
oro på Malmen och centralstationen/Baronen. Här kan det eventuellt finnas narkotika med i 
bilden. Höstens arbete handlar mycket om att skapa struktur kopplat till den eventuellt nya lagen 
om att kommuner ska ha ett brottsförebyggande lagstadgat ansvar, ta fram 
kommunikationsplan(er), göra lägesbild(er), arbeta fram nya medborgalöften och att arbeta mot 
nyrekryteringar till kriminella grupperingar. Det kommer att göras en digital trygghetsmätning i 
november med fokus Norrliden, Berga, Funkabo och Oxhagen. Enheten kommer också att 
samverka med Linnéuniversitetet för att stärka kommunens trygghets- och brottsförebyggande 
arbete.  
 
Socialförvaltningen, föredras av Ann-Charlotte Hedström, finner också att sommaren varit lugn. 
De har haft ett pågående arbete med extra resurser och socialförvaltning har i sitt 
brottsförebyggande och trygghetsskapande arbete fokuserat fältarbete under sommaren. Framför 
allt har förvaltningen arbetat mot Norrliden vilket å andra sidan gjort att de upplevt att de blivit 
mer frånvarande i Lindsdal. Just nu pågår ett arbete med uppstart av nya arbetsmodeller. 
Förvaltningen arbetar också med att rekrytera personal. Höstens arbete handlar mycket om 
omställning. Kalmar kommun ska ha en hållbar och nära socialtjänst med ett förebyggande 
perspektiv.  
 
Kalmarsunds gymnasieförbund, föredras av Mats-Peter Krantz, beskriver en skolstart som 
överlag varit bra. En större incident i början av terminen på Lars Kagg skolan och även en 
mindre brand i en container utan för byggnaden Storken. Tyvärr finns det ett antal elever i årkurs 
ett som ”stökar” en del. Just nu arbetar förbundet med att implementera en applikation som rör 
inrymning och utrymning. Förbundet arbetar också med att behålla det lugn som de fått till efter 
terminsstarten och de stökigheter som uppstått. Budgetarbete pågår och där kommer 
trygghetsfrågorna på olika sätt att bli synliga och prioriteras. Höstens arbete rymmer en hel del 
aktiviteter med bland annat fortsatt satsning på arbetet med MVP, ANDTS-arbete på samtliga 
skolenheter, fortsättning och vidareutveckling av konceptet med kampanjvecka och att samtliga 
skolor ska ta fram en likabehandlingsplan som fokuserar på deras förebyggande arbete där bland 
annat trygghet ingår.  
 
Kultur och fritid, föredras av Linda Almqvist Dohrnér, beskriver även de en bra sommar som 
upplevts som lugn. En tråkig händelse inledde sommaren när en byggnad vid Långviken brändes 
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ner. Just nu håller kulturskolan på att se över sitt kursutbud och kartlägger var de finns 
närvarande. Vaktmästarorganisationen upplever att hösten har börjat ganska bra, men att 
Gröndalshallen och sportcenter haft en del skadegörelse. Biblioteket rapporterar störningar i KIA 
och gör polisanmälningar om sådana situationer uppstår. För närvarande upplever de en del 
”stökigheter”. Ung i Kalmar har stort tryck med många nya besökare i de flesta verksamheterna. 
Fortfarande råder dock viss oro i Norrliden för att släppa i väg sina barn kvällstid till 
fritidsgården. Det har tillkommit 11 nya medarbetare vilket gör att Ung i Kalmar arbetar med att 
tydliggöra sina rutiner. Gällande höstens arbete kommer kulturskolan satsar på att vara ännu mer 
närvarande i både ytterområden och områden med socioekonomiska utmaningar. 
Vaktmästarorganisationen är lite oroliga för sportcenter nu när mörkret faller. De ser gärna att 
ordningsvakterna tar en runda hos dem ibland. Bibliotekets tankar för hösten är att arbeta vidare 
med KIA och att föra diskussioner om allt från placering av elsparkcyklar till ordningsregler för 
att stärka sitt arbete. Ung i Kalmars prioriterar arbetet med att säkerställa att all ny och gammal 
personal kan och förstår de rutiner och aktiviteter som finns för att skapa en trygg verksamhet 
för både dem själva och besökarna. Det finns en numera en koordinator för gruppen 10 till 12 
åringar. Detta för att täcka det glapp som finns i de yngre åldrarna när man ska vara 13 år för att 
vara välkommen till fritidsgårdarna. 
 
Utbildningsförvaltningen, föredras av Anna-Stina Örnerstig, lyfter fram att skolstarten för dem 
överlag var som vanligt. Mycket lugnare start på Tallhagsskolan jämfört med förra året. 
Förvaltningen ser en ganska vanlig höst framför sig. De är med i många nätverk och har rutiner 
och handlingsplaner kopplat till bland annat trygghet. De arbetar med PDV och behovet av att 
hålla frågan levande och att erbjuda utbildningsinsatser. Unikum diskuteras som ett sätt att nå 
vårdnadshavare och här ser utbildningsförvaltningen att de kan vara behjälpliga. 
 
Serviceförvaltningen, föredras av Madeleine André, ser tillbaka på sommaren och konstaterar att 
den blev lugnare än väntat. Det har varit en del evenemang och Serviceförvaltningen har därför 
upplevt en ökad nedskräpning. De har haft två större incidenter med glaskross på 
Kalmarsundsskolan och Lindsskolan. Arbetet just nu och under hösten handlar bland annat om 
siktröjning på motionsspår och cykelvägar, klottersanering som alltid pågår dagligen och året om, 
Missing lights samt ordinarie belysning, renhållning i naturen, ta bort farliga träd, underhåll och 
besiktningar av lekplatser, kontroll av badbryggor, stegar och livräddningsutrustning som också 
sker året om, översyn av nuvarande kameraövervakning ihop med TLC, översyn 
trygghetsbelysning skolgårdar, fortsatt medverkan av EST funktionen i Norrliden och samarbete 
med polisen för att sätta kameror på Kalmarsundsskolan och teatern. 
 
Kalmarhem, föredras av Per Stephani, uppger också att sommar blev bättre än förväntat då de 
hade ett lägre antal allvarliga händelser, störningar och skadegörelser än bolaget räknat med. De 
bedömer att sommarmånaderna var normala sett till antalet inbrott i förråd och olovlig närvaro i 
Kalmarhems fastigheter. Kalmarhems personal har haft en god kontroll och de har upplevde en 
god känsla av trygghet under sommaren. Just nu förstärker Kalmarhem med ytterligare personal 
inom trygghet. De arbetar med att befästa och fortsätta sprida arbetet med att ha 
”trygghetsglasögonen” på sig i alla sammanhang. Gäller både personal och som leverantörer. 
Under hösten förväntar sig Kalmarhem, och det syns redan nu, att gruppen med sena betalare 
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kommer att öka. De ser också tydligt att olovliga andrahandskontrakt och andra oriktiga 
hyresförhållanden blir vanligare. Kalmarhem kommer också att sprida sitt trygghetsarbete till en 
stor del av Kalmars övriga fastighetsbolag. Detta kommer ske i syfte att en större del av 
kommunen skall arbeta trygghetsinriktat och fler invånare skall ha nytta av arbete. 
 
Södermöre kommundelsnämnd, föredras av Melker Labory som fått presentation skickat till sig, 
uppger att sommaren i det stora hela varit lugn. Verksamheten som fritidsgården Hobban har 
haft under sommaren har varit uppskattad. Viss skadegörelse på förskolan Tingshusgården i 
Vassmolösa förekom samt på skolorna i Ljungbyholm. Just nu upplever Södermöre 
kommundelsnämnd att det är oroligt i Ljungbyholm. Detta gäller framför allt på helger. Barn och 
ungdomar från Södermöre och andra orter i kommunen samlas i större gäng i anslutning till 
Södermöres fritidsgård och rör sig sedan i Ljungbyholm som medför skadegörelse och otrevlig 
stämning. Höstens arbete handlar mycket om att fortsätta att arbeta med situationen och 
förebygga/stoppa oroligheterna. Det är ett arbete som drivs tillsammans med fritidsgård, skola, 
vårdnadshavare, fältare, ordningsvakter, polis och enheten trygghet och säkerhet.  
 
Informationen läggs till handlingarna. 
  
§ 6  
Andra närvarande aktörers lägesbild  
Närvarande externa aktörer 
 
Kalmar City, föredras av Lisa Söderholm, fokuserar på att skapa en attraktiv och levande 
stadskärna. Då också trygg. De finner att det är jätteskoj att det varit många evenemang under 
sommaren. Det finns en bra upparbetad samverkan kring detta vilket är positivt. Besöksnivån är 
inte helt åter efter pandemin. Näringslivet påverkas av den ena krisen efter den andra. Svårt med 
ekonomin som i sin tur ger att det finns tomma lokaler i bottenplan. Fastighetsägarna samverkar 
kring detta med mål att skapa en etableringsstrategi. 
 
Länsförsäkringar Kalmar län, föredras av Emma Jonasson, presenterar inledningsvis sin roll och 
funktion kopplat till lokala BRÅ där de representerar försäkringsbolagen. Länsförsäkringar 
Kalmar län finns i hela länet. Länsförsäkringars bank får just nu många samtal från personer som 
har svårt att betala sina lägenhets- eller huslån. Länsförsäkringar lyfter att de ser behov av att 
digitalisera grannsamverkan ytterligare.     

 
Informationen läggs till handlingarna. 
 
§ 7 
Samverkan med Linnéuniversitet 
Niklas Roth 
Presentation görs av den samverkan som upprättats mellan Kalmar kommun och 
Linnéuniversitetet. Den övergripande målsättningen med projektet är att brottsligheten ska 
minska och tryggheten öka.  
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De konkreta förväntade resultaten är ett förbättrat och utvecklat forskningsläge i Sverige, högre 
kompetens hos viktiga aktörer lokalt, högre kvalitet och större systematik i kommunens arbete 
och hög kvalitet på uppföljningar av insatser och utvecklad användning av trygghetsmätningar. 
För Linnéuniversitets egen del handlar det om att de vid projekttidens slut ska vara på väg att 
etablera en ny kunskapsmiljö på temat trygghet och social hållbarhet.  
 
I presentationen lyfts också andra aktuella forskningsprojekt fram som drivs av CPU (Centrum 
för polisforskning och utvecklig) vid Linnéuniversitetet. Det handlar bland annat om statistiska 
undersökningar om brott och otrygghet, det dödliga våldets utveckling i Sverige, nordiskt 
polissamarbete i gränsregioner, mekanismer bakom våldsamma upplopp och socialtjänstens 
utredningar av hedersproblematik 
 
Informationen läggs till handlingarna. 
 
§ 8 
Kommunikation 
Beatrice Andersson och Melker Labory 
Kort presentation görs av det pågående kommunikationsarbete kopplat till kommunens 
trygghetsskapande och brottsförebyggande arbetet. En kommunikatör, Beatrice Andersson, har 
anställts och hon ska särskilt arbeta med frågan. Arbetet utgår från kommunens 
kommunikationsplansmall där analys görs av varför en kommunikationsinsats behövs, vad som 
görs idag och vilka kommunen önskar kommunicerar med. I arbete ingår även att utarbeta en 
konkret för olika kommunikationsinsatser. Delar av arbetet kommer att ske i samverkan med 
LPO Kalmar enligt den överenskommelse som finns.  
 
Informationen läggs till handlingarna. 
 
§9 Socialförvaltningen med särskilt fokus på SSPF och SIG 
Ann-Charlotte Hedström, Karin Kangefjärd och Elisabet Wolder 
Föredragningen inleds med en övergripande redogörelse av socialförvaltningens arbete utifrån 
det stöd som de ger till barn och familjer. Tre delar är centrala. Förebyggande insatser, tidiga 
insatser och insatser utifrån bedömda behov. Delen om förebyggande insatser handlar bland 
annat om information, uppsökande verksamhet, stöd till andra aktörer och råd och stödsamtal. 
Delen om tidiga insatser handlar om bland annat om att arbeta med barngrupper, 
ungdomsgrupper och föräldragrupper. Här kommer även råd och stödsamtal in och SSPF. 
Insatser utifrån bedömda behov handlar till exempel om familjebehandling, placeringar, 
föräldragruppsstöd och SIG. 
 
Presentation görs av arbetet med SSPF som går framåt. SSPF står för samverkan mellan skola, 
socialtjänst, polis och fritid. Organisationen består av en styrgrupp, en koordinator och en 
arbetsgrupp. Alla skolor i Kalmar är involverade. Syftet med SSPF är att tidigt uppmärksamma 
unga i åldern 10 och 16 år som riskerar att hamna i riskzon för normbrytande beteenden och 
kriminalitet. Målet är att ungdomar i kommunen ska ha en fungerande skolgång, meningsfull 
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fritid och leva ett liv fritt från kriminalitet och droger. Modellen bygger på samtycke av 
vårdnadshavarna till att sekretessen mellan de olika aktörerna kan brytas. 
 
SIG har just kommit i gång. SIG står för sociala insatsgrupper. Syftet med SIG är att stödja 
ungdomar och deras familjer så att individen kan bryta med en kriminell livsstil och/eller lämna 
ett kriminellt nätverk. I ett vidare perspektiv syftar insatsen till att bidra till ökad trygghet och 
säkerhet för de som bor och vistas i Kalmar samt förebygga gängkriminalitet och 
organiserad brottslighet. SIG liksom SSPF bygge på ett samtycke från vårdnadshavarna och/eller 
individen själv. Organisatoriskt består SIG av en styrgrupp, en beredningsgrupp och sedan 
gruppen som utför insatserna. Främst är det en samverkan mellan socialförvaltningen och 
polismyndigheten. Socialförvaltningen svarar för att samordna arbetet i de olika grupperna, välja 
ut vilka som ska ingå i de sociala insatsgrupperna, knyta berörda myndigheter, aktörer och 
organisationer till arbetet, sätta samman den individuella åtgärdsplanen och följa upp att 
åtaganden i dessa genomförs och i de fall det är nödvändigt för att kunna besluta om 
arbetsmetoden är lämplig, göra strukturerade bedömningar av de aktuella individerna. 
Polismyndigheten svarar för att identifiera unga/unga vuxna till SIG, utse ansvarig samordnare 
för SIG-arbetet på lokal nivå och delta på regelbundna träffar i styr-/beredningsgrupp. 
 
Informationen läggs till handlingarna. 
 
§10 Mötesplatserna 
Louise Agrell 
Presentations görs där mötesplatsernas mål och syfte lyfts fram ihop med kommande aktiviteter. 
Syfte med mötesplatserna är ökad trygghet i Norrliden, Oxhagen och Berga. Trygghet handlar 
mycket om närvaro och att ha nära dialog. Grundtanken är att när människor möts kan idéer och 
kreativitet blomstra upp och respekten och förståelsen för varandra blir större. Alla har samma 
rätt att vara på mötesplatserna. Via mötesplatserna är målet att öka delaktigheten hos invånarna, 
erbjuda aktiviteter, positiva möten och ge en plattform för föreningar och myndigheter att kunna 
erbjuda sina verksamheter ute i områdena. 
 
Exempel på aktiviteter som är igång och kommande är samverkan med föreningar/organisationer 
som har aktiviteter lokalerna, killkvällar, tjejkvällar, språkcafé, socialt stöd, bingo, filmkvällar, 
grupp för kvinnor/ mammor och barn, föräldrastödsgrupper (Cope - för arabisktalande, ABC), 
samverkan med arbetsmarknadsenheten/KAA för ungdomar utan sysselsättning, regelbunden 
besökstid av Råd och stöd (socialtjänsten), FN-dagsfirande tillsammans med Integra -enheten för 
flyktingmottagning och höstlovsaktiviteter. 
 
Informationen läggs till handlingarna. 
 
§ 11 Övriga frågor 
Inga övriga frågor behandlades.  
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§ 12 
Ordförande avslutar mötet 
Ordförande Dzenita Abaza avslutar mötet.  
Nästa möte hålls 1 december klockan 13.00-16.00. Plats KS-salen Stadshuset. 
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Sammanfattning 
Syftet med den uppföljande granskningen och revisionsfrågan har varit att bedöma om 

kommunstyrelsen och servicenämnden vidtagit tillräckliga åtgärder med hänsyn till 

revisorernas bedömda brister och rekommendationer i tidigare genomförd granskning 

av kommunens lokalförsörjning. Granskningen genomfördes år 2021 med bedömningen 

att kommunstyrelsen och servicenämnden ”inte helt säkerställer ändamålsenliga rutiner 

och tillräckliga beslutsunderlag för kommunens lokalförsörjningsbehov”. 

Bedömningen grundades bland annat på att det fanns processer, organisering och 

beslutsunderlag som stöd för lokalförsörjningsprocessen, men att processen behöver 

utvecklas genom politiskt beslutade riktlinjer som stöd för kommunens lokalförsörjning. 

Vi ansåg att bättre framförhållning och långsiktighet behöver skapas genom att 

servicenämnden behandlar en kommungemensam lokalförsörjningsplan till grund för 

den övergripande beredningen av kommunens investeringsbudget. Vidare att följa upp 

nyckeltal kopplade till en effektiv lokalförsörjning, som nyttjandegrad och yteffektivitet. 

Kommunstyrelsen beslutade i juni 2021 om ett uppdrag i syfte att ta fram 

policydokument till grund för en utveckling av lokalförsörjningsprocessen, med 

ambitionen om beslut i fullmäktige år 2022. Inom servicenämnden har sedan september 

2021 en ny tjänst som lokalstrateg tillträtt. Därefter har ett utvecklingsarbete bedrivits 

som fortfarande är pågående, där servicenämnden förväntas behandla ett förslag till 

policy under november innevarande år med efterföljande ”remissrunda”. Under år 2022 

har ett omfattande förankringsarbete skett i kommunens förvaltningar.  

Utifrån iakttagelserna i den uppföljande granskningen gör vi bedömningen att 

kommunstyrelsen och servicenämnden till stor del vidtagit åtgärder med hänsyn till 

revisorernas bedömda brister och rekommendationer i tidigare genomförd granskning. 

Åtgärderna är huvudsakligen i form av ett pågående arbete baserat på ett uppdrag från 

kommunstyrelsen. Fullmäktiges beslut om policy beräknas till halvårsskiftet år 2023. Det 

nya arbetssättet beräknas i praktiken kunna tillämpas under år 2023, men till fullo från år 

2024. Faktorer som påverkar processen för framtagande har återkopplats till plan- och 

investeringsberedningen, samt kommunstyrelsens planutskott. Kommunstyrelsen har 

dock inte behandlat ärendet på nytt.  

Kommenterar kopplade till vid föregående granskning lämnade 

rekommendationer (kursivt) 

Att fatta politiskt beslut om en 
policy/riktlinje för 
lokalförsörjningsprocessen genom 
styrande dokument. I policy/riktlinjer 
bör behandlas strategier, principer, 
roller och ansvar, samt hur 
lokalförsörjningsbehov ska 
framställas. 
 

Vi bedömer att pågående arbete sker 
i enlighet med rekommendationen, 
där uppdrag givits och ett aktivt 
arbete sker. En första politisk 
behandling av förslag till policy 
förväntas i servicenämnden under 
november månad.  
 

Att servicenämnden ansvarar för att 
upprätta en kommungemensam 
lokalförsörjningsplan med en 

Efter föregående granskning har i 
arbetsdokument 
investeringsplaneringen för lokaler 
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tidshorisont på upp till tio år, som 
redovisar nuläge, behov utifrån 
demografiska förutsättningar och 
reinvesteringsbehov, samt att hänsyn 
tas till övrig samhällsplanering, 
markresurser, fysisk planering och 
genomförandekapacitet. 

förlängts från tre till fem år. I det 
arbete som påbörjats för att utveckla 
lokalförsörjningsprocessen är 
ambitionen att ta fram en 
lokalförsörjningsplan som sträcker sig 
över en tioårsperiod, som årligen 
uppdateras. Planen ska bygga på 
underliggande nämnds-
/förvaltningsvisa behovsbedömningar.  
Vi bedömer att de ambitioner som 
redovisas och hittillsvarande arbete är 
i linje med rekommendationerna.  
 

Att det till grund för den 
kommungemensamma planen 
upprättas förvaltningsvisa planer per 
lokalkategori som beslutas i 
respektive nämnd. 

I den processbeskrivning som 
redovisas för det framtida arbetet 
framgår att kommunens övergripande 
plan kommer att bygga på nämndvisa 
planer.  
 

Att servicenämnden följer upp 
nyckeltal för lokalbeståndets 
nyttjandegrad och yteffektivitet. 

För närvarande finns inga nyckeltal 
framtagna för servicenämndens 
uppföljning. En översyn av detta 
kommer att ske när policydokumentet 
är på plats. 
 

Att det finns lokalfunktionsprogram till 
grund för kvalité, egenskaper och 
dimensionering av alla typer av 
vanligt förekommande lokaltyper. 

Vi bedömer att arbetet med 
lokalfunktionsprogram utvecklats 
sedan föregående granskning och 
sker i linje med rekommendationen. 
Vi ser positivt på den ambitionen att 
lokalfunktionsprogrammen ska 
omfattas av politiska beslut i berörd 
nämnd och i servicenämnden.  
  

Att tydliggöra principer för i vilka fall 
det kan vara aktuellt att lösa 
lokalförsörjningen genom extern 
förhyrning, inom eller utanför 
kommunkoncernen. 

Vi bedömer att det sker ett arbete i 
linje med rekommendationen, där 
både policy och underliggande 
riktlinjer kommer att tydliggöra 
principerna.  
 

Att definiera en övergripande 
lokalförsörjningsgrupps roll i arbetet 
med strategisk lokalförsörjning. 

Vi bedömer att ett arbete har 
påbörjats i enlighet med 
rekommendationen. Hur de 
strategiska frågorna för 
lokalförsörjning ska hanteras i en 
sådan gruppering kommer att 
tydliggöras i 
lokalförsörjningsprogrammet. 
 

Att utveckla underlagen för 
behovsbedömning/förstudie och 
säkerställa att ett tillräckligt underlag 
ligger till grund för de objekt som 
upptas i lokalförsörjningsplanen. 

För närvarande pågår ett arbete med 
att utveckla underlagen för att ta fram 
behovsbedömningar. 
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Inledning 
Bakgrund 
Under hösten år 2020 genomfördes en granskning avseende kommunens 

lokalförsörjning. Bedömningen var kommunstyrelsen och servicenämnden inte helt 

säkerställer ändamålsenliga rutiner och tillräckliga beslutsunderlag för kommunens 

lokalförsörjningsbehov. 

Bedömningen grundades bland annat på att det finns processer, organisering och 

beslutsunderlag som stöd för lokalförsörjningsprocessen, men att processen behöver 

utvecklas genom politiskt beslutade riktlinjer som stöd för kommunens lokalförsörjning. 

Vidare att bättre framförhållning och långsiktighet behöver skapas genom att 

servicenämnden behandlar en kommungemensam lokalförsörjningsplan till grund för 

den övergripande beredningen av kommunens investeringsbudget. Servicenämnden 

bör också följa upp nyckeltal kopplade till en effektiv lokalförsörjning, som nyttjandegrad 

och yteffektivitet. 

Kommunens revisorer har inom ramen för sin riskbedömning beslutat genomföra en 

uppföljande granskning utifrån tidigare bedömda brister och rekommendationer. 

Syfte och revisionsfrågor 
Syftet med den uppföljande granskningen och revisionsfrågan är att bedöma om 

kommunstyrelsen och servicenämnden vidtagit tillräckliga åtgärder med hänsyn till 

revisorernas bedömda brister och rekommendationer i tidigare genomförd granskning. 

Revisionskriterier 
Kommunallagen och kommunfullmäktiges styrande dokument. 

Avgränsning 
Den uppföljande granskningen avgränsas till kommunstyrelsens och servicenämndens 

ansvar. 

Metod 
I samband med granskningen redovisas föregående rapports bedömningar, där 

uppmärksammade brister och rekommendationer lyfts fram, jämte det av 

kommunstyrelsen och servicenämnden lämnade svaret på granskningen. 

Utifrån detta intervjuer skett med förvaltningschef och lokalstrateg i vid 

serviceförvaltningen. Genomgång har skett av protokoll och dokument i form av 

arbetsmaterial inför beslut.     

Rapporten har varit föremål för sakavstämning. 
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Granskningsresultat 
 

Det finns styrande dokument, system och rutiner för 
lokalförsörjningsprocessen med tydliga roller och ansvar (avser även 
tecknande av avtal och bevakning vid externa förhyrningar)? 

 

Förgående granskning 

Frågan bedömdes som delvis uppfylld. Vi bedömde att det delvis fanns styrande 

dokument, system och rutiner för lokalförsörjningsprocessen med tydliga ansvar och 

roller. Vi bedömde att det fanns en ordning och struktur för att lyfta lokalbehov, där 

lokalförsörjningsprocessen stödjer den övergripande investeringsprocessen. Det 

saknades dock politiskt styrande dokument som stöd för processen. Vi bedömde att det 

fanns ett behov av att utveckla och tydliggöra en policy/riktlinje för 

lokalförsörjningsprocessen genom styrande dokument.  

Vi ansåg att i policy/riktlinjer bör behandlas strategier, principer, roller och ansvar, samt 

hur lokalförsörjningsbehov ska framställas. Vidare nyckeltal för dimensionering och 

kvalitetskrav; alternativt att dessa beslutas i särskild ordning tillsammans med 

lokalfunktionsprogram till grund för kvalité, egenskaper och dimensionering av olika 

typer av vanligt förekommande lokaltyper. Lokalfunktionsprogrammen skapar effektivitet 

i processerna samt tydliggör fastighetsavdelningens mandat i processen som beställare 

av projekt till kommunledningskontorets projekt- och byggenhet. 

Vidare ansåg vi att det behöver tydliggöras principer för i vilka fall det kan vara aktuellt 

att lösa lokalförsörjningen genom extern förhyrning, inom eller utanför 

kommunkoncernen. 

Gällande ansvar och roller ansåg vi att servicenämnden ska fatta beslut om underlag för 

en kommungemensam lokalförsörjningsplan, som föregås av nämndvisa beslut. Denna 

plan ger sedan stöd för den kommunövergripande investeringsprocessen. 

Lokalförsörjningsgruppens roll behövde definieras och klargöras. Vi ansåg att en sådan 

grupp bör vara tvärsektoriellt sammansatt och utgöra stöd för beredning av en 

kommungemensam lokalförsörjningsplan. Vi ansåg i sammanhanget att initiativet att 

inrätta en tjänst som lokalstrategi är positivt och skapar förutsättningar för att utveckla 

riktlinjer, processer och underlag. Genom en lokalstrateg och en väl definierad 

lokalförsörjningsgrupp skapas förutsättningar för att implementera strategier och 

riktlinjer för lokalförsörjningen i hela kommunorganisationen. 

Bedömningen mynnade ut i rekommendationerna: 

 

att fatta politiskt beslut om en policy/riktlinje för lokalförsörjningsprocessen genom 

styrande dokument. I policy/riktlinjer bör behandlas strategier, principer, roller och 

ansvar, samt hur lokalförsörjningsbehov ska framställas. 
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att det finns lokalfunktionsprogram till grund för kvalité, egenskaper och dimensionering 

av alla typer av vanligt förekommande lokaltyper.    

att tydliggöra principer för i vilka fall det kan vara aktuellt att lösa lokalförsörjningen 

genom extern förhyrning, inom eller utanför kommunkoncernen. 

att definiera en övergripande lokalförsörjningsgrupps roll i arbetet med strategisk 

lokalförsörjning. 

Servicenämnden svar 

Av servicenämndens svar från den 21 april 2021, §54, framgår att nämnden beslutar att 

anta tjänsteskrivelsen som sin egen och översända den till de förtroendevalda 

revisorerna som sitt svar på granskningen. Av tjänsteskrivelsen framgår bland annat 

följande:  

”Förvaltningen instämmer i stort i samtliga punkter som lyfts i revisionen. En gemensam 

policy stärker servicenämndens och fastighetsverksamhetens mandat i 

lokalförsörjningsfrågor. En tydlighet skapas för samtliga involverade, kortar ledtider och 

bidrar till mer ändamålsenliga och kostnadseffektiva lokaler.” 

”Som ett första steg behöver ett kommunövergripande uppdrag ges till servicenämnden 

att ta fram en policy för hur lokalförsörjning ska ske. Arbetets framgång bygger på 

samverkan med samtliga nämnder så att roller och ansvar tydliggörs.” 

”Delvis pågår idag ett arbete med yteffektivisering och nyckeltal. Tillsammans med 

utbildningsförvaltningen och södermöre kommundelsförvaltning finns nu grunder till ett 

standardlokalprogram för skolor. Även detaljerade program kring rumsfunktioner prövas 

i nya projekt för att spara tid och pengar i utformningen av lokaler. Förankrade 

lokalprogram med likriktade innehåll är en förutsättning i arbetet med att erbjuda 

effektiva ändamålsenliga lokaler.” 

”Inhyrning av externa lokaler sker idag enligt en vedertagen arbetsprincip att lokalbehov 

i första hand löses via egenägda lokaler, i andra hand via kommunbolagen och i tredje 

hand via externa fastighetsägare. Dessa principer behöver fastställas i ett styrdokument 

för att vinna legitimitet.” 

Kommunstyrelsens svar  

Av servicenämndens svar från den 4 maj 2021, §80, beslutas att anta tjänsteskrivelsen, 

av vilken framgår att kommunledningskontoret delar serviceförvaltningens inställning 

och att ”ett kommunövergripande uppdrag bör ges till servicenämnden att ta fram en 

policy för hur lokalförsörjning ska ske. Ett sådant förslag bör beredes i plan- och 

investeringsberedningen som är förvaltningsövergripande och leds av 

kommundirektören.”  

Iakttagelser uppföljande granskning 

Av kommunstyrelsens protokoll den 1 juni 2021, § 108, framgår beslut om 

”Uppdragsbeställning gällande policy för lokalförsörjning”. Av tjänsteskrivelsen framgår 

att fastighetschefen är uppdragstagare, där en policy med handlingsplan för 

lokalförsörjning ska tas fram. Policyn ska innehålla strategier, principer, roller och 

ansvar, samt hur lokalförsörjningsbehov ska framställas. Uppdraget ska vara slutfört och 
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beslutat av kommunfullmäktige senast i juni 2022. Löpande avstämningar ska ske i 

plan- och investeringsberedningen, majoriteten, arbetsutskottet och servicenämnden.  

Av den uppföljande granskningen framgår att det pågår ett arbete under ledning av den 

nyinrättade tjänsten som lokalstrateg med att fram en lokalförsörjningspolicy. Tjänsten 

tillsattes i september 2021. Det hittillsvarande arbetet har skett i samverkan inom 

serviceförvaltningen och med kommunens förvaltningar samt kommunens 

ekonomifunktion. Av intervju framgår att policyn beräknas kunna behandlas i 

servicenämnden under november månad innevarande år för att därefter gå ut på remiss 

nämnder och förvaltningar. Planen är att kommunfullmäktige ska kunna fattas beslut i 

juni 2023. Hittillsvarande arbete har presenterats i flertalet forum med bland annat 

övergripande ledningsgrupp och förvaltningsvisa ledningsgrupper, med ett positivt 

mottagande.  

Återkoppling av arbetet till politiken har skett till plan- och investeringsberedningen, 

kommunstyrelsens planutskott och servicenämnden. I dessa sammanhang uppges att 

den snäva tidsramen lyfts fram såväl avseende det övergripande processarbetet, som 

att policyn ska skickas på remiss till kommunstyrelse och nämnder. Kommunstyrelsen 

har dock inte behandlat frågan om förnyad tidplan.  

I det utvecklingsarbete som nu pågår planeras för tre strategiska nivåer som alla ska 

underställas kommunfullmäktige; lokalförsörjningspolicy, lokalförsörjningsprogram och 

lokalförsörjningsplan.  

I policyn ska behandlas övergripande ställningstaganden, huvudprocesser samt ansvar 

och roller. Ställningstaganden avser koppling till god ekonomisk hushållning, helhetssyn 

avseende livscykelperspektiv, frågan om att hyra eller äga, samt samutnyttjande över 

förvaltningsgränser. Av intervju framgår att för frågan om hyra eller äga kommer även 

särskilda riktlinjer tas fram med tillvägagångssätt för utvärdering och bedömning.  

Gällande processer behandlas hur lokalförsörjningsprocessen kopplas till den fysiska 

planeringsprocessen och till investeringsprocessen. Även förvaltningsprocessen berörs. 

Gällande ansvar och roller definieras lokalnyttjare (nämnder/förvaltningar) och 

lokalförsförsörjare (servicenämnd/-förvaltning), samt stödjande funktioner i form av 

mark- och exploatering, samt samhällsbyggnad. Till policyn kommer ett 

lokalförsörjningsprogram (riktlinjer) att tas fram med förtydliganden kring ingående 

rutiner/processer.  

Det nya arbetssättet beräknas i praktiken kunna tillämpas under år 2023, men till fullo 

från år 2024. Serviceförvaltningens förmåga att kunna samordna processerna kommer 

att vara central. Den nyinrättade tjänsten som lokalstrateg kommer att ha en 

nyckelfunktion i detta avseende, men även fastighetschefen och de fyra förvaltarna på 

fastighetsavdelningen kommer att ha viktiga roller i detta arbete.     

När det gäller lokalförsörsörjningsgrupper har det nu startats upp förvaltningsspecifika 

grupper som träffas ca en gång per månad. Även en kommungemensam grupp kommer 

att starta upp inom kort. Denna grupp förväntas träffas ca en gång per kvartal. 

Grupperna förväntas att behandla såväl kort- som långsiktiga behov. 

Serviceförvaltningens lokalstrateg kommer att finnas med som sammanhållande i 
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samtliga grupperingar. Det finns lokalsamordnare utsedda inom respektive förvaltning. 

Av intervju framgår att lokalförsörjningsgruppernas roll och arbetssätt kommer att 

förtydligas i riktlinjer.  

Rumsfunktionsprogrammen lägger, genom standardisering, grunden för att arbeta 

effektivt med lokalförsörjningen, bl a avseende yteffektivitet. Gällande 

rumsfunktionsprogrammen har en modell för förskolor funnits sedan tidigare, där arbete 

för närvarande pågår för att ytterligare utveckla dessa. Vidare har nu även 

rumsfunktionsprogram för grundskola tagits fram. Sedan tidigare har program funnits 

avseende äldreboenden. För närvarande pågår arbete med program för LSS-boenden. 

Vidare pågår ett arbete med att se över hur administrativa lokaler ska se ut inom Kalmar 

kommun.  

För närvarande omfattas inte rumsfunktionsprogrammen av några politiska beslut 

(förutom äldreboenden som behandlats av omsorgsnämnden). I det arbete som nu sker 

är ambitionen att samtliga program även bereds av serviceförvaltningen för att  beslutas 

av såväl berörd nämnd som servicenämnden.  

Kommunens lokalstrateg ingår i SKR:s nätverk för lokalstrateger, vilket ger bra bidrag till 

det utvecklingsarbete som nu pågår.     

Bedömning  
Revisionsfrågan är ännu inte fullt ut uppfylld, men vi konstaterar att arbete pågår i linje 

med rekommendationerna. 

Bedömning utifrån rekommendationerna: 

att fatta politiskt beslut om en policy/riktlinje för lokalförsörjningsprocessen genom 

styrande dokument. I policy/riktlinjer bör behandlas strategier, principer, roller och 

ansvar, samt hur lokalförsörjningsbehov ska framställas. 

Vi bedömer att pågående arbete sker i enlighet med rekommendationen, där uppdrag 

givits och ett aktivt arbete sker. En första politisk behandling av förslag till policy 

förväntas i servicenämnden under november månad.  

att det finns lokalfunktionsprogram till grund för kvalité, egenskaper och dimensionering 

av alla typer av vanligt förekommande lokaltyper.    

Vi bedömer att arbetet med lokalfunktionsprogram utvecklats sedan föregående 

granskning och sker i linje med rekommendationen. Vi ser positivt på den ambitionen att 

lokalfunktionsprogrammen ska omfattas av politiska beslut i berörd nämnd och i 

servicenämnden.   

att tydliggöra principer för i vilka fall det kan vara aktuellt att lösa lokalförsörjningen 

genom extern förhyrning, inom eller utanför kommunkoncernen. 

Vi bedömer att det sker ett arbete i linje med rekommendationen, där både policy och 

underliggande riktlinjer kommer att tydliggöra principerna.  

att definiera en övergripande lokalförsörjningsgrupps roll i arbetet med strategisk 

lokalförsörjning. 
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Vi bedömer att ett arbete har påbörjats i enlighet med rekommendationen. Hur de 

strategiska frågorna för lokalförsörjning ska hanteras i en sådan gruppering kommer att 

tydliggöras i lokalförsörjningsprogrammet.  

 

Lokalförsörjningsprocessen bedrivs med tillräcklig framförhållning och 
med ett långsiktigt perspektiv? 

 

Föregående granskning 
Frågan bedömdes som delvis uppfylld. Bedömningen var att hittillsvarande planering av 

lokalförsörjning till delar ger framförhållning och långsiktighet i 

lokalförsörjningsprocessen. Det fanns en arbetsplanering som fortlöpande uppdaterades 

som stöds av möten med förvaltningarnas representanter, samtidigt som det i 

kommunens budget redovisas projekt som ligger både inom och bortanför budgetens 

treåriga planering. Vi ansåg dock att framförhållningen och långsiktigheten kan öka 

genom en kommungemensam lokalförsörjningsplan, samt genom ett något längre 

perspektiv än nuvarande tidshorisont. En sådan plan ger transparens och stöd för den 

investeringsplanering som sker inom ramen för budgetprocessen. Vidare som underlag 

för att hantera externa hyresförhållanden som en del av en helhet, både inför strategiska 

val av egen regi eller hyra och inför strategiska val i samband med att kontrakt löper ut. 

Vi ansåg att en gemensam lokalförsörjningsplan bör ha en tidshorisont på ca tio år, med 

en nulägesinventering, behov utifrån demografiska förutsättningar, reinvesteringsbehov, 

eventuella myndighetskrav eller andra brister i lokalens ändamålsenlighet. Vidare att 

lokalförsörjningen behandlas i relation till övrig samhällsplanering, markresurser och 

fysisk planering, samt genomförandekapacitet. Planen bör uppdateras årligen, beslutas 

av servicenämnden och utgöra ett stöd för budgetberedningsprocessen. 

Som ett led i att skapa framförhållning och långsiktighet ansåg vi att den gemensamma 
lokalförsörjningsplanen bör ta sin utgångspunkt i förvaltningsvisa planer, vilka upprättas 
per lokalkategori och uppdateras årligen, samt underställs respektive nämnd för beslut. 

Vidare bedömdes det vara en brist att servicenämnden saknade nyckeltal för uppföljning 
av lokalbeståndets nyttjandegrad och yteffektivitet. 
 
Bedömningen mynnade ut i rekommendationerna: 

- att servicenämnden ansvarar för att upprätta en kommungemensam 

lokalförsörjningsplan med en tidshorisont på upp till tio år, som redovisar nuläge, behov 

utifrån demografiska förutsättningar och reinvesteringsbehov, samt att hänsyn tas till 

övrig samhällsplanering, markresurser, fysisk planering och genomförandekapacitet. 

- att det till grund för den kommungemensamma planen upprättas förvaltningsvisa 

planer per lokalkategori som beslutas i respektive nämnd. 

- att servicenämnden följer upp nyckeltal för lokalbeståndets nyttjandegrad och 

yteffektivitet. 
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Servicenämnden svar 

Av servicenämndens svar framgår: 

”Att bygga ett verktyg som långsiktigt, bortom budgetperioden, beskriver 

verksamheternas lokalbehov ger en god framförhållning, en bättre styrning av hur 

lokalbehoven kan tillgodoses, vilka alternativ som kan erbjudas och hur resurser nyttjas 

på bästa sätt. Arbetet med lokalförsörjning behöver löpa som en röd tråd genom hela 

den fysiska planeringsprocessen för att takta och analysera framtida 

verksamhetsbehov.” 

”Som nämnts är verksamheternas prognoser och behovsanalyser viktiga verktyg för att 
fånga det långsiktiga lokalbehovet och blicka bortom budgetperioden. Inom varje 
förvaltning behöver finnas en lokalsamordnare som representerar och för fram 
förvaltningens lokalbehov över tid.” 

”Serviceförvaltningen förstärker med en lokalstrateg vars uppdrag blir att tillsammans 
med verksamheterna fånga dem långsiktiga lokalbehoven genom hela den fysiska 
planeringsprocessen. På så vis säkerställs ett hållbart arbete över tid.” 

 
Iakttagelser uppföljande granskning 

Av intervju framgår att vikten av att behovet av lokalförsörjning har ett stöd i den fysiska 

planeringen. En utveckling av detta arbete med bland annat en förbättrad samverkan är 

något som har prioriterats. I och med lokalstrategen har en närmare samverkan 

etablerats med samhällsbyggnadskontoret och mark- och exploateringsenheten, där 

översiktsplanen och bostadsförsörjningsprogrammet (ett nytt sådant är under 

framtagande genom samhällsbyggnadskontoret) är styrande och viktiga instrument 

kopplat till de nämnds-/förvaltningsvisa behovsbedömningarna som genomförs. 

Efter föregående granskning har i arbetsdokument investeringsplaneringen för lokaler 

förlängts från tre till fem år, men ett arbete har även påbörjats för att synliggöra behoven 

på längre sikt.  

I det arbete som påbörjats för att utveckla lokalförsörjningsprocessen är ambitionen att 

kunna ta fram och fatta beslut om en lokalförsörjningsplan som sträcker sig över en 

tioårsperiod, där periodens första fem år tydliggörs på objektsnivå och år. För perioden 

därefter avses att ge en bild över behoven, men med något mindre precision. Varje år 

ska en rullande uppdatering ske av planen. Planen tar sin grund i årliga nämndvisa 

behovsbedömningar till grund för kommunens övergripande strategiska 

lokalförsörjningsplan.  

Av intervju framgår att detta arbetssätt beräknas ge både bättre framförhållning och 

ökad långsiktighet. I sammanhanget betonas ambitionen att bygga 

lokalförsörjningsplanen på nämndvisa planer, och att underlagen ska ligga till grund för 

beredning i samband med kommunens investeringsprocess inför beslut om 

investeringar. 

Av intervju framgår att det kommer att ställas relativt omfattande krav på de nämndvisa 

behovsbeskrivningarna.  
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Av intervju framgår att gällande nyckeltal för servicenämnden att följa upp har ännu inga 

sådana upprättats. En översyn av detta kommer att ske när policydokumentet är på 

plats.  

Bedömning 
Revisionsfrågan är ännu inte fullt ut uppfylld, men vi konstaterar att arbete pågår i linje 

med rekommendationerna. 

Bedömning utifrån rekommendationerna: 

- att servicenämnden ansvarar för att upprätta en kommungemensam 

lokalförsörjningsplan med en tidshorisont på upp till tio år, som redovisar nuläge, behov 

utifrån demografiska förutsättningar och reinvesteringsbehov, samt att hänsyn tas till 

övrig samhällsplanering, markresurser, fysisk planering och genomförandekapacitet. 

- att det till grund för den kommungemensamma planen upprättas förvaltningsvisa 

planer per lokalkategori som beslutas i respektive nämnd. 

Efter föregående granskning har i arbetsdokument investeringsplaneringen för lokaler 

förlängts från tre till fem år. I det arbete som påbörjats för att utveckla 

lokalförsörjningsprocessen är ambitionen att ta fram en lokalförsörjningsplan som 

sträcker sig över en tioårsperiod, som årligen uppdateras. Planen ska bygga på 

underliggande nämnds-/förvaltningsvisa behovsbedömningar. Vi bedömer att de 

ambitioner som redovisas och hittillsvarande arbete är i linje med rekommendationerna.  

- att servicenämnden följer upp nyckeltal för lokalbeståndets nyttjandegrad och 

yteffektivitet 

För närvarande finns inga nyckeltal framtagna för servicenämndens uppföljning. En 

översyn av detta kommer att ske när policydokumentet är på plats. 

 

Det finns tillräckliga beslutsunderlag med koppling till styrdokument, 
finansiella och verksamhetsmässiga mål, fysisk planering, demografisk 
utveckling, samt ekonomiska kalkyler över investeringsutgift och 
driftpåverkan? 

 
Det finns olika handlingsalternativ och konsekvensanalyser som en del av 
beslutsprocessen? 

 
Föregående granskning 
Revisionsfrågornas iakttagelser behandlades under gemensam rubrik. De båda 

frågorna bedömdes var för sig som delvis uppfyllda. Bedömningen var att 

beslutsunderlag upprättas för varje behov, men att underlagen behöver utvecklas. Vi 

ansåg att den utveckling som skett och pågår med lokalfunktionsprogram ger en bra 

grund för upprättande av behovsunderlag med effektiva lokallösningar. 

Vi ansåg dock att behovsbedömningen behöver tydliggöras med beskrivning om vad 

som ligger tillgrund i form av exempelvis demografi och/eller reinvesteringsbehov, samt 

hur investeringen bidrar till verksamhetens måluppfyllelse. Vidare att det tydliggörs hur 
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verksamhetens ekonomi eventuellt påverkas, utöver vad som följer av investeringsutgift 

och den drift som kopplas till själva objektet.  

Vidare ansåg vi att transparensen behöver öka om vilka överväganden som skett 

avseende handlingsalternativ genom att dessa framgår av underlaget, med redovisning 

av konsekvensen för de olika handlingsalternativen. Vidare att krav ska ställas, 

förslagsvis i policy/riktlinjer för lokalförsörjning, på tillräcklig behovsanalys och förstudie, 

samt att en kvalitetssäkring sker av underlagen, innan ett behov kan upptas i en 

lokalförsörjningsplan. 

Följande rekommendation lämnades: 

 

Vi rekommenderar att utveckla underlagen för behovsbedömning/förstudie och 

säkerställa att ett tillräckligt underlag ligger till grund för de objekt som upptas i 

lokalförsörjningsplanen. 

Servicenämndens svar 

Av servicenämndens svar framgår: 

”Arbetet med förstudier är uppstartat idag som ett led i att tydliggöra omfattningen och 

kravställningar i ett projekt från beställare (fastighetsförvaltningen) till utförare (projekt- 

och byggenheten) i nya projekt.” 

 
Iakttagelser uppföljande granskning 

I och med lokalstrategen har en närmare samverkan etablerats med 

samhällsbyggnadskontoret och mark- och exploateringsenheten, där översiktsplanen 

och bostadsförsörjningsprogrammet är styrande och viktiga instrument kopplat till de 

nämnds-/förvaltningsvisa behovsbedömningarna som genomförs.  

I den process för lokalförsörjning som arbetas fram kommer vikten av de nämnds-

/förvaltningsvisa behovsanalyserna att betonas. Av intervju framgår att det kommer att 

ställas relativt omfattande krav på de nämnds-/förvaltningsvisa behovsbeskrivningarna. 

Ett arbete pågår med att arbeta om nuvarande behovsblankett i samverkan med 

berörda förvaltningar.  

Bedömning   
Revisionsfrågan är ännu inte fullt ut uppfylld, men vi konstaterar att arbete pågår i linje 

med rekommendationerna. 

Bedömning utifrån rekommendationerna:  

Vi rekommenderar att utveckla underlagen för behovsbedömning/förstudie och 
säkerställa att ett tillräckligt underlag ligger till grund för de objekt som upptas i 
lokalförsörjningsplanen. 

För närvarande pågår ett arbete med att utveckla underlagen för att ta fram 
behovsbedömningar.  
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Sammanfattning 
 

PwC har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Kalmar kommun genomfört en 

granskning i syfte att bedöma om servicenämnden och Kalmar Vatten AB har säkerställt 

ett ändamålsenligt underhåll med tillräcklig intern kontroll avseende teknisk infrastruktur 

som gator- och vägar, samt VA-ledningsnät. 

Utifrån genomförd granskning är vår samlade bedömning att servicenämnden inte helt 

säkerställt ett ändamålsenligt underhåll med tillräcklig intern kontroll avseende teknisk 

infrastruktur som gator- och vägar.  

Utifrån genomförd granskning är vår samlade bedömning att Kalmar Vatten i allt 

väsentligt säkerställt ett ändamålsenligt underhåll med tillräcklig intern kontroll avseende 

VA-ledningsnätet.  

Nedan ses bedömning för varje revisionsfråga.  

Sammanfattande bedömningar utifrån revisionsfrågor 
 

Revisionsfråga Bedömning  

1. Finns ändamålsenliga 
system utformade för 
bedömning av 
underhållsbehovet? 
 

Servicenämnden 
Ja 
Vi bedömer att det finns 
ändamålsenliga system och rutiner 
avseende stora delar av den tekniska 
infrastrukturen för att bedöma 
underhållsbehovet, såväl vad avser 
arbetet med besiktningar som 
dokumentation i system.  
Kajernas status behöver dokumenteras 
i sin helhet för att bättre kunna ligga till 
grund för underhållsplaneringen. Detta 
arbete är pågående.  
För stensatta gator, torg och trottoarer 
rekommenderar vi att bättre 
dokumentera underhållsbehovet. 
 
Kalmar Vatten 
Ja 
Vi bedömer att det finns ändamålsenligt 
system och rutiner för att bedöma 
underhållsbehovet avseende va-
ledningsnätet. Avseende besiktning och 
dokumentation finns ett behov av att 
ytterligare öka systematiken avseende 
förebyggande besiktningar och 
bedömningar, bl a genom filmning; ett 
arbete som är pågående. 
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2. Finns tillförlitliga 
underlag om 
tillgångarnas status och 
upprustningsbehov när 
kostnaderna 
uppskattas?  

Servicenämnden 
Ja 
Vi bedömer att det finns tillräckliga 
underlag om tillgångars status och 
upprustningsbehov genom de 
besiktningar och den dokumentation 
som sker. Via systemen ges 
schablonräknade 
kostnadsbedömningar, som vid behov 
revideras inför respektive projekt.  
 
Kalmar Vatten 
Ja 
Vi bedömer att det inom ramen för 
systemet finns underlag för 
schablonmässiga uppskattningar av 
kostnaderna. Vi bedömer att genom de 
tillämpade rutiner med förprojektering 
erhålls tillräckliga underlag för 
kostnadsuppskattningar innan 
projektstart. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

3. Finns 
underhållsplaner som 
upprättas med tillräcklig 
framförhållning och 
långsiktighet?  
  

Servicenämnden 
Delvis 
Vi bedömer att tillämpat system ger 
tillräcklig framförhållning och 
långsiktighet. Ettårsplanen kompletteras 
numera med en områdesvis 
femårsplan. Avsaknaden av denna har 
varit en brist i tidigare hantering, utifrån 
transparensen i den långsiktiga 
planeringen.  
Bedömningen grundas vidare på att det 
för kajer behövs ett bättre underlag för 
framförhållning och långsiktighet i 
planeringen. Vi konstaterar samtidigt att 
detta är ett pågående arbete. 
 
Kalmar Vatten 
Delvis 
Vi bedömer att nuvarande förnyelseplan 
har gett framförhållning i arbetet, dock 
saknas ett mer långsiktigt perspektiv då 
planen inte varit föremål för ”rullande” 
uppdateringar. Detta behov har 
uppmärksammats och arbete pågår 
med att ta fram en ny förnyelseplan 
över tio år, med avsikten att 
uppdatera/revidera den vart tredje år. 
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4. Styrs och samordnas 
planeringen av 
underhållsinsatser i 
samverkan mellan 
servicenämnden och 
Kalmar Vatten på ett 
effektivt sätt? 
  

Servicenämnden 
Delvis 
Vi bedömer att det finns rutiner och 
aktiviteter för planering av 
samförläggning. Vi anser dock att 
servicenämndens budgetförutsättningar 
borde vara mer flexibla utifrån att kunna 
säkerställa den ekonomiska 
effektiviteten i arbetet med 
samförläggningar.   
 
Kalmar Vatten 
Ja 
Vi bedömer att det finns rutiner och 
aktiviteter för planering av 
samförläggning och att det finns 
budgetmässiga förutsättningar för att 
effektivt kunna genomföra projekt med 
samförläggning. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

5. Genomförs insatser i 
enlighet med 
underhållsplaneringen? 
  

Servicenämnden 
Delvis 
Vi bedömer att den årsplanering som 
upprättas är styrande för insatserna och 
till stora delar genomförs. 2022 års plan 
har dock behövt revideras utifrån 
otillräckliga ekonomiska förutsättningar. 
 
Kalmar Vatten 
Ja  
Vi bedömer att planeringen sker med 

befintlig förnyelseplan som grund och 

att insatserna till stora delar genomförs i 

enlighet med planen, även om det 

sammantaget skett några förändringar 

och en viss förskjutning, inom plan, 

framåt i tiden.  

 
 
 
 
 
 
 
 

 

6. Finns tillräckliga 
ekonomiska resurser för 
genomförande av 
underhåll i förhållande 
till behovet? 
 

Servicenämnden 
Delvis 
Vi bedömer att det delvis funnits 
tillräckliga resurser för genomförande 
av underhåll. Systemet för 
beläggningsunderhåll indikerar på ett 
eftersatt underhåll, samtidigt 
upprätthålls en relativt god status i ett 
jämförande perspektiv. Nuvarande 
budgetförutsättningar bedöms 
otillräckliga i ett längre perspektiv. 
Budgetförutsättningarna för att arbeta 
med underhåll/reinvesteringar av kajer 
är otillräckligt med de bedömningar som 
framkommer utifrån genomförda 
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besiktningar.  
Vi anser att servicenämnden i 
behandling av budgetunderlag inför 
kommunens övergripande 
budgetberedning tydligare behöver lyfta 
fram förutsättningarna för underhåll i 
teknisk infrastruktur.  
Vidare anser vi att servicenämnden i 
detta sammanhang bör verka för 
långsiktigt stabila 
planeringsförutsättningar, där hela den 
tillgängliga budgeten för det underhåll i 
teknisk infrastruktur som nämnden 
ansvarar även budgeteras och 
redovisas under nämndens ansvar.  
 
Kalmar Vatten 
Ja 
Både nyckeltal och realiserande av 
förnyelseplan indikerar på att tillräckliga 
resurser disponeras för 
ledningsförnyelse. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

7. Vilken uppföljning och 
återrapportering sker till 
nämnden/ 
bolagsstyrelsen? 

Servicenämnden 
Delvis 
Det finns en återrapportering i nämnden 
angående underhåll i teknisk 
infrastruktur. Vi anser dock att 
styrningen av denna rapportering kan 
förbättras avseende frekvens och 
innehåll, samt genom skriftliga underlag 
till nämnden för ökad transparens.  
Vi rekommenderar nämnden att 
bestämma ett antal mått och nyckeltal 
som löpande följs upp, samt som kan 
ligga till grund för målambitioner och 
framställan av behov i samband med 
budgetbehandling.  
   
Kalmar Vatten 
Ja 
Det finns en återkommande uppföljning 
till styrelsen avseende arbetet med 
ledningsförnyelse, på projektnivå, samt 
genom mått och nyckeltal. 
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Rekommendationer 

Vi rekommenderar servicenämnden 

att säkerställa att en fortsatt utveckling och kontinuerlig uppdatering sker av den 

rullande femårsplanering för beläggningsunderhållet som påbörjats, samt att med denna 

planering som grund verka för en mer flexibel hantering av budgeten för ökad 

ekonomisk effektivitet i arbetet med samförläggningar.   

att i behandling av budgetunderlag inför kommunens övergripande budgetberedning 

tydligare lyfta fram förutsättningarna för underhåll i teknisk infrastruktur, samt att i detta 

sammanhang verka för långsiktigt stabila planeringsförutsättningar, där hela den 

tillgängliga budgeten för det underhåll i teknisk infrastruktur som nämnden ansvarar 

även budgeteras och redovisas under nämndens ansvar (d v s ej delat mellan nämnden 

och kommunstyrelsen). 

att bestämma ett antal mått och nyckeltal som löpande följs upp, samt som kan ligga till 

grund för målambitioner och framställan av behov i samband med budgetbehandling. 

att styrningen av rapportering till nämnden förbättras avseende frekvens och innehåll, 

samt genom skriftliga underlag för ökad transparens. 

Vi rekommenderar Kalmar Vatten  

att säkerställa att förnyelseplanen, för ökad transparens och som stöd för den 

långsiktiga planeringen, fortlöpande uppdateras och hålls aktuell.  
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Inledning 
Bakgrund 
Kommunkoncernens tekniska infrastruktur i form av gator- och vägar, gc-vägar, 

kajkanter, trottoarer och andra stensatta områden, samt VA-system kräver ett väl 

planerat periodiskt underhåll för att bevara sitt värde. Om underhållsnivån är otillräcklig 

kan detta leda till ett uppdämt behov av underhållsåtgärder som ackumuleras samt att 

behovet av akuta insatser ökar samtidigt som behov av investeringar och 

reinvesteringar kan behöva tidigareläggas.  

Gällande vägunderhåll och VA-underhåll så finns det ingen sammanhållen uppgift på 

hur stort underhållsbehovet är i Sverige. I granskningar som PwC har genomfört kan vi 

dock se att det ofta saknas en strategisk styrning av underhållsplaneringen.  

Av Kalmar Vattens verksamhetsplan framgår att bolaget arbetar med en förnyelsetakt 

på 100 år för VA-ledningsnätet. Servicenämnden anger att i årsrapporten att arbete 

pågår med att ta fram en femårsplan för beläggningsunderhållet.  

Revisorerna har inom ramen för sin riskbedömning beslutat att granska underhåll av 

gator- och vägar samt VA. 

Syfte och revisionsfrågor 
Syftet med granskningen är att bedöma om servicenämnden och Kalmar Vatten AB har 

säkerställt ett ändamålsenligt underhåll med tillräcklig intern kontroll avseende teknisk 

infrastruktur som gator- och vägar, samt VA-ledningsnät. 

Nedanstående revisionsfrågor besvaras för servicenämnden och Kalmar Vatten var för 

sig: 

• Finns ändamålsenliga system utformade för bedömning av underhållsbehovet? 

• Finns tillförlitliga underlag om tillgångarnas status och upprustningsbehov när 

kostnaderna uppskattas? 

• Finns underhållsplaner som upprättas med tillräcklig framförhållning och 

långsiktighet?  

• Styrs och samordnas planeringen av underhållsinsatser i samverkan mellan 

servicenämnden och Kalmar Vatten på ett effektivt sätt? 

• Genomförs insatser i enlighet med underhållsplaneringen? 

• Finns tillräckliga ekonomiska resurser för genomförande av underhåll i förhållande till 

behovet? 

• Vilken uppföljning och återrapportering sker till nämnden/bolagsstyrelsen? 
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Revisionskriterier 
Kommunallagen 6 kap 6 § 

God ekonomisk hushållning enligt kommunallagen (11 kap) 

Tillämpbara interna regelverk och policy 

Avgränsning 
Granskningen avser teknisk infrastruktur i form av gator- och vägar (inkl gc-vägar, 

kajkanter, trottoarer och andra stensatta områden), samt VA-ledningsnätet.  

Inom ramen för granskningen av gatu- och vägunderhållet redovisas även hur 

planeringen vinterväghållningen förhåller sig till underhållsplaneringen i övrigt vad avser 

resurser.  

Det sker ingen granskning av redovisningen av underhåll och regler för 

komponentredovisning. 

Metod 
Granskningen har genomförts genom studier av styrande dokument, underhållsplaner, 

uppföljningar och nämnds-/styrelseprotokoll.  

Intervjuer har genomförts med representanter för servicenämnden (ordf och vice ordf), 

bolagets styrelse (ordf), samt i övrigt för granskningen relevanta tjänstepersoner. För 

servicenämnden; förvaltningschef, verksamhetschef, projektsamordnare och 

entreprenadledare. För Kalmar Vatten; avdelningschef, gruppchef utredning och 

gruppchef ledningsnät, samt en avstämning med VD. 

Rapporten har varit föremål för sakavstämning. 

  



 
 

9 

Granskningsresultat 
 
System utformade för bedömning och planering av underhållsbehovet  
 

Revisionsfråga 1: Finns ändamålsenliga system utformade för bedömning av 

underhållsbehovet? 

Revisionsfråga 2: Finns tillförlitliga underlag om tillgångarnas status och 

upprustningsbehov när kostnaderna uppskattas? 

Revisionsfråga 3: Finns underhållsplaner som upprättas med tillräcklig framförhållning 

och långsiktighet? 

Iakttagelser – Servicenämnden 

Av kommunens reglemente för servicenämnden framgår bland annat ansvar för drift och 

underhåll vad avser gator och vägar, gång- och cykelvägar (GC-vägar), torg, broar m m. 

Kajer nämns inte särskilt i reglementet och ansvar för drift och underhåll, men det har 

sedan en tid tillbaka klargjorts att även dessa hör till servicenämndens ansvar.   

Organisatoriskt ligger arbetet med underhållsplaneringen inom serviceförvaltningens 

avdelning Produktion, som bland annat även svarar för vinterväghållningen. 

Avdelningen hanterar även nybyggnad avseende den tekniska infrastrukturen.  

Det finns sammantaget ca 388 km vägar/gator och ca 171 km gång- och cykelvägar 

(GC) inom ramen för servicenämndens ansvar. Serviceförvaltningen tillämpar 

systemstöd, RoSy (Road Systems), för bedömning av underhållsbehovet och 

beläggningsplaneringen. I systemet finns befintligt bestånd av gator, vägar och GC-

vägar. Systemet uppdateras årligen genom okulära besiktningar, vilka sker rullande 

med en femtedel per år. Detta sker med stöd av extern konsult.  

Genomförs inte underhåll enligt plan, exempelvis om budgeten är otillräcklig eller om 

omprioriteringar måste ske, påverkas de beräkningar som genomförs med hjälp av 

systemstödet. Systemet visar på andel eftersatt underhåll (”röda gator”), de som 

behöver åtgärdas inom perioden 1-5 år (”gula gator”), samt sådana som ligger bortom 

fem år. Systemet ger även kostnadsberäkningar utifrån schabloner. Systemet visar hur 

underhållsskulden påverkas om underhåll skjuts på framtiden.  

Utifrån stödsystemet upprättas inom förvaltningen en ettårsplanering, där prioritering 

sker med hänsyn tagen till aktuell status, trafikmängd, samt budgetförutsättningar. 

Huvudleder, bussvägar och huvudcykelleder har högst prioritet. Ramavtalets pris 

uppräknas årsvis och ligger till grund för kostnadsbedömningar i ettårsplanen. 

Prioriteringarna sker inom förvaltningen på avdelningsnivå. Inför varje projekt i planen 

sker en genomgång med beläggningsentreprenör, där justeringar av den bedömda 

arbetsinsatsen kan komma att ske och därmed påverka kalkylen för projektet.  

Sedan en tid tillbaka har även en områdesvis femårsplan tagits fram i syfte att skapa 

bättre framförhållning, samt öka transparensen gentemot andra intressenter, som 
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exempelvis Kalmar Vatten och Kalmar Energi. Den nu framtagna femårsplanen är den 

första. Personella resursförstärkningar har möjliggjort detta arbete och att den framöver 

fortlöpande, årligen, kan uppdateras.  

Stensatta gator, trottoarer och torg i centrummiljö omfattas inte av systemstödet, utan 

prioriteras löpande inom ramen för särskild budget för ändamålet.  

För broar och kajer tillämpas systemet BaTMan (Brigde and Tunnel Management). I 

systemet noteras uppgifter från besiktningar, samt genomförda åtgärder. 

Underhållsplaner kan simuleras för en period upp till 20 år. Planering avseende broar 

har sedan tidigare funnits uppdaterade i systemet, som ger underlag för att ta fram 

förvaltningsplaner med framförhållning och långsiktighet. För kajer har det nu skett ett 

arbete med att besiktiga (dykbesiktningar) och bedöma behovet av underhållsinsatser, 

samt dokumentera resultatet i systemet.  Arbetet med kajkanterna påbörjades genom 

att extra resurser i form av projektledare tillsattes under år 2021. Systemet är på god 

väg att ge samma stöd även för kajkanterna. Av intervju framgår att besiktningarna är 

klara, men det kvarstår ännu att fullt ut uppdatera systemet med informationen från 

besiktningarna. Arbetet bedöms vara klart till årsskiftet, i vilket skede en förvaltningsplan 

kan tas fram.  

Iakttagelser - Kalmar Vatten 

Kalmar Vatten ska svara för en miljömässigt god vattenförsörjning och avloppsrening. 

Av kommunens övergripande verksamhetsplan och ägardirektiv framgår att Kalmar 

Vatten ska ha en VA-förnyelsetid på högst 100 år.  

Organisatoriskt sorterar arbetet med förnyelse i avdelningen Ledningsnät. Inom denna 

avdelning sker bland annat även nyproduktion i form av ledningsutbyggnad.  

Totalt finns ca 1 640 km ledning, fördelat på dricksvattenledningar ca 670 km, 

spillvattenledningar ca 560 km, dagvattenledningar ca 330 km, samt råvattenledningar 

ca 80 km.  

Sedan år 2017 används VA-banken som systemstöd (ersatte Geosecma). I 

systemstödet registreras information om VA-ledningsnätet som driftstörningar, filmning 

av ledningar (jämte analys av filmen), statusutvärderingar m m. VA-banken ger underlag 

och stöd för prioritering av ledningsnätets förnyelse.  

Av intervju framgår att det ständigt pågår ett arbete med att förbättra dokumentationen, 

bland annat genom spolning och filmning av ledningsnätet, samt övervakning avseende 

hur mycket pumpstationerna ”arbetar”. Det uppges att det finns en ambition att bli mer 

systematisk i arbetet med besiktningar bland annat genom filmning i förebyggande 

syfte. För delar av nätet sker även ett arbete med att bättre säkerställa och 

dokumentera nätets position.   

Det finns ett särskilt verktyg för den projektvisa planeringen. Denna planering sker ca 

fyra år framåt i tiden. En särskild investeringsgrupp tar fram en budget för kommande 

åtgärder. Investeringsgruppen har att balansera målambitionen för ledningsförnyelsen 

mot de förutsättningar som VA-taxan medger. I projektdirektiven framgår att schaktfria 

metoder som relining (infordring av befintliga rör) företrädesvis ska beaktas. Relining har 

använts sedan 90-talet. Hållbarheten har bedömts vara god. I årsplaneringen, inför 
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kommande års budget, görs schablonmässiga kostnadsuppskattningar. Inför varje 

projekt sker därefter särskilda förstudier med bland annat närmare 

kostnadsberäkningar. Bolagets investeringsgrupp hanterar erforderliga prioriteringar. 

Större förändringar rapporteras till styrelsen.  

Befintlig förnyelseplan upprättades år 2015 och sträcker sig fram till år 2024. Planen 

utgör den huvudsakliga grunden för den planering av ledningsförnyelse som sker. I 

planen finns en beskrivning av ledningsnätets längd, ålder och material. Statistik och 

trend för bräddningar, in- och utläckage, samt driftstörningar redovisas. Det redovisas 

en ortsvis genomgång med utvalda saneringsområden, totalt 28 till antalet, vilka även 

tidsätts över perioden fram till år 2024. 

Planen har inte varit föremål för rullande uppdateringar, d v s tioårsöversikten har 

fortlöpande inte ajourhållits. Ett arbete har påbörjats med en ny förnyelseplan. Denna 

ska sträcka sig över en tioårsperiod där, förutom årliga prioriteringar, den långsiktiga 

förnyelseplanen kommer att bli föremål för revidering vart tredje år (befintlig planering, 

samt tillägg för planering upp till tio år). För närvarande pågår arbete med 

nulägesanalys från vilket analyser och strategisk bedömning och prioriteringar kommer 

att genomföras. Under år 2023 ska styrelsen kunna fatta beslut om en ny förnyelseplan.  

Bedömning 
 

Finns ändamålsenliga system utformade för bedömning av underhållsbehovet? 

Servicenämnden 

Ja 

Vi bedömer att det finns ändamålsenliga system och rutiner avseende stora delar av 

den tekniska infrastrukturen för att bedöma underhållsbehovet, såväl vad avser arbetet 

med besiktningar som dokumentation i system.  

Kajernas status behöver dokumenteras i sin helhet för att bättre kunna ligga till grund för 

underhållsplaneringen. Detta arbete är pågående.  

För stensatta gator, torg och trottoarer rekommenderar vi att bättre dokumentera 

underhållsbehovet.  

Kalmar Vatten 

Ja 

Vi bedömer att det finns ändamålsenligt system och rutiner för att bedöma 

underhållsbehovet avseende va-ledningsnätet. Avseende besiktning och dokumentation 

finns ett behov av att ytterligare öka systematiken avseende förebyggande besiktningar 

och bedömningar, bl a genom filmning; ett arbete som är pågående.  

 

Finns tillförlitliga underlag om tillgångarnas status och upprustningsbehov när 

kostnaderna uppskattas? 
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Servicenämnden 

Ja 

Vi bedömer att det finns tillräckliga underlag om tillgångars status och 

upprustningsbehov genom de besiktningar och den dokumentation som sker. Via 

systemen ges schablonräknade kostnadsbedömningar, som vid behov revideras inför 

respektive projekt.  

Kalmar Vatten 

Ja 

Vi bedömer att det inom ramen för systemet finns underlag för schablonmässiga 

uppskattningar av kostnaderna. Vi bedömer att genom de tillämpade rutiner med 

förprojektering erhålls tillräckliga underlag för kostnadsuppskattningar innan projektstart.  

 

Finns underhållsplaner som upprättas med tillräcklig framförhållning och långsiktighet? 

Servicenämnden 

Delvis 

 

Vi bedömer att tillämpat system ger tillräcklig framförhållning och långsiktighet. 

Ettårsplanen kompletteras numera med en områdesvis femårsplan. Avsaknaden av 

denna har varit en brist i tidigare hantering, utifrån transparensen i den långsiktiga 

planeringen.  

Bedömningen grundas vidare på att det för kajer behövs ett bättre underlag för 

framförhållning och långsiktighet i planeringen. Vi konstaterar samtidigt att detta är ett 

pågående arbete. 

Kalmar Vatten 

Delvis 
 
Vi bedömer att nuvarande förnyelseplan har gett framförhållning i arbetet, dock saknas 

ett mer långsiktigt perspektiv då planen inte varit föremål för ”rullande” uppdateringar. 

Detta behov har uppmärksammats och arbete pågår med att ta fram en ny 

förnyelseplan över tio år, med avsikten att uppdatera/revidera den vart tredje år.  

 

Effektiv samordning 
 

Revisionsfråga 4: Styrs och samordnas planeringen av underhållsinsatser i samverkan 

mellan servicenämnden och Kalmar Vatten på ett effektivt sätt? 
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Iakttagelser – Servicenämnden och Kalmar Vatten 

Av intervju framgår att inom serviceförvaltningen har, sedan en tid tillbaka, personella 

resursförstärkningar prioritets för att kunna arbeta med samförläggning, genom en 

särskild samordnare. Detta har inneburit en förbättrad framförhållning och styrning- 

Bland annat har en områdesvis femårsplan arbetats fram för ökad transparens och 

framförhållning.  

Av Kalmar Vattens ägardirektiv framgår att grävarbeten avseende förnyelse av 

ledningsnätet ska samordnas och planeras med kommunens investerings- och 

underhållsplanering. I VA-banken kan bedömning av kommunens gator tas fram. 

Kalmar Vatten erhåller även information om vad som är planerat årsvis. 

Samförläggningsmöten sker regelbundet med representanter från ledningsägarna i en 

”Genomförandegrupp”. Avseende samförläggning lyfter serviceförvaltningen i första 

hand fram ”röda gator”.  Genomförandegruppen arbetar med en planering som på 

projektnivå sträcker sig upp till fem år framåt i tiden.   

En begränsande faktor för en mer effektiv samförläggning uppges 

budgetförutsättningarna vara. För serviceförvaltningens planering avseende 

samförläggning finns 4 mnkr avsatt (under kommunstyrelsens investeringsmedel för 

infrastruktur). I intervjuerna uppges att budgeten skulle behöva vara ca 50 % större för 

att kunna möta Kalmar Vattens arbete med ledningsförnyelse.  

Det finns ett avtal mellan kommunen och Kalmar Vatten som reglerar 

kostnadsfördelningen. Vid ”röd gata” betalar serviceförvaltningen 80 %, ”gul gata” 50 %, 

samt ”grön gata” 20 %.  

Av intervju framgår att samverkan under senare tid successivt har förbättrats.  

En aspekt som lyfts fram i intervju är att det i den samverkan som sker till delar saknas 

ett övergripande samhällsbyggnadsperspektiv, om eventuellt ytterligare förändringar och 

åtgärder är relevanta att göra vid omläggning av en gata. Frågan om gestaltning lyfts 

särskilt fram. För dessa frågor skulle en bredare grupp vara relevant med 

representanter från både kommunledning och samhällsbyggnadsförvaltningen.  

 

Bedömning 
 

Styrs och samordnas planeringen av underhållsinsatser i samverkan mellan 

servicenämnden och Kalmar Vatten på ett effektivt sätt? 

 

Servicenämnden  

Delvis 
 

Vi bedömer att det finns rutiner och aktiviteter för planering av samförläggning. Vi anser 
dock att servicenämndens budgetförutsättningar borde vara mer flexibla utifrån att 
kunna säkerställa den ekonomiska effektiviteten i arbetet med samförläggningar.   
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Kalmar Vatten 

 
Ja 
 
Vi bedömer att det finns rutiner och aktiviteter för planering av samförläggning och att 
det finns budgetmässiga förutsättningar för att effektivt kunna genomföra projekt med 
samförläggning. 

 

Genomförande i enlighet med underhållsplanering 
 

Revisionsfråga 5: Genomförs insatser i enlighet med underhållsplaneringen? 

Iakttagelser - Servicenämnden 

Ettårsplanerna för gatunätet och gång- och cykelvägar har under åren 2020 och 2021 till 

stora delar kunnat realiseras. Det förekommer dock projekt som fått skjutas framåt p g a 

kostnaden i förhållande till budgetförutsättningarna, samt med anledning av den 

planering om samförläggning som sker tillsammans med Kalmar Vatten.  

2020 års plan kunde realiseras enligt plan. 2021 års ursprungliga plan revideras med 15 

% avseende framskjuten samförläggning. Samtidigt kunde andra sträckor komma ifråga, 

där även ett ekonomiskt tillskott sent under året bidrog till att det eftersatta underhållet 

kunde reduceras något. Mellan åren 2020 och 2021 sjönk, enligt systemstödet, det 

eftersatta underhållet med en procentenhet, för såväl gatunätet som GC-vägarna. 

2022 års plan har fått revideras genom att skjuta projekt på framtiden, med anledning av 

kraftig kostnadsökning, ca 35 %. Kommande år påverkas starkt av prisökningar, 

samtidigt som systemstödet visar på ett ökat underhållsbehov. 

För broarna och kajerna sker arbete utifrån befintlig årsplanering. För kajerna har dock 

en förskjutning i tid skett av projekt, såväl föregående år som innevarande år.  

Iakttagelser – Kalmar Vatten 

Bolagets befintliga förnyelseplan, som sträcker sig från år 2015, har till stora delar 

kunnat realiseras enligt intervju. Vissa omfördelningar och förskjutningar i tid hanteras i 

samband med prioriteringar i investeringsgruppen. Det kan bland annat handla om 

planering utifrån samförläggning, samt kapacitetsmässiga bedömningar.   

Vidare beskrivs att arbetet med förnyelseplanen uppdateras i systemstödet. Arbetet 

återkopplas fortlöpande till styrelsen.  

Av förnyelseplanens 28 utvalda saneringsområden har 19 slutförts. Två är pågående, 

medan förstudier inför igångsättning pågår för fem saneringsområden. För två områden, 

som planerades att genomföras med start 2021 respektive 2022, saknas ännu 

aktiviteter. För det ena området har ny bedömning gjorts innebärande att projektet skjuts 

på framtiden. För det andra området sker förstudie inför start under år 2023.  
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Gamla Stan är ett större projekt som tillkommit utöver förnyelseplanen. Detta har skett 

utifrån statusbedömning i kombination med serviceförvaltningens planering.  

 

Bedömning 
 

Genomförs insatser i enlighet med underhållsplaneringen? 

 
Servicenämnden 

 

Delvis 

Vi bedömer att den årsplanering som upprättas är styrande för insatserna och till stora 

delar genomförs. 2022 års plan har dock behövt revideras utifrån otillräckliga 

ekonomiska förutsättningar. 

 

Kalmar Vatten 

 

Ja 
  

Vi bedömer att planeringen sker med befintlig förnyelseplan som grund och att 
insatserna till stora delar genomförs i enlighet med planen, även om det sammantaget 
skett några förändringar och en viss förskjutning, inom plan, framåt i tiden.  

 

 

Ekonomiska resurser i förhållande till behoven 
 

Revisionsfråga 6: Finns tillräckliga ekonomiska resurser för genomförande av underhåll i 

förhållande till behovet? 

Iakttagelser – Servicenämnden 

Senaste beläggningsrapporten, från systemet RoSy, upprättad i januari 2022 indikerar 

på att 6 % av gatunätet och 11 % av GC-vägar borde varit föremål för åtgärd i form av 

ny beläggning. Av rapporten framgår att det eftersatta underhållet är förhållandevis lågt. 

Snittvärden för andra kommuner som arbetar med motsvarande system, är 14 % 

(gatunätet) respektive 15 % (GC-vägar).  

Utmaningen ligger snarast inom kommande femårsperiod, då systemet indikerar på att 

34 % av det totala asfalterade gatunätet behöver en beläggningsåtgärd. Samma 

procenttal gäller för GC-vägarna.    

Av rapporten från systemet framgår att det behövs i genomsnitt en årlig budget på ca 17 

mnkr under kommande 10-årsperiod för att behålla nuvarande standard i gatunätet. 

Motsvarande siffra för GC-vägarna är ca 2 mnkr.  
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Totalt sett behövs ytterligare ca 40 mnkr för att hantera det som i dagsläget är ”röda 

gator”.  Motsvarande siffra för GC-vägarna är ca 12 mnkr.  

Ovanstående siffror är hämtade från senaste beläggningsrapporten och tar inte hänsyn 

till den senaste tidens kraftiga prisökningar på området. Vidare tas ej heller hänsyn till 

åtgärder för sidoanläggningar, ex justering av brunnar och kantsten, samt övriga delar 

som stensatta gator, torg, trottoarer m m.  

Av intervju framgår att förvaltningsledningen presenterar och argumenterar för behov 

inom området i samband med budgetberedningen. Detta är främst en dialogbaserad 

process, med mindre av underlag som hanteras i nämnden. Av den budgetbehandling 

som skett i nämnden inför år 2022 och inför år 2023 kan vi inte se att behoven 

avseende teknisk infrastruktur särskilt lyfts fram.  

De budgetmedel som finns till förfogande fördelas mellan servicenämnden 

investeringsanslag och kommunstyrelsens anslag för infrastruktur, där det ingår medel 

för underhållsändamål i form av reinvesteringar i teknisk infrastruktur.  

Servicenämnden har för beläggningsunderhåll/reinvestering under perioden 2019-2022 

disponerat budgetanslag om 7 mnkr årligen. Förbrukningen av dessa medel har varierat 

mellan 3,3 mnkr och 7,0 (prognos 2022) per år. Anledningen till att anslaget inte till fullo 

nyttjas uppges vara att skapa utrymme avseende kapitalkostnaderna (vilka belastar 

driftbudgeten) för kommande behov. Till detta kommer att det årligen kunnat disponeras 

mellan 10 mnkr och 19,7 mnkr på årsbasis från investeringskonton budgeterade under 

kommunstyrelsen. Det totala redovisade utfallet för reinvesteringar är sedan 2019 

följande: 

2019    16,8 mnkr (varav medel under KS; 11,5 mnkr) 

2020    13,3 mnkr  (varav medel under KS; 10,0 mnkr) 

2021    25,1 mnkr (varav medel under KS; 19,7 mnkr) 

2022    prognos 21,0 mnkr (varav medel under KS; 14,0 mnkr) 

 

Det felavhjälpande underhållet budgeteras under servicenämnden till 2,2 mnkr på 

årsbasis. De senaste två årens utfall har varit i paritet med budget. 

För reinvesteringar i kajer finns under kommunstyrelsen en årlig budget om 10 mnkr 

(inga budgetmedel under servicenämnden). År 2021 var utfallet 4,3 mnkr, och 

prognosen för år 2022 anges till 7,4 mnkr. För båda åren har projekt skjutits över till 

kommande år. För reinvesteringar i broar finns under kommunstyrelsen en årlig budget 

om 5 mnkr (inga budgetmedel under servicenämnden). År 2021 var utfallet 3,5 mnkr. 

Prognosen för år 2022 anges till 5,3 mnkr. 

Vinterväghållning 

Nämnden behandlar årligen en målbeskrivning för vinterväghållningen. Nämndens 

senaste beslut i oktober 2021 omfattar perioden 2021/2022, med en påbörjad 

beredskap i mitten av november och avslut under senare delen av mars.  

I målbeskrivningen behandlas prioritet avseende leder och snödjup, samt tidsaspekter.  
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Vinterväghållning, driftbudget (mnkr) 

År Budget Utfall 

2019 8,7 8,2 

2020 8,7 4,2 

2021 7,8 9,0 

2022 8,0 6,2* 

*) Prognos, 3,7 mnkr hittills redovisat. 

Vinterväghållningen hålls budgetmässigt isär från vägunderhållet i övrigt. Nära halva 

budgeten går till fasta kostnader. För nya områden erhålls ett schablonbelopp per kvm. 

Iakttagelser – Kalmar Vatten 

Kalmar har förnyelsetakt (vatten, spill och dagvatten) har under åren 2021 och 2020 

legat på 1,30 % respektive 1,08 %. För de båda åren dessförinnan noteras nyckeltal på 

ca 0,9 %. Kalmar nyckeltal över förnyelsetakten ligger väl i nivå med målambitionerna. 

Vidare är förnyelsetakten mycket god i ett jämförandeperspektiv. Branschorganisationen 

Svenskt Vatten redovisar för motsvarande period ett rikssnitt för förnyelsetakten till 

omkring 0,4 %. För Kalmar län redovisas snittet till omkring 0,6 %.  

Faktureringsgraden, mått på sålt vatten, mot i systemet total levererad volym, ger en 

uppfattning om vattenförluster i ledningarna. Även detta nyckeltal är klart bättre i Kalmar 

jämfört med rikssnittet och länet (statistik från Svenskt Vatten). Kalmar redovisar 

nyckeltal för perioden 2018-2021 på mellan 83,4 % (år 2021) och 87,1 % (år 2020). För 

samtliga kommuner redovisas under motsvarande period nyckeltal mellan 72,5 % och 

75,0 %, och för länet redovisas nyckeltal mellan 73,8 % och 77,6 %. 

Av intervjuerna framgår uppfattningen att statusen generellt sett är relativt god på 

ledningsnätet och att förnyelseplanen svarar upp relativt väl mot behoven. De åtgärder 

som gjorts har successivt reducerat läckor i ledningssystemet.  

Ett aktivt arbete med förnyelseplan och de bedömningar som där framkommer påverkar 

förnyelsetakten, tillsammans med möjliga metoder för ledningsförnyelse; från schaktfria 

metoder till de förutsättningar som exempelvis arbete i Gamla Stan innebär.  

Va-förnyelse 

År Budget 
(mnkr) 

Utfall 
(mnkr) 

Förnyelsetakt 

2019 40,8 62,1 0,88 

2020 69,8 74,0 1,08 

2021 63,8 70,1 1,30 

2022 62,4 72,1*) Bedöms till 
strax under 
1,0 

*) Prognos 

Från bolaget lyfts fram att budgetöverskridanden inom investeringsbudgeten för VA-

förnyelse hanteras inom ramen för bolagets totala investeringsbudget, d v s genom 

överskott på andra grupper av investeringar. Vid större fördyrningar, som exempelvis 

Gamla Stan, sker redovisning som separat ärende i styrelsen.  
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Samtidigt lyfts fram att bolaget i arbetet med sin långtidsplan analyserar 

förutsättningarna för förnyelsetakten i relation till bolagets övriga investeringsbehov och 

kopplat till taxeutvecklingen, inte minst med anledning av hur kostnadsläget har 

förändrats.  

 

Bedömning 
 

Finns tillräckliga ekonomiska resurser för genomförande av underhåll i förhållande till 

behovet? 

 

Servicenämnden 
 

Delvis 

Vi bedömer att det delvis funnits tillräckliga resurser för genomförande av underhåll. 

Systemet för beläggningsunderhåll indikerar på ett eftersatt underhåll, samtidigt 

upprätthålls en relativt god status i ett jämförande perspektiv. Nuvarande 

budgetförutsättningar bedöms otillräckliga i ett längre perspektiv. 

Budgetförutsättningarna för att arbeta med underhåll/reinvesteringar av kajer är 

otillräckligt med de bedömningar som framkommer utifrån genomförda besiktningar.  

Vi anser att servicenämnden i behandling av budgetunderlag inför kommunens 

övergripande budgetberedning tydligare behöver lyfta fram förutsättningarna för 

underhåll i teknisk infrastruktur.  

Vidare anser vi att servicenämnden i detta sammanhang bör verka för långsiktigt stabila 

planeringsförutsättningar, där hela den tillgängliga budgeten för det underhåll i teknisk 

infrastruktur som nämnden ansvarar även budgeteras och redovisas under nämndens 

ansvar.  

 
Kalmar Vatten 
 

Ja 
 

Både nyckeltal och realiserande av förnyelseplan indikerar på att tillräckliga resurser 
disponeras för ledningsförnyelse.  

 

Uppföljning och återrapportering 
 

Revisionsfråga 7: Vilken uppföljning och återrapportering sker till 

nämnden/bolagsstyrelsen? 

Iakttagelser – Servicenämnden 

I års- och delårsrapport rapporteras inte särskilt frågor avseende underhåll i teknisk 

infrastruktur, förutsatt att inga större avvikelser utifrån budgetförutsättningar föreligger. I 
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nämndens årsrapport för år 2021 rapporterades med koppling till KF-målet med VA-

ledningsförnyelse att arbete pågår inom förvaltningen med att ta fram en 5-årsplan för 

beläggningsunderhållet i syfte att alla ledningsägare ska kunna se vilka behov 

kommunen har och då förlägga sina arbeten i kommunens röda gator. 

Vidare framgår i årsrapporten att en inventering av kommunens kajer genomfördes och 

åtgärdsplan togs fram. 

Ur verksamhetsplanen för år 2022 framgår: 

”Dyrare material gör att prioriteringar måste göras inom verksamheten. En ökad 

satsning på underhåll kommer att göras.”  

Någon spårbarhet i nämnden avseende hur återkoppling av satsningen på underhåll 

kunnat hanteras går inte att finna under årets hittillsvarande nämndsammanträden.  

Nämnden erhåller dock lägesrapporter avseende arbetet med gator och vägar. Under år 

2021 erhölls under juni månad (§ 92) rapport som huvudsakligen inriktades på 

beläggningsstatus och aktuell planering. I december (§ 162) skedde rapportering av 

pågående och genomförda arbeten, samt arbetet med samförläggningar. Under år 2022 

har ännu inte varit någon särskild återkoppling kring gator och vägar skett, utöver den 

ordinarie övergripande uppföljning av nämndens verksamhet och ekonomi som sker. Av 

intervjuerna framgår att det planeras för en rapportering under hösten.  

Vi kan heller inte se att underhållet särskilt äskas i de budgetunderlag som lyfts fram till 

kommunens övergripande budgetberedning. I budgetbehandlingen inför kommande år, 

§ 57, lyfts inget specifikt kring underhållet av den tekniska infrastrukturen, förutom 

behov av särskilda investeringsmedel för insatserna i Gamla Stan.  

Av nämndens protokoll framgår under 2022, maj, § 61, information från ny samordnare 

på avdelningen Produktion om koncernövergripande samordning, där bland annat att 

utveckla en gemensam reinvesteringsprocess lyfts fram som ett utvecklingsområde. 

Av intervju framgår att nämndens representanter är nöjda med den återkoppling som 

sker. Nämndens representanter lyfter även fram den återkoppling som SCB:s 

medborgarundersökningen ger. På frågan om ”Skötsel av gator och vägar fungerar bra i 

kommunen, andel (%)” erhöll kommunen år 2021 indexet 79,1, vilket var ett av landets 

allra bästa, samt det högsta indexet bland deltagande kommuner i Kalmar län. 

Riksgenomsnittet anges i undersökningen till 65,0. För gång- och cykelvägar är 

resultatet i stort sett detsamma; 78,7, vilket ger en något lägre placering, men klart inom 

ramen för den tredjedel av kommunerna med högst index, samt är även högsta indexet i 

länet. Riksgenomsnittet i denna del av undersökningen anges till 71,5.  

På fråga om snöröjningen av gator och vägar fungerar bra erhölls indexet 76,1, vilket 

även detta är klart inom ramen för den tredjedel av kommunerna med högst index, samt 

näst bästa i länet. För snöröjning av gång- och cykelvägar är indexet något lägre; 69,6, 

vilket precis räcker till en plats bland den tredjedel med högst index. I en länsjämförelse 

ger det plats nummer tre.  
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Iakttagelser – Kalmar Vatten 

I samband med bolagets tertialuppföljningar (september 2021 och maj 2022) sker 

återkoppling om förnyelsetakten utifrån förnyelseplanen och nyckeltalet, förutom 

återkoppling i bolagets årsredovisning. Av återkopplingen framgår att arbetet sker enligt 

plan och utifrån det långsiktiga målet om förnyelsetakten 1 %/år (100 år). 

Utöver detta sker vid styrelsesammanträdena återkommande information från 

avdelningen produktion/ledningsnät kring förnyelsetakt och pågående projekt. I mars 

2022 skedde även särskild redovisning av systemstödet ”VA-banken”. I maj hanterades 

som särskilt ärende information om fördyrningar avseende arbetet i Gamla Stan.  

I årsredovisningen återges en sammanfattning av ledningsförnyelsen. För år 2021 

rapporteras att denna skett enligt fastställd förnyelseplan.  Förnyelsetakten rapporteras 

till 1,37 % år 2021 och 1,08 % år 2020, d v s över målet om 100 år (1 %). Under år 2021 

rapporteras att en längre sträcka varit föremål för relining, vilket bidraget till 2021 års 

nyckeltal.  

Styrelsen erhåller även tertialvis återkoppling avseende bolagets styrkort, där flera 

nyckeltal kopplade till ledningsnätets kvalité och ledningsförnyelse förekommer. 

Indikatorerna är beslutade av styrelsen inom ramen för bolagets affärsplan 2021-2027, 

samt i de årliga verksamhetsplanerna. Det tertialvisa återkopplingen sker bland annat 

avseende vattenläckor, faktureringsgrad, inläckage, samt förnyelsetakt.  

Bedömning 
 

Vilken uppföljning och återrapportering sker till nämnden/bolagsstyrelsen? 

 

Servicenämnden 
 

Delvis 

Det finns en återrapportering i nämnden angående underhåll i teknisk infrastruktur. Vi 

anser dock att styrningen på denna rapportering kan förbättras avseende frekvens och 

innehåll, samt genom skriftliga underlag till nämnden för ökad transparens.  

Vi rekommenderar nämnden att bestämma ett antal mått och nyckeltal som löpande 

följs upp, samt som kan ligga till grund för målambitioner och framställan av behov i 

samband med budgetbehandling.  

 

Kalmar Vatten 
 

Ja 

Det finns en återkommande uppföljning till styrelsen avseende arbetet med 

ledningsförnyelse, på projektnivå, samt genom mått och nyckeltal. 
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2022-11-25 

 

 

Jörn Wahlroth     Caroline Liljebjörn 

___________________________  ___________________________ 

Uppdragsledare     Projektledare 

 

Denna rapport har upprättats av Öhrlings PricewaterhouseCoopers AB (org nr 556029-6740) (PwC) på uppdrag 
av Kalmar kommuns revisorer enligt de villkor och under de förutsättningar som framgår av projektplan. PwC 
ansvarar inte utan särskilt åtagande, gentemot annan som tar del av och förlitar sig på hela eller delar av denna 
rapport.  



 
 
Kalmar kommunrevision 2022-11-25 

 
 

 

Kommunstyrelsen 

Servicenämnden 

 

 För kännedom 

Kommunfullmäktiges presidium 
 

 

 
 

Granskning av kommunens inköpsorganisation, upphandling och avtalsuppföljning 

På uppdrag av revisorerna i Kalmar kommun har PwC genomfört en granskning i syfte att 

bedöma om kommunstyrelsen och servicenämnden har säkerställt en ändamålsenlig inköps- 

och upphandlingsverksamhet. 

Vi beslutade vid vårt sammanträde den 25 november 2022 att överlämna upprättad rapport 

till kommunstyrelsen och servicenämnden. Rapporten överlämnas även för kännedom till 

kommunfullmäktiges presidium. 

Av rapporten framgår gjorda iakttagelser, revisionell bedömning och rekommendationer.  

Vi önskar få svar från kommunstyrelsen och servicenämnden senast den 17 april 2023, med 

redogörelse av åtgärder utifrån de påpekanden och rekommendationer som framkommer i 

rapporten.  Vi rekommenderar styrelsen och nämnden att som rutin, inom rimlig tid, följa 

upp vidtagna åtgärder utifrån de svar som har lämnats till kommunens revisorer.   

Kommunfullmäktiges presidium får ta ställning till om revisionsrapporten ska biläggas 

fullmäktiges handlingar. 

 

För kommunens revisorer  

 

Per Dahl   

Ordförande   Jan Bengtsson 

   Vice ordförande  
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Sammanfattning
PwC har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Kalmar kommun genomfört en
granskning av kommunens inköpsorganisation, upphandling och avtalsuppföljning.
Granskningens syfte är att bedöma om kommunstyrelsen och servicenämnden har
säkerställt en ändamålsenlig inköps- och upphandlingsverksamhet.

Utifrån genomförd granskning är vår samlade bedömning att kommunstyrelsen och
servicenämnden inte helt har säkerställt en ändamålsenlig inköps- och
upphandlingsverksamhet

Nedan ses en sammanfattande bedömning för varje revisionsfråga. För fullständiga
bedömningar se respektive revisionsfråga i rapporten.

Bedömningar utifrån revisionsfrågor
Revisionsfråga Bedömning

1. Är organisationen ändamålsenlig med
tydliga roller och ansvar (gränssnitt
mellan servicenämnden och
kommunstyrelsen, samt övriga berörda
nämnder, inom kommunens
förvaltningsorganisation, samt i
förhållande till kommunkoncernen)?

Delvis
Bedömningen grundar vi på att vi anser att
det är otydligt att det i servicenämndens
reglemente inte framgår något ansvar för
inköps- eller upphandlingsverksamheten trots
att verksamheten ligger under
serviceförvaltningen.
Inom upphandlingsenheten finns en tydlig roll-
och ansvarsfördelning som bidrar till att det
finns en välfungerande organisation.
Gränsdragningen och ansvarsfördelningen för
de olika förvaltningarna och
upphandlingsenheten upplevs inte i alla delar
vara tydlig för de respektive förvaltningarna.

2. Finns ändamålsenliga riktlinjer, rutiner
och processer för upphandling och
inköp, och efterlevs dem?

Delvis
Det finns en antagen policy med tillhörande
riktlinjer för upphandling. Utöver det finns
tydliga interna processbeskrivningar för det
praktiska arbetet med upphandlingar. Dock
anser vi att det saknas tydliga beskrivningar
över vilken typ av dokumentation som bör
finnas i samband med direktupphandlingar
över 100 000 kr. När det gäller genomförda
upphandlingar bedömer vi att dessa har
genomförts på ett korrekt vis enligt de riktlinjer
och den lagstiftning som gäller. Avseende
direktupphandlingar bedömer vi att mot
bakgrund av granskade stickprov att dessa
inte genomförs ändamålsenligt.
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3. Finns rutiner och processer för att
säkerställa avtalstrohet?

Delvis
Det finns för närvarande inte några
formaliserade rutiner och processer för att
säkerställa avtalstrohet. Vidare visar
uppföljningen av den interna kontrollen på ett
ej acceptabelt utfall inom området. Vi ser
positivt på att det sker ett fortsatt arbete med
frågan och att det finns planer på det fortsatta
arbetet inom området. Vidare ger
registeranalysen ett resultat där över 89% av
totala inköp görs i de två översta intervallen,
vilket tyder på att ramavtal som täcker
verksamhetens behov till stor del finns. Våra
stickprov inom ramen för avtalstrohet påvisar
inte några väsentliga brister.

4. Finns rutiner för att säkerställa att
avtalen medger en
ändamålsenlig avtalsuppföljning?

Ja
I granskade avtal finns regleringar om
avtalsuppföljning och de anses vara
ändamålsenliga. Det finns inte några särskilda
dokumenterade rutiner för att säkerställa att
avtalen medger en ändamålsenlig
avtalsuppföljning med av vad vi kan se i
granskningen så säkerställs det i de
respektive avtalen.

5. Finns rutiner och processer för att
säkerställa att
avtalsuppföljning sker?

Delvis
Det är tydligt angivet i policyn och i avtalen att
uppföljning av avtalen ska ske. I övrigt saknas
rutiner och processer för uppföljning och vi
konstaterar att uppföljning främst sker på
förekommen anledning och inte på något
systematiskt vis. Utifrån granskade avtal kan
vi enbart spåra att det skett uppföljning för två
av avtalen, vilket tyder på att det inte finns
rutiner och processer för att säkerställa att
avtalsuppföljning sker med något särskild
systematik. Vi ser positivt på att det har
påbörjats ett arbete i frågan.

6. Sker en tillräcklig uppföljning av
inköp- och
upphandlingsverksamheten?

Delvis
Det sker uppföljning av inköps- och
upphandlingsverksamheten i servicenämnden
i samband med såväl tertialrapporter som
delårsrapporter främst inom ramen för arbetet
med intern kontroll, men också genom en
allmän beskrivning av verksamheten. Vidare
ser vi också att nämnden löpande får
information som kan handla om inköps- och
upphandlingsverksamheten. Vi bedömer att
det inte sker en tillräcklig uppföljning av
inköps- och upphandlingsverksamheten i
kommunstyrelsen mot bakgrund av att det
enligt reglementena är kommunstyrelsen som
ansvarar för frågorna.

Rekommendationer
Efter genomförd granskning rekommenderar vi att:

● kommunstyrelsen bereder ärende att revidera kommunstyrelsens och
servicenämndens respektive reglementen så att det blir tydligt vilket ansvar som
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åligger kommunstyrelsen respektive upphandlingsenheten gällande inköps- och
upphandlingsfrågor.

● gränsdragningen mellan serviceförvaltningens ansvar kontra respektive övrig
förvaltnings och bolags ansvar tydliggörs i styrdokument.

● direktupphandlingsprotokollet och anvisningar för direktupphandling revideras så att
dokumenten uppfyller lagstiftningens och Konkurrensverkets krav för dokumentation
av direktupphandlingar.

● det gentemot verksamheterna genomförs utbildning och/eller informationsinsatser
gällande dokumentation av direktupphandlingar.

● det sker ett fortsatt arbete med att dokumentera och implementera rutiner och
processer för att säkerställa avtalstrohet.

● det tas fram rutiner och processer för att säkerställa att det sker en ändamålsenlig
och systematisk avtalsuppföljning.

● kommunstyrelsen följer upp inköps- och upphandlingsverksamheten mer
systematiskt eftersom ansvaret för verksamheten åligger kommunstyrelsen enligt
nuvarande reglemente.
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1. Inledning
1.1 Bakgrund
Regler för offentlig upphandling finns för att tillvarata konkurrensen på marknaden och
uppnå en god ekonomi i den offentliga verksamhetens inköp. På upphandlingsområdet
finns olika lagar att beakta beroende på vilken verksamhet som en upphandlande
myndighet bedriver men mest central är lag (2016:1145) om offentlig upphandling
(LOU). Lagarna kring upphandling och inköp utgår från grundläggande principer om
likabehandling, icke-diskriminering, öppenhet, proportionalitet och ömsesidigt
erkännande.

Upphandling och inköp har en stor betydelse för kommunens ekonomi utifrån hur
processerna hanteras, vilka leverantörer som anlitas, vilka prestationer som erhålls och
till vilka villkor samt hur dessa efterlevs och följs upp. Det finns även risker för
ekonomisk skada och förtroendeskada om upphandling och inköp inte hanteras i
enlighet med gällande regelverk.

Kommunfullmäktige beslutade att från och med den 1 januari 2021 att organisatoriskt
flytta upphandlingsverksamheten till servicenämnden och där bilda en samlad
inköpsverksamhet. Organisationsförändringen föregicks av en extern genomlysning, där
bl a lyftes fram behov av att arbeta mer strategiskt, samt att tydliggöra roller.

Mot bakgrund av detta har revisorerna utifrån sin bedömning av väsentlighet och risk
beslutat att granska upphandlings- och inköpsverksamheten.

1.2 Syfte och revisionsfrågor
Granskningens syfte är att bedöma om kommunstyrelsen och servicenämnden har
säkerställt en ändamålsenlig inköps- och upphandlingsverksamhet.

Följande revisionsfrågor har besvarats för att svara mot syftet:

● Är organisationen ändamålsenlig med tydliga roller och ansvar (gränssnitt mellan
servicenämnden och kommunstyrelsen, samt övriga berörda nämnder, inom
kommunens förvaltningsorganisation, samt i förhållande till kommunkoncernen)?

● Finns ändamålsenliga riktlinjer, rutiner och processer för upphandling och inköp
och efterlevs dom?

● Finns rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet?
● Finns rutiner för att säkerställa att avtalen medger en ändamålsenlig

avtalsuppföljning?
● Finns rutiner och processer för att säkerställa att avtalsuppföljning sker?
● Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och upphandlingsverksamheten?

1.3 Revisionskriterier
Med revisionskriterier avses de bedömningsgrunder som bildar underlag för revisionens
analyser och bedömningar.
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● Lag (2016:1145) om offentlig upphandling (LOU)
● Kommunens riktlinjer/policys inom området

1.4 Avgränsning
Granskningen avgränsas till år 2021 och 2022.

1.5 Metod
Vi har i samband med granskningen genomfört intervjuer med centralt ansvariga
tjänstepersoner och handläggare avseende upphandling och inköp, samt med
representanter från fyra olika verksamheter. Intervjuer har skett med följande:

● Förvaltningschef på serviceförvaltningen
● Inköpschef på serviceförvaltningen
● Två upphandlare på serviceförvaltningen
● Avtalscontroller på serviceförvaltningen
● Verksamhetschef kultur- och frititdsförvaltningen
● Administrativ chef och ekonomichef på omsorgsförvaltningen
● Administrativ chef och supportchef på socialförvaltningen
● Administrativ chef och förvaltningsekonom på utbildningsförvaltningen

Utöver intervjuer har vi även genomfört granskning och analys av relevanta styrande
dokument såsom upphandlingspolicy, riktlinjer och rutiner samt uppföljningar.

Vi har även genomfört en registeranalys mot avtalsregister och leverantörsreskontra.
Utifrån registeranalysen har vi valt ut 3 genomförda upphandlingar, 11
direktupphandligar och 5 stickprov inom ramen för att kontrollera efterlevnad av
avtalstrohet. Vidare har vi också begärt in uppföljning för 6 avtal.

De intervjuade har beretts möjlighet att sakgranska rapporten.
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2. Granskningsresultat

2.1 Ändamålsenlig organisation
Revisionsfråga 1: Är organisationen ändamålsenlig med tydliga roller och ansvar
(gränssnitt mellan servicenämnden och kommunstyrelsen, samt övriga berörda
nämnder, inom kommunens förvaltningsorganisation, samt i förhållande till
kommunkoncernen)?

2.1.1 Iakttagelser

Övergripande organisation
Av beslut i servicenämnden 2020-09-30 § 90 framgår att det under våren 2020 gjordes
en genomlysning av Kalmar kommuns inköpsorganisation. Syftet med genomlysningen
var att identifiera synergier, förändringsbehov och förbättringsområden. Detta
resulterade i att Kalmar kommun beslutade att skapa en samlad inköpsverksamhet,
samt att skapa en tydlig inköpsorganisation. I beslutet framgår att fr.o.m. 1 januari 2021
ska inköpsorganisationen vara samlad under servicenämndens ansvarsområden.

Kalmar kommuns organisation och ansvarsfördelning med avseende på upphandling
och inköp beskrivs i flera styrdokument, såsom i kommunstyrelsens reglemente,
servicenämndens reglemente, upphandlingspolicy och delegationsordning.

I Upphandlingspolicy, fastställd 2017-12-18 av kommunfullmäktige och senast reviderad
2021-12-20 av upphandlingsansvarig, fastställs att upphandlingspolicyn med tillhörande
riktlinjer gäller kommunens samtliga nämnder och förvaltningar samt de majoritetsägda
kommunala bolagen. Alla typer av upphandlingar omfattas, däribland varor, tjänster och
entreprenad. En tydlig upphandlingsprocess ska enligt policyn säkerställa att den följs
och att den omsätts i avtalsvillkor. Systematisk samverkan och erfarenhetsutbyte ska
enligt policyn ske mellan förvaltningar och bolag. Utgångspunkten är att krav som ställs
även ska gälla för underleverantörer. Styrelse, nämnd eller motsvarande organ har
ansvar för att upphandlingsverksamheten sköts i överensstämmelse med lag, annan
författning och policyn.

Fortsatt i upphandlingspolicyn framgår att Kalmar kommun genom ansvarsfulla och
medvetna upphandlingar och inköp ska medverka till utvecklingen av ett hållbart
samhälle, som präglas av miljömässigt och socialt ansvarstagande, demokrati,
solidaritet och rättvisa villkor. Upphandling ska bidra till att kommunens verksamhetsmål
nås. Kalmar kommun ser positivt på leverantörer som bidrar till en hållbar
samhällsutveckling lokalt och globalt. Vidare beskrivs också vad det innebär med
sammanlagt 13 punkter med tillhörande riktlinjer.

I kommunstyrelsen reglemente, fastställt av kommunfullmäktige 2022-04-25, framgår att
kommunstyrelsen är kommunens ledande politiska förvaltningsorgan. Den har ett
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helhetsansvar för kommunens verksamheter, utveckling och ekonomiska ställning.
Vidare fastställs att styrelsen ansvarar för kommunens upphandlingar.

I kommunstyrelsens delegationsordning, senast reviderad av kommunstyrelsen
2021-03-02 § 42, beskrivs ansvarsfördelningen mellan KSAU, Planutskottet,
kommundirektör, chef för projekt- och byggenheten samt inköps- och upphandlingschef
på serviceförvaltningen. Bl.a. framgår att

- Inköps- och upphandlingschef på serviceförvaltningen fattar tilldelningsbeslut,
tecknar avtal samt kan vid behov avbryta upphandling av varor och tjänster där
värdet för avtalstiden ligger mellan det fastställda direktupphandlingsbeloppet och
upp till 100 gånger prisbasbelopp

- För ovan punkt gäller att då värdet understiger det fastställda
direktupphandlingsbeloppet äger kommundirektör, förvaltningschef och berörd
verksamhetschef/räddningschef rätt att upphandla via s.k. ställningsfullmakt. Det är
alltså inget beslut i kommunallagens mening.

Av servicenämndens reglemente, fastställt av kommunfullmäktige 2019-01-28, framgår
inte något ansvar för upphandlings- eller inköpsverksamheten. Inköpschefen är inte
heller föredragande i servicenämnden utan enbart i KSAU eller kommunstyrelsen. I
servicenämndens delegationsordning, fastställd av servicenämndenden 2019-01-30,
framgår följande vad gäller upphandling,

- Kommunstyrelsen ansvarar för upphandling enligt reglemente beslutat av
kommunfullmäktige. Delegationer inom upphandlingsområdet regleras därför i
kommunstyrelsens delegationsordning. Att upphandla entreprenader, varor och
tjänster där värdet understiger det fastställda direktupphandlingsbeloppet ligger inom
uppdragen för förvaltningschef och berörd verksamhetschef/tjänsteperson. De har
alltså rätt att upphandla/avropa under direktupphandlingsbeloppet via så kallad
ställningsfullmakt. I dessa fall är det alltså inte fråga om någon delegerad
beslutanderätt.

Upphandlingsenheten
I servicenämndens verksamhetsplan med internbudget och internkontroll 2022,
fastställd av nämnden 2021-12-15 § 151, framgår att inköp består av kommunens
centralförråd och upphandlingsenhet. Verksamheten ska vara leverantör av
förbrukningsmaterial och säkerställa att alla inköp följer lagen om offentlig upphandling
(LOU) samt kommunens upphandlingspolicy.

Vidare i verksamhetsplanen framgår att upphandlingen fokuserar på att säkerställa att
lagen om offentlig upphandling efterlevs i kommunala verksamheterna.
Standardsortiment införs i allt större utsträckning för att effektivisera arbetet och erbjuda
mer kostnadseffektiva produkter. Det framgår även att kategoristyrd upphandling införts i
syfte att effektivisera upphandlingar och åstadkomma bättre avtal inom
kommunkoncernen, vilken vi kan bekräfta i intervjuer. Vid intervjuer uppges att
upphandlarna jobbar med tilldelade kategorier och ansvarar för 2-3 kategorier vardera.
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Upphandlingsenheten består av totalt 11 personer och i enheten ingår bland annat
inköpschef, upphandlare, avtalscontroller och e-handelssamordnare. Under intervjuer
framgår att det i närtid också kommer anställas ytterligare en person som särskilt
kommer ansvara för entreprenadupphandlingar.

Vid intervju framgår även att Kalmar kommun samverkar med andra kommuner i
upphandlingsfrågor där Kalmar kommun genom samverkansavtal erbjuder dessa
kommuner att medverka i bland annat ramavtalsupphandlingar.

Inom upphandlingsenhetens verksamhet ingår också centralförrådet. Centralförrådet är
en slags grossistleverantör för varor som är gemensamt upphandlade för kommunen
(och vissa samverkanskommuner) enligt lagen om offentlig upphandling. Centralförrådet
har alltid tillhört serviceförvaltningen, även när upphandlingsenheten låg under
kommunstyrelseförvaltningen. När inköpsverksamheten skapades som
upphandlingsenheten och centralförrådet tillhör beslutades att också centralförrådet
skulle ingå i denna organisationen. Till centralförrådet kan medarbetare i kommunen
komma och hämta ut varor som de behöver alternativt få hjälp att beställa olika typer av
varor. Tanken är att centralförrådet enbart ska köpa in varor som finns avtalade, men
enligt uppgift från intervjuer har detta inte riktigt fungerat som tänkt. Det har historiskt
funnits en bristfällig styrning på de varor som köpts in av centralförrådet och även hur
utlämning av varor har skett. Vilken medarbetare som helst har kunnat hämta ut varor i
centralförrådet och det har inte funnits någon ordentlig sammanställning över vilka
verksamheter som har hämtat ut varor. Enligt intervjusvar finns det därför planer på att
stänga det fysiska centralförrådet. Parallellt med detta så implementeras ett nytt
e-handelssystem där beställningsbehöriga medarbetare enkelt genom en webbshop ska
kunna inhandla de varor som de behöver till sina verksamheter. De verksamheter vi
intervjuat lyfter en viss oro kring att centralförrådet ska stänga sin fysiska butik och
befarar att det kommer innebära merarbete ute i verksamheterna samt att det inte
kommer gå lika snabbt och enkelt att få tag i de varor som behövs. Ur
upphandlingsenhetens perspektiv handlar förändringen om att få bättre kontroll på
inköpskedjan i kommunen och att det faktiskt enbart ska vara de som har rätt att
beställa som faktiskt gör själva inköpen. Det finns en möjlighet att fortsatt lagerhålla
vissa kritiska produkter för kommunkoncernen i centralförrådet, men tanken är att
Proceedo ska användas i första hand för inköp av varor.

Gränsdragning mellan andra nämnder och bolag
Från intervjuer med representanter från de olika förvaltningarna inom kommunen
framgår delade åsikter vad gäller dess samarbete med upphandlingsenheten. De
förvaltningar som har större behov av att upphandla varor anser att det är mycket som
fungerar bra, men att det också finns förbättringspotential. De önskar genomgående
bättre arbete i hela upphandlingskedjan och att upphandlingsenheten lägger mer fokus
på slutkunden, dvs förvaltningen. Ett problemområde som lyfts fram är att
upphandlingsenheten inte har någon kännedom om verksamheternas
materialförsörjningsbehov. De förvaltningar som mer sällan använder sig av
upphandlingstjänsterna är desto mer nöjda med upphandlingsenheten och dess service.
Exempelvis lyfts att det finns en god dialog och samspel mellan upphandlingsenheten
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och verksamheterna när upphandlingar ska genomföras där upphandlingsenheten
uppge vara lyhörda för verksamheternas behov.

Det framkommer också att den organisatoriska övergången till serviceförvaltningen inte
direkt har märkts av bland övriga förvaltningar utöver att de upplever att servicen blivit
bättre.

När det gäller de kommunala bolagen upplever upphandlingsenheten att dessa i
varierande grad använder sig av upphandlingsenhetens tjänster. Några av bolagen
deltar exempelvis alltid på ramavtalsupphandlingar medan andra bolag i större
utsträckning sköter sin upphandlingsverksamhet själva. Det finns ett önskemål från
upphandlingsenhetens sida om en större delaktighet i upphandlingarna från bolagens
sida.

2.1.2 Bedömning

Är organisationen ändamålsenlig med tydliga roller och ansvar? (gränssnitt mellan
servicenämnden och kommunstyrelsen, samt övriga berörda nämnder, inom
kommunens förvaltningsorganisation, samt i förhållande till kommunkoncernen)
Svaret på revisionsfrågan är delvis.

Bedömningen grundar vi på att vi anser att det är otydligt att det i servicenämndens
reglemente inte framgår något ansvar för inköps- eller upphandlingsverksamheten trots
att verksamheten ligger under serviceförvaltningen. Vi anser att det inom
upphandlingsenheten och mellan medarbetarna finns en tydlig roll- och
ansvarsfördelning som bidrar till att det finns en välfungerande organisation.
Gränsdragningen och ansvarsfördelningen för de olika förvaltningarna och
upphandlingsenheten upplevs inte i alla delar vara tydlig för de respektive
förvaltningarna. Det är därför av vikt att tydliggöra vem som ansvarar för vad i
upphandlings- och inköpsfrågorna. Vi noterar även att bolagen i varierad utsträckning
nyttjar upphandlingsenhetens tjänster.

2.2 Riktlinjer, rutiner och processer för upphandling och inköp
Revisionsfråga 2: Finns ändamålsenliga riktlinjer, rutiner och processer för upphandling
och inköp och efterlevs dom?

2.2.1 Iakttagelser

Styrdokument
I kommunstyrelsens reglemente fastställs att styrelsen ska leda och samordna arbetet
med och samordna utformningen av övergripande och strategiska mål, riktlinjer och
ramar för styrningen av hela den kommunala verksamheten samt göra framställningar i
målfrågor som inte är förbehållna annan nämnd.

Som tidigare nämnts finns det i kommunen en upphandlingspolicy som senast
reviderades i december månad år 2021. Policyn innehåller väsentliga delar kopplat till
upphandlingsprocessen såsom exempelvis att all upphandling ska vara affärsmässig,
kostnadseffektiv och följa upphandlingslagstiftningen, att all upphandling ska
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genomföras så att konkurrensen tillvaratas. samt att upphandlade avtal och leverantörer
ska följas upp. I policyn återfinns också riktlinjer till upphandlingspolicyn som är avsedda
att förtydliga och utveckla bestämmelserna i policyn. Bland annat beskrivs att
anskaffning av vara eller tjänst ska vara planerad i så god tid att policyn kan
säkerställas. Tidplanen ska innehålla utrymme för att ta fram förfrågningsunderlag av
god kvalitet, tillräcklig tid för utvärdering samt rimlig leveranstid för leverantören. Det
framgår också att kommunens verksamheter är skyldiga att använda de upphandlade
ramavtalen vid inköp som omfattas av ramavtalet och där behovet kan tillgodoses. Vid
avsteg ska skälen dokumenteras av ansvarig chef. Där det är möjligt ska avrop ske via
kommunens e-handelssystem eller på Centralförrådet. Förutom detta beskrivs också på
vilket vis hänsyn ska tas till olika hållbarhetsaspekter i upphandlingen.

Avseende direktupphandlingar beskriver riktlinjerna att direktupphandling får ske under
lagstadgade tröskelvärden och ska göras enligt den process som återfinns i kommunens
verksamhetssystem. Upphandlingen ska dokumenteras. Förutom vad som anges i
riktlinjerna finns också anvisningar för direktupphandlingar som senast fastställdes av
kommunstyrelsen i augusti månad år 2022. Av anvisningarna framgår att
direktupphandling kan ske om en vara eller tjänst inte finns upphandlat i befintliga
ramavtal och om upphandlingsbeloppet understiger 700 000 kr från 2022-02-01
(exklusive moms) för varor, tjänster och entreprenader under de senaste tolv
månaderna. Även förväntade upphandlingar för de kommande tre åren ska räknas in i
beloppet. Inköp under 100 000 kr görs direkt utan krav på direktupphandlingsprotokoll.
Det är det sammantagna inköps-/upphandlingsbeloppet under ovan angivna villkor som
gäller och det är inte tillåtet att dela upp inköpet/upphandlingen för att komma under
gränserna. Stegen i genomförandet av direktupphandlingar återfinns i bilaga 1. För
direktupphandlingar finns en mall för protokoll där den upphandlande myndigheten ska
ange vilka leverantörer som tillfrågats samt val av leverantör och varför denne valts. Det
ska också intygas att direktupphandlingen genomförts i enlighet med
upphandlingspolicyn, att leverantörskontroll inhämtats samt att beloppet har
kontrollerats i leverantörsdatabasen.

Utöver de ovan formellt beslutade dokumenten finns även processbeskrivningar på
verksamhetsnivå. Bland annat finns en processbeskrivning för hur en upphandling går
till från planering av själva upphandlingen fram tills dess att avtal tecknas och fakturering
sker. Denna process finns att återfinna på kommunens intranät. Vidare finns också ett
internt dokument för upphandlingsenheten som beskriver olika uppgifter inom enheten
och vem som ansvarar för dessa samt åtgärder för respektive uppgift.

Som stöd i arbetet med upphandling finns också framtagna mallar för
upphandlingsdokument för avtal över samt under tröskelvärdet som innehåller de
standarddelar som bör finnas med i alla berörda upphandlingar.

i intervjun med förvaltningschefen lyfts att det kommer tas fram en checklista för hållbar
upphandling samt att upphandlingspolicyn kommer revideras under år 2023.

Stickprov på genomförda upphandlingar

11



Inom ramen för granskningen har vi begärt in underlag för sex genomförda
upphandlingar. Två av dessa hade genomförts av andra aktörer, den ena av Region
Kalmar och Västerviks kommun och den andra av inköpscentralen Adda. För ett av våra
begärda stickprov hade den inledande dokumentationen gallrats på grund av inaktualitet
enligt dokumenthanteringsplanen. Vi har därför närmare granskat tre genomförda
upphandlingar och nedan följer resultatet av stickprovsgenomgången:

Tabell 1: Stickprov på genomförda upphandlingar

Kontrollpunkter Stickprov 1 Stickprov 2 Stickprov 3

Är värdet beräknat? Ja Ja Ja

Har rätt förfarande använts? Ja Ja Ja

Är upphandlingen annonserad? Ja Ja Ja

Finns öppningsprotokoll? Ja Ja Ja

Framgår utvärdering av anbud? Ja Ja Ja

Har ett korrekt tilldelningsbeslut fattats? Oklart* Oklart* Ja

Är kontrakt tecknat med iakttagande av avtalsspärr? Ja Ja Ja

*Tilldelningsbesluten fattades innan den nya organsiationen trädde ikraft. Enligt  nuvarande
delegationsordning har inköpschefen rätt att fatta tilldelningsbeslut upp till 100 gånger
prisbasbeloppet. Båda upphandlingarna ovan är beslutade av dåvarande upphandlings- och
kanslichef och överstiger 100 prisbasbelopp, men vi har i granskningen inte tagit del av den då
gällande delegationsordningen och kan därför med säkerhet inte uttala oss om huruvida
tilldelsningsbesluten är korrekt fattade för dessa upphandlingar.

Efter genomgång av stickproven ser vi att upphandlingarna i huvudsak är korrekt
genomförda och innehåller de delar som lagstiftning och policy med tillhörande
dokument stipulerar.

Stickprov på genomförda direktupphandlingar
Inom ramen för granskningen har vi genomfört en registeranalys där vi jämfört
kommunens leverantörsreskontra med kommunens avtalsdatabas. Utifrån resultatet av
analysen har vi valt ut elva leverantörer där vi från leverantörsreskontran inte fann
motsvarande part i avtalskatalogen där inköpen överstiger 100 000 kr. För dessa
leverantörer har vi bland annat begärt ut dokumentation för direktupphandlingen eller
om eventuellt avtal finns.

Lagen om offentlig upphandling tillåter att upphandlande myndigheter direktupphandlar
om avtalets värde inte överstiger 700 000 kr (2022). Det finns inga juridiska formkrav för
hur annonsering och tilldelning ska ske, men om värdet överstiger 100 000 kr gäller att
organisationen ska ha riktlinjer för direktupphandling samt att upphandlingen
dokumenteras. Enligt Konkurrensverkets bedömning utgör följande punkter ett minimum
för att uppfyllnad av dokumentationsplikten för direktupphandlingar:

● Den upphandlande myndighetens eller enhetens namn och organisationsnummer.
● Avtalsföremålet.
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● Avtalets löptid och uppskattade värde samt när avtalet ingicks.
● Om och hur konkurrensen togs till vara.
● Vilka leverantörer som tillfrågades och hur många som lämnade anbud.
● Vilken leverantör som tilldelades avtalet.
● Det viktigaste skälet för tilldelningen

I syfte att klargöra vilka dokumentationskrav som föreligger har Konkurrensverket tagit
fram en dokumentationsblankett för direktupphandlingar. Denna eller motsvarande
blankett bör enligt Konkurrensverket fyllas i för varje inköp.

Nedan följer resultatet av våra stickprov:

Tabell 2: Stickprov på direktupphandlingar

Finns
avtal?

Har kommunens
direktupphandlingsprotokoll fyllts i?

Finns övrig dokumentation som
uppfyller lagstiftningens och
Konkurrensverkets minimikrav?

Stickprov 1 Nej

Stickprov 2 Nej Nej Nej

Stickprov 3 Kan finnas
genom
Adda

Nej Nej

Stickprov 4 Nej Nej Nej

Stickprov 5 Nej Nej Nej

Stickprov 6 Nej Nej Nej

Stickprov 7 Nej Nej Nej

Stickprov 8 Ja E/T då avtal finns E/T då avtal finns

Stickprov 9 Nej Ja Nej

Stickprov 10 Ja Ja E/T då avtal finns

Stickprov 11 Kan finnas
genom
Adda

Nej Nej

Enbart för två av stickproven har vi erhållit ett ifyllt direktupphandlingsprotokoll. För
stickprov 9 hade beställaren kryssat i “Nej” på frågorna om leverantörskontroll hade
inhämtats samt om beloppet hade kontrollerats i leverantörsdatabasen. För tre av
stickproven översteg det enskilda inköpet inte 100 000 kr men det totala beloppet för
leverantörerna hittills i år översteg 100 000 kr. I övrigt har inte någon dokumentation
erhållits kopplat till de respektive inköpen.

Då stickproven är utvalda utifrån att fånga inköp där det finns risker så är inte urvalet
representativt för samtliga av kommunens inköp och upphandlingar.

2.3.2 Bedömning
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Finns ändamålsenliga riktlinjer, rutiner och processer för upphandling och inköp och
efterlevs dom?

Svaret på revisionsfrågan är delvis.

Bedömningen grundar vi på att det finns en antagen policy med tillhörande riktlinjer för
upphandling. Utöver det finns tydliga interna processbeskrivningar för det praktiska
arbetet med upphandlingar. Dock anser vi att det saknas tydliga beskrivningar över
vilken typ av dokumentation som bör finnas i samband med direktupphandlingar över
100 000 kr. Det protokoll och de anvisningar som finns för direktupphandlingar saknar
vissa av de delar som lagstiftningen och Konkurrensverket anger som minimikrav vid
direktupphandlingar.

När det gäller genomförda upphandlingar bedömer vi att dessa har genomförts på ett
korrekt vis enligt de riktlinjer och den lagstiftning som gäller. Avseende
direktupphandlingar bedömer vi att mot bakgrund av granskade stickprov att dessa inte
genomförs ändamålsenligt. Vi har inte fått ta del av någon dokumentation kring
direktupphandlingarna i form av varken direktupphandlingsprotokoll eller dokumentation
som i övrigt är i enlighet med lagstiftningens och Konkurrensverkets krav. Vi har därmed
inte kunnat verifiera att dokumentation av direktupphandlingar skett i enlighet med
Konkurrensverkets minimikrav eller i enlighet med Kalmar kommuns riktlinjer.

I övrigt har vi förståelse för att utvalda stickprov enbart utgör en mindre del av
kommunens totala inköpsvolym.

2.3 Rutiner och processer för avtalstrohet
Revisionsfråga 3: Finns rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet?

2.3.1 Iakttagelser

Från och med hösten år 2022 har det inom upphandlingsenheten anställts en
avtalscontroller. Avtalscontrollerns uppdrag kommer framöver bland annat innefatta att
arbeta med frågor kopplat till avtalstrohet. För närvarande finns det inte några rutiner
eller processer som beskriver hur arbetet med att säkerställa avtalstrohet ska ske.
Rutinbeskrivningar kommer att tas fram framöver när avtalscontrollerns roll och uppdrag
har implementerats fullt ut.

Av intervjuer framkommer att det inte har funnits något tillfredsställande sätt att
kontrollera avtalstroheten hittills. Relativt nyligen har verksamhetsstödet Proceedo
implementerats där avtalstrohet framöver kommer kunna följas upp. Någon sådan
systematisk uppföljning har inte genomförts varken på en kommunövergripande nivå
eller på verksamhetsnivå hittills.

Det framhålls också att ett nytt e-handelssystem kommer att implementeras inom kort. I
e-handelssystemet säkerställs att det enbart är avtalade varor och tjänster som går att
beställa. På så vis tror upphandlingsenheten att avtalstroheten kommer att öka. Som
tidigare nämnts kommer i samband med att e-handelssystemet implementeras också
centralförrådet att stänga sin fysiska butik. Detta uppges bero på att det för närvarande
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inte finns någon uppfattning om vilka volymer av varor som hämtas ut ur centralförrådet
och av vem, därför blir det också svårt att säkerställa avtalstroheten. Tanken är att
behöriga beställare på ett enkelt vis ska kunna beställa avtalade varor och tjänster via
e-handelssystemet och på så vis blir det också enklare att säkerställa avtalstroheten.

Vi har för granskningen tagit del av reglemente för intern kontroll, beslutat av
kommunfullmäktige 2018-11-26. Av reglementet framgår att kommunstyrelsen har det
övergripande ansvaret för att se till att det finns intern kontroll inom kommunens
verksamheter. Det framgår även att nämnderna har det yttersta ansvaret för att
organisera den interna kontrollen inom sitt  verksamhetsområden. Nämnden ska vidare
dokumentera och anta regler och anvisningar som kan behövas för den nämndspecifika
verksamheten. Nämnden ska senast i samband med upprättandet av årsrapporten
rapportera resultatet från uppföljningen av den interna kontrollen till kommunstyrelsen.

Av uppföljningen för intern kontroll 2021 kan vi följa att en av verksamhetsårets risker
varit att inköp inte sker enligt avtal. Risken har hanterats genom att kommunens
avtalsdatabas skickats till extern part för att jämföra med kommunens
leverantörsfakturor. Utfallet av kontrollmomentet är bedömt med ej acceptabelt utfall. En
aktivitet som skett för att hantera risken är installation av modulen för inköpsanalys i
kommunens beslutssystem Hypergene. Koppling mellan avtalssystemet Tendsign och
beställningssystemet Proceedo kommer också enligt uppföljningen att ske under 2022
samt att enheten Inköp kommer att ta ett bredare ansvar i frågan. De ska enligt
uppföljningen fortsätta arbeta med information och utbildning till berörda inom
kommunen samt införa inköpsansvariga ute på varje förvaltning som har en större
kännedom om avtal och upphandling.

Registeranalys och stickprov
Som en del i granskningen har en översiktlig registeranalys genomförts, där en
jämförelse gjorts mellan kommunens leverantörsreskontra (som visar betalningar till
leverantörer) och avtalsdatabas.

I nedanstående tabell ges en översikt av inköpsvolymer per leverantör i Kalmar
kommun. Uppgifterna som redovisas är tagna från kommunens leverantörsreskontra.

Tabell 3: Inköpsvolymer och leverantörer

Inköpsvolym Leverantörer Andel SEK Andel

5 000 000 och över 60 3.2% 1,414,061,471 71.9%
1 000 001-5 000 000 163 8.7% 340,159,126 17.3%
500 001-1 000 000 111 6.0% 80,309,608 4.1%
100 001-500 000 425 22.8% 96,325,076 4.9%
50 001-100 000 262 14.1% 19,069,166 1.0%
under 50 000 843 45.2% 16,866,124 0.9%
Summa 1864 100.0% 1,966,790,572 100.0%

Av analysen framgår bl.a. att 60 leverantörer har en omsättning under
granskningsperioden på minst 5 mnkr vardera och att 163 leverantörer har en
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omsättning på över 1 mnkr och under 5 mnkr. Den totala omsättningen för dessa
leverantörer bestod av ca 89 procent av kommunens totala inköpsvolymer.

Inom ramen för granskningen har vi också kontrollerat fyra nedan punkter kopplat till
avtalstrohet avseende fem leverantörer där vi begärt in de tre största fakturorna för år
2022 per leverantör.

Tabell 4: Stickprov i förhållande till avtalstrohet

Kontrollpunkter Leverantör 1 Leverantör 2 Leverantör 3 Leverantör 4 Leverantör 5

Har avrop skett på rätt sätt i
förhållande till avtal? Grön Grön Grön Grön Grön

Är fakturerade priser i enlighet
med avtal? Grön Prisbilaga

saknas Grön Grön Grön

Är fakturan tillräckligt
specificerad? Grön Grön Grön Grön Grön

Har beslutattest utförd av korrekt
person? Gul Grön Grön Grön Grön

Grön = Ja, gul = Delvis, röd = Nej

Utifrån genomgångna stickprov ser vi att avrop sker på rätt sätt i förhållande till gällande
avtal och att fakturerade priser är i enlighet med avtal förutom i ett fall då vi inte kan
styrka det eftersom prisbilaga saknas. Fakturorna har också varit tillräckligt
specificerade och vi har därmed också kunnat stämma av dem mot gällande avtal och
prisbilaga. För en av fakturorna i stickprov 1 ser vi att en av attesterna inte stämmer.

2.3.2 Bedömning

Finns rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet?
Svaret på revisionsfrågan är delvis.

Bedömningen grundar vi på att det för närvarande inte finns några formaliserade rutiner
och processer för att säkerställa avtalstrohet. Vidare visar uppföljningen av den interna
kontrollen på ett ej acceptabelt utfall inom området. Vi ser positivt på att det sker ett
fortsatt arbete med frågan och att det finns planer på det fortsatta arbetet inom området.

Vidare ger registeranalysen ett resultat där över 89% av totala inköp görs i de två
översta intervallen, vilket tyder på att ramavtal som täcker verksamhetens behov till stor
del finns. Att avtal finns inom väsentliga områden är en förutsättning för att det ska
kunna finnas en avtalstrohet. Våra stickprov inom ramen för avtalstrohet påvisar inte
heller några väsentliga brister.

2.4 Rutiner för ändamålsenlig avtalsuppföljning
Revisionsfråga 4: Finns rutiner för att säkerställa att avtalen medger en ändamålsenlig
avtalsuppföljning?

2.4.1 Iakttagelser
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Av upphandlingspolicyn framgår att omfattningen av uppföljningen ska anpassas till
kontraktets värde och till eventuella andra relevanta parametrar. Alla ramavtal ska följas
upp minst en gång under avtalstiden. Hållbarhetskrav ska följas upp systematiskt med
en riskbedömning som grund. Sysselsättningskrav ska följas upp löpande, i samverkan
med arbetsförmedlingen. Där det är effektivt ska uppföljningen ske i samverkan med
andra köpare. Om avvikelser upptäcks är Kalmar kommuns utgångspunkt att dessa ska
åtgärdas. I de fall överenskomna åtgärder inte genomförs inom den tidsram som satts
upp kan sanktioner bli aktuella. Detta ska enligt policyn vara tydligt reglerat i avtal
mellan Kalmar kommun och leverantören.

Vi har i granskningen inte tagit del av någon specifik avtalsmall som anger hur
uppföljning av avtalen ska ske, men efter genomgång av stickprovsgranskade avtal kan
vi se att uppföljning förekommer i samtliga avtal.

Vi har i granskningen tagit del av  sex avtal. I samtliga av dessa avtal finns regleringar
kopplade till uppföljning. Vi ser att flera följer samma mall och struktur där det bland
annat anges att  beställaren löpande under avtalsperioden kommer att genomföra
uppföljning och kontrollera att leverantören uppfyller samtliga krav och villkor i
ramavtalet.I förekommande fall ska leverantören också säkerställa att underleverantörer
medverkar vid uppföljning. Utöver detta finns också i varje avtal ett särskilt avsnitt för
uppföljning som bland annat beskriver att uppföljning kan göras genom
egenrapportering samt genom revisioner. För ett av avtalen beskrivs att det ska ske
regelbundna möten och årlig utvärdering. Avtalen innehåller också bestämmelser inom
hållbarhetsområdet i enlighet med upphandlingspolicyn. Vid genomgång av
dokumentation från begärda stickprov kan vi se att vid de upphandlingar där
obligatoriska miljökrav ställs, framgår även förutsättningarna för detta i avtalet.
Leverantören ska inför lämnat anbud i bilaga intyga att samtliga miljökrav är uppfyllda,
samt signera bilagan. Det framgår även att beställaren kan komma att begära in bevis
som styrker miljökrav såväl under anbudsprövning som under ramavtalstiden. Bevis för
att kraven uppfylls kan bestå av teknisk dokumentation i form av
produktinformationsblad, innehållsdeklaration, säkerhetsdatablad, certifiering eller annat
relevant dokument.

Vidare framgår också vilken rätt kommunen har att vidta åtgärder vid brister samt vad
som gäller för viten och hävning av avtal.

2.4.2 Bedömning

Finns rutiner för att säkerställa att avtalen medger en ändamålsenlig avtalsuppföljning?
Svaret på revisionsfrågan är ja.

Bedömningen grundar vi på att det i granskade avtal finns regleringar om
avtalsuppföljning och de anses vara ändamålsenliga. Det finns inte några särskilda
dokumenterade rutiner för att säkerställa att avtalen medger en ändamålsenlig
avtalsuppföljning med av vad vi kan se i granskningen så säkerställs det i de respektive
avtalen.
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2.5 Rutiner och processer för att säkerställa att avtalsuppföljning sker
Revisionsfråga 5: Finns rutiner och processer för att säkerställa att avtalsuppföljning
sker?

2.5.1 Iakttagelser

Som nämnts under föregående revisionsfråga ska upphandlade avtal och leverantörer
följas upp och att alla ramavtal ska följas upp minst en gång under avtalstiden.
Hållbarhetskrav ska följas upp systematiskt med en riskbedömning som grund.
Sysselsättningskrav ska följas upp löpande, i samverkan med arbetsförmedlingen. Där
det är effektivt ska uppföljningen ske i samverkan med andra köpare.

Processen för avtalsuppföljning beskrivs ha varit bristfällig de senaste åren. Det har inte
funnits någon systematik i avtalsuppföljning. Avtalsuppföljning har främst skett på
förekommen anledning och i dialogform med leverantörerna som fått möjlighet till
rättelse. När ett avtal har tecknats och sedan implementerats är det verksamheterna
som har bäst uppfattning över hur väl avtalen fungerar. Det finns dock inte något
dokumenterat kring att det är verksamheterna som ansvarar för själva
avtalsuppföljningen. Däremot framhålls det under intervjuer att verksamheterna måste
signalera till upphandlingsenheten i de fall leverantören inte lever upp till sina
åtaganden. Inom vissa områden beskrivs det att samspelet i det avseendet fungerar väl
mellan verksamheterna och upphandlingsenheten medan det i andra fall upplevs finnas
förbättringspotential. De verksamheter som intervjuats inom ramen för granskningen
uppger att de har uppföljning med leverantörerna löpande, ofta genom dialoger. De
beskriver dock att det finns förbättringspotential när det gäller avtalsuppföljningen och
att den oftast sker om det är något som inte helt fungerar som det är tänkt. Om frågorna
inte rör rent avtalstekniska delar så kommer inte alltid uppföljningarna
upphnadlingsenheten till kännedom. Tanken med inrättandet av en avtalscontroller är
delvis att också få en bättre helhetssyn över avtalsuppföljningen och att tillse att så sker.

Som nämnts så ska hållbarhetskrav enligt policyn följas upp systematiskt med en
riskbedömning som grund. Enligt uppgift från miljöutvecklare i kommunen så har det
skett en del arbete med frågan de senaste åren men att det fortfarande finns mycket
arbete kvar att göra. Det finns ingen rutinbeskrivning eller motsvarande som beskriver
hur uppföljning av hållbarhetskrav ska gå till och det har inte heller genomförts
uppföljning på ett systematiskt sätt under innevarande år. Det har skett ett arbete med
att förbättra förutsättningarna för att arbeta med detta enligt nedan:

● Enheten  för Hållbarhet och strategi och Upphandlingsenheten har tillsammans tagit
fram ett dokument som beskriver hur de vill arbeta med att skapa en hållbar inköps-
och upphandlingsprocess. Dokumentet har presenterats i majoriteten i maj och fått
stöd för föreslagna åtgärder. Vi har i granskningen erhållit detta dokument

● Hållbarhetsaspekter kommer ingå inom ramen för avtalscontrollerns tjänst
● Det sker ett test av ett spendanalysverktyg med syfte att optimera och automatisera

uppföljning. Det här är ett stort arbete då kommunen har runt 450 upphandlade
avtal.
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● Den kommunövergripande miljösamordnaren leder arbetet med att klimatberäkna
kommunkoncernens hela verksamhet (som del av arbetet med Klimatneutrala
Kalmar 2030). Samtliga förvaltningar och bolag ska medverka och bidra till
klimatberäkningarna.

När det gäller konkret uppföljning finns ett exempel där Upphandlingsenheten har byggt
in i systemet en halvårsvis påminnelse om att hämta in miljödata från leverantören.
Detta gäller ett hyrbilsavtal. Slutligen framhålls att det har påbörjats uppföljning kring
vilka avtal där det förekommer mycket transporter och där det ställts tydliga miljökrav
kring fossilbränslefria transporter mm. Det är ett pågående arbete där det just nu sker i
ungefär hälften av avtalen. För varje nytt avtal som ingås säkerställs detta från början
som rutin. Det är en typ av uppföljning som på sikt bör följas av tex stickprover.
Avtalscontrollern och den kommunövergripande miljösamordnare har dessutom
inbokade uppföljningsmöten med GDL och Östfrakt, som är de två aktörer som Kalmar
kommun köper in mest transportvolymer från.

Vi har i granskningen begärt dokumenterad uppföljning för sex genomförda
upphandlingar och erhållit sådan för två av dessa. I ett av fallen består uppföljningen
enbart av statistik. För det andra avtalet består uppföljningen av mötesanteckningar och
skriftlig dokumentation över de problem som upplevts med leverantören. Värt att lyfta i
sammanhanget är att avtalet är upphandlat genom Adda inköpscentral och de har valt
att från och med 2022-10-26 införa ett avropsstopp för leverantören. Grunden till
avropsstoppet är att leverantören inte uppfyller krav gällande ekonomisk stabilitet.
Avropsstoppet är temporärt och löper till leverantören åter visar på godkänd ekonomisk
stabilitet.

2.5.2 Bedömning

Finns rutiner och processer för att säkerställa att avtalsuppföljning sker?
Svaret på revisionsfrågan är delvis.

Bedömningen grundar vi på att det är tydligt angivet i policyn och i avtalen att
uppföljning av avtalen ska ske. I övrigt saknas rutiner och processer för uppföljning och
vi konstaterar att uppföljning främst sker på förekommen anledning och inte på något
systematiskt vis. Utifrån granskade avtal kan vi enbart spåra att det skett uppföljning för
två av avtalen, vilket tyder på att det inte finns rutiner och processer för att säkerställa
att avtalsuppföljning sker med något särskild systematik. Vi ser positivt på att det har
påbörjats ett arbete i frågan.

2.6 Uppföljning av upphandlingsverksamheten
Revisionsfråga 6: Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och
upphandlingsverksamheten?

2.6.1 Iakttagelser

Av dokument Uppföljning intern kontroll 2021 framgår att Kalmar kommun under år 2021
har identifierat risker för att upphandling ej sker enligt givna riktlinjer, lagar och avtal. De
har i uppföljningen skrivit hur de hanterat riskerna och vilka åtgärder som vidtagits under
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året. De risker som identifierats är främst risker inom processen om inköp utanför avtal
och överklagade upphandlingar, men risker har identifierats inom följande områden:

- Risk för att upphandling inte sker enligt lag: Risken har hanterats genom kontroll av
upphandlingsdokument. Fram till och med februari genomfördes kontrollmomentet
som planerat med acceptabelt utfall. Avtalstrohetskontrollen har pausat i väntat på
systemstödet proceedo, men kontroll har skett för inköp som gjorts via betalkort.
Kontrollmomentet har för socialförvaltningen bedömts med ej acceptabelt utfall.

- Risk för mutor, jäv och oegentligheter: Risken har hanterats genom uppföljning av
rutin för mutor, jäv och oegentligheter vid internrevisionen. Utfallet av
kontrollmomentet har bedömts som acceptabelt.

- Risk för att inköp inte sker enligt avtal: Se fråga 3.
- Risk för att direktupphandling inte sker enligt gällande lagkrav hos

serviceförvaltningen: Risken har hanterats genom stickprovskontroll av 10
direktupphandlingar. Det finns inget system för att följa upp andra förvaltningars
direktupphandlingar men ett system med inköpssamordnare hos respektive
förvaltning är under införande inför 2022. Inga avvikelser noterade hos
serviceförvaltningen men utfallet bedöms som icke acceptabelt då information för att
säkerställa en korrekt hantering inte finns att tillgå för övriga nämnder.

- Risk att direktupphandling inte sker: Risken har hanterats genom
stickprovskontroller av inkomna leverantörsfakturor. Samtliga kontrollerade avtal har
hanterats enligt rutin för direktupphandling. Kontrollmomentet har bedömts med
acceptabelt utfall.

- Risk att upphandling inte följer lagen om offentlig upphandling: Risken har hanterats
genom uppföljning av att upphandling sker enligt Lagen om offentlig upphandling.
Kontrollmomentet är bedömt med acceptabelt utfall.

Den samlade bedömningen är att den interna kontrollen inom processen har vissa
brister. Bedömningen är dock att berörda nämnder själv korrigerar detta genom vidtagna
kontrollmoment och aktiviteter. Bedömningen är att kommunstyrelsen ej behöver agera i
nuläget. Motsvarande risker återfinns i internkontrollplanen för år 2022.

Vi har för granskningen även genomfört en protokollsgenomgång av kommunstyrelsens
samt servicenämndens samtliga protokoll mellan 2022-01 och 2022-10. Av
servicenämndens protokoll framkommer att månadsrapporter redovisas efter februari,
juni samt att tertialrapport 1 redovisas efter april. I samband med tertialrapporten
redovisas även uppföljning av internkontroll per tertial 1. I månadsrapporterna
presenteras en ekonomirapport med rapportering av det bedömda helårsutfallet i
jämförelse med budget. Vid uppföljningen av den interna kontrollen i samband med
tertial 1 har samtliga kontrollmoment inte följts upp utan vissa kommer följas upp under
hösten år 2022. De kontrollmoment som varit föremål för uppföljning är “Risk för att
inköp inte sker enligt avtal” där det beskrivs att utveckling kommer att ske genom utökad
användning av Proceedo och ett inköpssystem som ersätter flera. Avtalscontroller
kommer att rekryteras under hösten. Gällande risken “Risk för att direktupphandling inte
sker” framkommer att systematiskt arbetssätt för avtalsuppföljning saknas i kommunen
för att få övergripande underlag. Risken “Uppföljning av att upphandling sker enligt LoU”
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bedöms som grön med motiveringen att kategoristyrning gör att inköpsverksamheten får
bättre uppföljning av kommunens upphandlade avtal. Vid uppföljningen av
delårsrapporten har motiveringen kompletterats med att verksamheten inte längre har
längre någon back-log vilket har gjort att det inte längre föreligger risk för att
upphandlingar inte hinns med. Avtalscontroller kommer att öka lagefterlevnaden och
implementeringen av Proceedo. I övrigt är uppföljningen densamma som vid
tertialrapport 1.

Det framgår även att förvaltningschef löpande informerar nämnden om bl.a. pågående
rekryteringar samt omställningar, omorganisationer och kommande utmaningar samt
planering inom upphandlingsverksamheten. Vi ser också att det görs en beskrivning av
inköps- och upphandlingsverksamheten i tertialrapport och delårsrapport. Utöver detta
finns inte några särskilda punkter kopplat till uppföljning av upphandling i
servicenämndens protokoll.

I kommunens samlade budgetdokument återfinns också några uppdrag med bäring på
upphandlingsområdet:

● Cirkulära och klimatsmarta upphandlingar
● Inköp och upphandling - Ta fram och implementera en modell för inköp och

upphandlingar där det ekonomiska resultatet av väl genomförda upphandlingar
används för att finansiera en mer effektiv inköpsverksamhet.

Vid tillfället för kommunens delårsrapport är uppdraget för cirkulära och klimatsmarta
upphandlingar påbörjat medan uppdraget kring inköp och upphandling ej är påbörjat.

Av kommunstyrelsens protokoll kan vi inte utläsa några särskilda punkter som berör
upphandling, utöver den ordinarie uppföljningen som sker i samband med tertial- och
delårsrapporter.

2.6.2 Bedömning

Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och upphandlingsverksamheten?

Svaret på revisionsfrågan är delvis.

Bedömningen grundar vi på att det sker uppföljning av inköps- och
upphandlingsverksamheten i servicenämnden i samband med såväl tertialrapporter som
delårsrapporter främst inom ramen för arbetet med intern kontroll, men också genom en
allmän beskrivning av verksamheten. Vidare ser vi också att nämnden löpande får
information som kan handla om inköps- och upphandlingsverksamheten. Vi bedömer att
det inte sker en tillräcklig uppföljning av inköps- och upphandlingsverksamheten i
kommunstyrelsen mot bakgrund av att det enligt reglementena är kommunstyrelsen som
ansvarar för frågorna.
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Bilagor
Bilaga 1 - Steg för  direkutpphandlingar
Hur görs en direktupphandling?

● Direktupphandling ska genomföras med hänsyn till riktlinjerna i Upphandlingspolicy.
● Kontrollera att varan eller tjänsten inte finns i något befintligt ramavtal.
● Kontrollera i Leverantörsdatabas så att inte direktupphandlingsbeloppet överskrids.

Det är det gemensamt upphandlade beloppet för hela kommunen som gäller.
● Ta kontakt med minst två leverantörer som kan vara aktuella för leverans av

varan/tjänsten/entreprenaden. De ska kontaktas skriftligt eller via e-post.
● Beskriv vad som ska köpas in samt till exempel leveransplats och leveranstid.
● Begär in en skriftlig offert och ange senaste datum du vill ha offerten.
● Direktupphandlingen får högst avse fyra år.
● Vid offertöppning ska direktupphandlingsprotokoll föras, Protokoll vid

direktupphandling - blankett.
● Alla kostnader ska räknas in i upphandlat belopp, även till exempel resekostnader,

leveranskostnader med mera. Det totala upphandlade beloppet (exklusive moms)
anges i direktupphandlingsprotokollet.

● Meddela upphandlingsenheten tänkt leverantörs företagsnamn och/eller
organisationsnummer för att upphandlingsenheten ska genomföra en
kreditbedömning.

● Följ punkterna i protokollet och motivera beslutet. Glöm inte att tacka de övriga
leverantörerna för deras offert och informera dem om att uppdraget denna gång gått
till en annan leverantör.

● Direktupphandlingsprotokollet, samt i förekommande fall upprättat kontrakt,
arkiveras på den egna enheten tillsammans med andra handlingar avseende
upphandlingsobjektet.

● En kopia av protokollet, och eventuellt direktupphandlat ramavtal, ska direkt efter
upphandlingen mailas/skickas till upphandlingsenheten.
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Jörn Wahlroth Emma Ekstén
___________________________ ___________________________

Uppdragsledare Projektledare

Denna rapport har upprättats av Öhrlings PricewaterhouseCoopers AB (org nr 556029-6740) (PwC) på uppdrag
av Kalmar kommun enligt de villkor och under de förutsättningar som framgår av projektplan från den 19 maj
2022. PwC ansvarar inte utan särskilt åtagande, gentemot annan som tar del av och förlitar sig på hela eller delar
av denna rapport.
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Sammanfattning
PwC har, på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Kalmar kommun, genomfört en
uppföljande granskning av fordonshanteringen från år 2021. Syftet har varit att bedöma
om servicenämnden vidtagit tillräckliga åtgärder med hänsyn till revisorernas bedömda
brister och rekommendationer i tidigare genomförd granskning.

Vi bedömer att servicenämnden i huvudsak inte har vidtagit åtgärder med hänsyn till
revisorernas rekommendationer utifrån genomförd granskning av fordonshanteringen. Vi
ser att ett arbete är pågår för att komma vidare med frågorna framåt.

Tabellen nedan redogör för lämnade rekommendationer i den tidigare granskningen och
huruvida dessa är genomförda.

Rekommendation Rekommendation genomförd

Servicenämnden rekommenderas att ta fram
dokumenterade riktlinjer som anger roll- och
ansvarsfördelningen, både inom den egna
förvaltningen samt gränsdragningen mellan
serviceförvaltningen som leasinggivare och
övriga verksamheter som leasingtagare.

Rekommendationen är ej åtgärdad då nya
styrdokument inte tagits fram, men vi noterar
att det finns ett pågående arbete att upprätta
en dokumenterad roll- och ansvarsfördelning

Vi rekommenderar att servicenämnden tillser
att det tas fram riktlinjer som beskriver hur
användandet av kommunens fordon ska ske i
form av bland annat körsäkerhet, vård och
underhåll, eller övriga instruktioner för
handhavande av kommunens fordon som
gäller i hela kommunen. Riktlinjerna bör också
beskriva förhållningssättet för privat
användande exempelvis vid jour.

Rekommendationen är ej åtgärdad. Det finns
inte några riktlinjer som anger hur
användandet av kommunens fordon ska ske
annat än det som anges i
trafiksäkerhetspolicyn. Enligt intervjuade
kommer fordonssamordnaren ha som uppdrag
att ta fram sådana gemensamma
styrdokument.

Vi rekommenderar att det sker ett arbete för att
förbättra infrastrukturen avseende laddning
och tankning för att på sikt kunna möta
fullmäktiges mål om en fossilbränslefri
kommun år 2023.

Rekommendationen är ej åtgärdad. Sedan
granskningen gjordes har det inte genomförts
några större satsningar på infrastrukturen,
delvis på grund av att det inte finns några
intressenter gällande tankstationer för gas
samt att det finns svårigheter i att påverka den
laddinfrastruktur som inte ingår i kommunens
fastigheter.

Vi rekommenderar att det i kommande
upphandlingar bör övervägas att digitala
körjournaler införskaffas i samtliga fordon.

Rekommendationen är delvis åtgärdad. Ny
upphandling är inte slutförd men ambitionen är
att den pågående upphandlingen ska leda till
att körjournaler finns i samtliga fordon.

Vi rekommenderar att det upprättas ett
systematiskt uppföljningsarbete avseende
användandet av kommunens fordon för att
säkerställa en korrekt hantering och för att
stärka den interna kontrollen.

Rekommendationen är ej åtgärdad. Något
ytterligare uppföljningsarbete jämfört med vad
som fanns vid den tidigare granskningen finns
inte, men det finns en förhoppning om att
komma vidare i frågan då
fordonssamordnaren har anställts.
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Rekommendationer

● Vi rekommenderar att servicenämnden fortsatt beaktar de rekommendationer som
lämnades i samband med granskningen från år 2021.

.
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Inledning
Bakgrund
Tidigt under år 2021 genomfördes en granskning avseende kommunens
fordonshantering. Granskningens syfte var att bedöma om servicenämnden har en
ändamålsenlig fordonshantering. Den sammanfattande bedömningen var att
servicenämnden inte helt har en ändamålsenlig fordonshantering.

En rad rekommendationer lämnades, bl a avseende att ta fram dokumenterade riktlinjer
som anger roll- och ansvarsfördelningen, både inom den egna förvaltningen samt
gränsdragningen mellan serviceförvaltningen som leasinggivare och övriga
verksamheter som leasingtagare. Vidare tillse att det tas fram riktlinjer som beskriver hur
användandet av kommunens fordon ska ske, samt att det upprättas ett systematiskt
uppföljningsarbete avseende användandet av kommunens fordon för att säkerställa en
korrekt hantering och för att stärka den interna kontrollen.

Kommunens revisorer har inom ramen för sin riskbedömning beslutat genomföra en
uppföljande granskning utifrån tidigare bedömda brister och rekommendationer.

Syfte och revisionsfrågor
Syftet med den uppföljande granskningen och revisionsfrågan är att bedöma om
servicenämnden vidtagit tillräckliga åtgärder med hänsyn till revisorernas bedömda
brister och rekommendationer i tidigare genomförd granskning.

Revisionskriterier
Med revisionskriterier avses de bedömningsgrunder som bildar underlag för revisionens
analyser och bedömningar.

Den uppföljande granskningen genomförs med utgångspunkt i följande
revisionskritierier:
● Lag (2011:846) om miljökrav vid upphandling av bilar och vissa kollektivtrafiktjänster
● Kommunfullmäktiges styrande dokument
● Konkurrensverkets kriterier för fordon.

Avgränsning
Den uppföljande granskningen avgränsas till servicenämndens ansvar.

Metod
I samband med granskningen redovisas föregående rapports bedömningar, där
uppmärksammade brister och rekommendationer lyfts fram, jämte det av
servicenämnden lämnade svaret på granskningen. Intervjuer har skett med
transportchef och leasingansvarig på serviceförvaltningen. Även genomgång av
relevanta dokument har skett.

Granskningsrapporten har även varit föremål för faktaavstämning till de berörda som
intervjuats.
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Tidigare genomförd granskning
Den sammanfattande bedömningen som lämnades i samband med den föregående
granskningen var att att servicenämnden inte helt hade en ändamålsenlig
fordonshantering.

De bedömningar kopplade till respektive revisionsfråga som lämnades vid
granskningen var:

1. Finns en ändamålsenlig organisation med tydlig ansvarsfördelning för kommunens
fordonshantering?

Revisionsfrågan bedömdes som delvis uppfylld.

Inom serviceförvaltningen fanns en tydlig roll- och ansvarsfördelning vad avser
kommunens fordon. DEt ansågs att det saknades dokumenterade riktlinjer som bidrog
till att tydliggöra roll- och ansvarsfördelningen mellan förvaltningarna som beställare och
serviceförvaltningen som utförare samt gränsdragningen mellan dessa.

2. Finns riktlinjer och rutinbeskrivningar för användning av kommunens fordon?

Revisionsfrågan bedömdes som delvis uppfylld.

Utöver trafiksäkerhetspolicyn, alkohol- och drogpolicyn och serviceförvaltningens
verksamhetshandbok fanns inte några riktlinjer som gäller för användande av
kommunens fordon. Det finns enligt vår mening inte några riktlinjer som gäller
kommunövergripande för handhavandet av fordonen..

3. Finns en policy för kommunens upphandling av bilar vad avser säkerhet, utrustning,
miljö, byte av bilar och efterföljs i så fall denna?

Revisionsfrågan bedömdes som uppfylld.

Policy för kommunens upphandling innehöll bestämmelser vad avser miljö och i
upphandlingen ställs krav som rör säkerhet och utrustning. Det fanns också rutiner för
byte av bilar. Då statistik från kommunen påvisar att koldioxidutsläppen minskade och
att andelen fossilfria fordon ökade ansågs att upphandlingspolicyn efterföljdes inom
miljöområdet. Verksamheterna upplevde svårigheter att möta miljökraven mot bakgrund
av den infrastruktur som fanns tillgänglig..

4. Görs ändamålsenliga behovsbedömningar, samt kalkyler och andra överväganden
om bilar ska köpas eller leasas?

Revisionsfrågan bedömdes som ej uppfylld.
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Det genomfördes inte några behovsbedömningar gällande kommunens fordon som
helhet. Förvaltningarna  gjorde själva i viss mån  behovsbedömningar för sina egna
verksamheter. Det gjordes inte heller några kalkyler för att bedöma om en bil skulle
leasas eller köpas. Däremot gjordes andra övervägande för om leasing eller köp skulle
ske.

5. Vilken intern kontroll finns avseende bland annat användandet genom körjournaler
och uppföljning av nyttjandegrad?

Revisionsfrågan bedömdes som delvis uppfylld.

Servicenämnden hade inte beslutat om några kontrollområden som rörde kommunens
fordonshantering. Det genomfördes däremot kontroller inom verksamheten. De digitala
körjournalerna saknade några av de beståndsdelar som rekommenderades av
Skatteverket gällande upprättande av körjournal samt förhöll det sig att flera av
kommunens fordon saknade körjournaler.

Rekommendationer som lämnades vid genomförd granskning var:

● Servicenämnden rekommenderas att ta fram dokumenterade riktlinjer som anger
roll- och ansvarsfördelningen, både inom den egna förvaltningen samt
gränsdragningen mellan serviceförvaltningen som leasinggivare och övriga
verksamheter som leasingtagare.

● Vi rekommenderar att servicenämnden tillser att det tas fram riktlinjer som beskriver
hur användandet av kommunens fordon ska ske i form av bland annat körsäkerhet,
vård och underhåll, eller övriga instruktioner för handhavande av kommunens fordon
som gäller i hela kommunen. Riktlinjerna bör också beskriva förhållningssättet för
privat användande exempelvis vid jour.

● Vi rekommenderar att det sker ett arbete för att förbättra infrastrukturen avseende
laddning och tankning för att på sikt kunna möta fullmäktiges mål om en
fossilbränslefri kommun år 2023.

● Vi rekommenderar att det i kommande upphandlingar bör övervägas att digitala
körjournaler införskaffas i samtliga fordon.

● Vi rekommenderar att det upprättas ett systematiskt uppföljningsarbete avseende
användandet av kommunens fordon för att säkerställa en korrekt hantering och för
att stärka den interna kontrollen.

Nämndens lämnade svar på revisionsrapport
Servicenämnden beslutade 2021-06-16 § 88 om svar på genomförd granskning av
fordonshantering. Svaret innehöll följande utifrån granskningens rekommendationer:

Rekommendation:
Servicenämnden rekommenderas att ta fram dokumenterade riktlinjer som anger roll-
och ansvarsfördelningen, både inom den egna förvaltningen samt gränsdragningen
mellan serviceförvaltningen som leasinggivare och övriga verksamheter som
leasingtagare.
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Vi rekommenderar att det upprättas ett systematiskt uppföljningsarbete avseende
användandet av kommunens fordon för att säkerställa en korrekt hantering och för att
stärka den interna kontrollen

Nämndens svar:
Inom projektet ”Mobilitet som tjänst” fanns ambitionen att skapa ett av mobilitetsråd som
skulle vara beslutande inom frågor rörande kommunens persontransporter. Rådet skulle
ha representanter från leasinggivare och leasingtagare samt för infrastruktur, och miljö.

Uppdragsbeskrivningen innefattade följande områden;

● Kommunövergripande nyttjande av fordon. Bokningssystem, nyckelskåp, bilpooler,
betalningsmodell.

● Miljömål. Fossilfri fordonsflotta.
● Infrastruktur för laddning och tankning.
● Beteendefrågor och normer för hållbar mobilitet.
● Upphandling av ramavtal för fordon och annan utrustning.
● Val av fordon till verksamheterna.
● Riktlinjer och regelverk för utrustning och nyttjande av fordonen. Till exempel

alkolås, digital körjournal och vård & underhåll.
● Parkeringsfrågor.

Rekommendation:
Vi rekommenderar att servicenämnden tillser att det tas fram riktlinjer som beskriver hur
användandet av kommunens fordon ska ske i form av bland annat körsäkerhet, vård och
underhåll, eller övriga instruktioner för handhavande av kommunens fordon som gäller i
hela kommunen. Riktlinjerna bör också beskriva förhållningssättet för privat användande
exempelvis vid jour.

Nämndens svar:
Servicenämnden avsåg att ta fram riktlinjer som beskriver hur användandet av
kommunens fordon ska ske i form av bland annat körsäkerhet, vård och underhåll, eller
övriga instruktioner för handhavande av kommunens fordon som gäller i hela
kommunen. Riktlinjerna skulle också beskriva förhållningssättet vid privat användande
och beredskap.

Rekommendation:
Vi rekommenderar att det sker ett arbete för att förbättra infrastrukturen avseende
laddning och tankning för att på sikt kunna möta fullmäktiges mål om en fossilbränslefri
kommun år 2023.

Nämndens svar:
Inom mobilitetsrådet skulle frågor gällande infrastruktur att behandlas för samtliga
förvaltningar. Finansiering av denna infrastruktur kommer ske sker genom
klimatväxlingspengar som från och med 2021 finns tillgängliga i serviceförvaltningen hos
fastighetsverksamheten.
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Rekommendation:
Vi rekommenderar att det i kommande upphandlingar bör övervägas att digitala
körjournaler införskaffas i samtliga fordon.

Nämndens svar:
Beslut om digitala körjournaler och dess syfte skulle tas samt ny upphandling är
planerades under 2021.

Gällande att genomföra behovsbedömningar svarade nämnden att mobilitetsrådet fick
ansvar för det kommunövergripande nyttjandet av fordon och skulle därmed göra
behovsbedömningar som innefattar helheten. Det avsågs även att dokumentera rutin
som tydliggör bedömningsgrunder för leasing eller om köp skall ske.

.
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Granskningsresultat

Uppföljande granskning avseende fordonshantering

Iakttagelser

Beskrivning över vidtagna åtgärder
Roller och ansvar
Sedan förra granskningen gjordes under år 2021 har det beslutats om en
organisationsförändring där de som arbetar med fordonsfrågor idag från och med
2023-01-01 kommer tillhöra produktionsenheten. Detta tros inte ha någon större
påverkan kring det dagliga arbetet gällande fordonshanteringen. I övrigt har det också
anställts en fordonssamordnare som kommer hantera de praktiska frågorna kring
fordonen.

I den tidigare granskningen lyftes behovet av att ta fram styrdokument som anger roll-
och ansvarsfördelningen gällande kommunens fordon. Detta finns fortfarande inte
framtaget men fordonssamordnare har som ansvar att arbeta fram styrdokument som
bland annat beskriver roll- och ansvarsfördelningen. Det framhålls vid intervjuer att
omsorgsförvaltningen har tagit fram ett eget styrdokument som klargör roll- och
ansvarsfördelningen från deras perspektiv.

Behovsbedömningar
Vidare ingår det också i fordonssamordnarens  uppdrag att tillsammans med
förvaltningarna se över vilket fordonsbehov som finns. Sedan granskningen
genomfördes beskrivs det också att omsorgsförvaltningen har tagit över samordningen
av socialförvaltningens fordon. Tillsammans med den fordonssamordnaren har de sett
över fordonsmängden vilket lett till att fordon flyttats om och att antalet fordon har
minskats. Fordonsbehovet bedöms fortfarande i samråd med verksamheterna, men
transportcentralen hade önskat ett större mandat att styra vilka fordon som ska
användas av de respektive verksamheterna.

Revidering av styrdokument
Trafiksäkerhetspolicyn reviderades i juni månad år 2021. Av policyn framgår numera
några punkter kopplat till handhavandet av kommunens fordon. Bland annat framgår att
medarbetare ska ha en attityd och ett förhållningssätt till trafik och medtrafikanter så att
de betraktas som ett föredöme i trafiken och värnar om varumärket Kalmar kommun, att
föregå med gott exempel och framföra fordon på ett föredömligt sätt och beakta var
fordonet får parkeras och undvika att köra på gång- och cykelbanor, gågator eller andra
liknande transportvägar samt att ha den behörighet och den hälsa som krävs för att på
ett trafiksäkert sätt köra i tjänsten. Det framhålls också finnas ett styrdokument inom
socialförvaltningen där det beskrivs att privat användning av fordon inte får ske, det
framgår dock inte av något kommunövergripande dokument.
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I intervjuer beskrivs också att det sker ett arbete med att ta fram en ny
arbetsmiljöhandbok som bland annat kommer innehålla information om alkohol och
droger samt syftet med att ha alkolås i fordonen. Det beskrivs också att när Covid
19-pandemin bröt ut kopplades samtliga alkolås ur för att minska smittspridningen.
Dessa har inte fullt ut tagits i bruk igen.

Miljö- och hållbarhet
Likt tidpunkten för förra granskningen redovisas koldioxidutsläppen fortfarande en gång
årligen. Den totala andelen fordon i kommunen har ökat då antalet anställda har ökat,
men samtidigt har också andelen gasfordon och elfordon ökat de senaste åren.

Det beskrivs också att det på ett kommunövergripande plan sker ett arbete med att ta
fram en koldioxidbudget där också fordonshanteringen ingår. Framöver beskrivs att det
behöver göras ytterligare arbete gällande miljömål och liknande bland annat gällande att
se över bilpooler, dela fordon på ett mer effektivt sätt i kommunen samt laddinfrastruktur.

Vid den föregående granskningen framkom att verksamheterna ansåg att det kunde
vara svårt att möta miljökraven mot bakgrund av begränsade laddmöjligheter och för få
möjligheter till att tanka gas. Denna problematik uppges fortfarande vara gällande. Det
har inte funnits några intressenter när det kommer till att upprätta tankstationer för gas
förutom vid ett tillfälle men då fanns inte någon tillgänglig mark. Laddinfrastrukturen
uppges vara god när det gäller kommunens egna fastigheter, men det svåra är att
påverka laddinfrastrukturen där kommunen inte äger fastigheten.

Enligt kommunfullmäktiges mål ska kommunen vara fossilfri år 2023. Det har dock
framkommit nya utmaningar gällande området sedan den förra granskningen gjordes.
Det säkerhetspolitiska läget har förändrats och en eventuell elbrist är mer påtaglig, vilket
får effekt för kommunens fordon. Varken el eller gas går att lagra för tankning senare. I
samband med att upphandling av nya fordon nu pågår så kommer det vara möjligt att
avropa några fler dieselmodeller till de som arbetar på landsbygden. Dessa ska tankas
med den förnybara dieseln HVO.

Leasing kontra inköp av fordon
Transportchefen har genomfört en föredragning i nämnden gällande leasing av fordon i
september månad år 2022. Nämnden fick då information om att det är fordonstyp och
vem som är kund avgör om Transportcentralen ska leasa eller köpa fordonet. Köp av
fordon sker när det gäller flakbilar och maskiner till förvaltningar samt alla typer av
fordon till bolag och förbund. Transportcentralen lyfter 25% moms vid köp. Köpet läggs
upp och skrivs av som en investering i kommunens anläggningsregister och
Transportcentralen debiteras månadsvis för avskrivning och internränta.

Köp budgeteras i investeringsbudget.

Personbilar och skåpbilar till förvaltningar leasas och beställning görs till Nordea finans.
Avbetalning sker på 60 månader och Transportcentralen debiteras leasingavgift, ränta
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samt 12,5% moms. Transportcentralen löser sedan bilen till 20% restvärde som läggs
upp som ett köp.

Transportcentralen hyr därefter ut fordon och maskiner genom interna leasingavtal.
Avtalen ser likadana ut till kund oberoende om Transportcentralen har köpt eller leasat
fordonet eller maskinen. Det är en operationell leasing med fast månadskostnad över
hela avtalstiden där allt ingår förutom drivmedel, tvätt och eventuella böter.

Körjournaler
Vid föregående granskning noterades att det inte fanns körjournaler i samtliga fordon.
Numera finns det i 334 fordon av 525 fordon, alltså inte i samtliga. Det skulle ske en ny
upphandling gällande körjorunaler men upphandlingen har dragit ut på tiden. Detta
uppges delvis bero på att numera ska en nyttorealisering ska göras när digitala tjänster
ska upphandlas och kommunens digitaliseringschef ska vara delaktig. En nyttorelisering
är nu gjord och redovsiningschefen behöver godkänna att körjournal ska installeras i
samtliga fordon.

Sedan den förra granskningen har körjournaler installerats i socialförvaltningens fordon i
samband med att dessa lämnats på service.

I samband med upphandlingen av körjournaler kommer också ett nytt bokningssystem
för fordonen upphandlas som ska vara gemensamt för kommunen.

2022-11-25

___________________________ ___________________________

Jörn Wahlroth Emma Ekstén
Uppdragsledare Projektledare

Denna rapport har upprättats av Öhrlings PricewaterhouseCoopers AB (org nr 556029-6740) (PwC) på uppdrag
av Kalmar kommun enligt de villkor och under de förutsättningar som framgår av projektplan. PwC ansvarar inte
utan särskilt åtagande, gentemot annan som tar del av och förlitar sig på hela eller delar av denna rapport.
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